
جزئیات طرح ساخت مسکن جوانان و زوج های جوان

با یک میلیارد تومان صاحبخانه شوید!
وزیـر جهاد کشاورزی:

بخش قابل توجهی از مطالبات 
 گندم کاران تا پایان مرداد 
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وزیر اقتصاد:
دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد

رئیس جمهور در آیین اختتامیه جشنواره ملی رسانه های ایران:
از کسانی که نمی گذارند رسانه های دشمن 

جای حق و باطل را عوض کنند سپاسگزارم

 معافیت مالیاتی تولیدکنندگان 
لباس های باحجاب

در جلسه هم اندیشی با نمایندگان صرافی ها مطرح شد
تعریف ابزارهای جدید سرمایه گذاری
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ویه ونشست با برداشت های بی ر  تشدید فر
 از آبخوان ها

محمدرضا حســن دوســت بســیاری از تمدن های جهان با خطر کاهش 
بارش های جوی که تامین کننده اصلی منابع آب شــیرین محسوب می شوند 
مواجه بوده و لذا همه برنامه ریزی هایی که توســط آنها در طول تاریخ به وجود 

آمده با توجه به این مشکل پی ریزی شده است.
کشــور ایران نیز اگرچــه دارای مناطق مرتفع و یا ســاحلی با میــزان بالای 
بارش های جوی اســت، اما با توجه به مساحت وســیعی که دارد، درکل جزء 
مناطقی است که دارای رژیم آب و هوایی خشک و نیمه خشک بوده و طبیعی 
اســت در چنین وضعیتــی برنامه ریزی هــای متعدد کارشناســی همگام و 
به موازات پیشرفت روش های مطالعاتی در مســائل آبی جزء پیش شرط های 
لازم برای توسعه پایدار است.رشد چشمگیر در زمینه های مختلف کشاورزی، 
صنعتی، اجتماعی و بهداشــتی نیازمندی به ذخایر طبیعی گوناگون و تلاش 
برای اســتخراج آنها افزایش یافته اســت منابع آبی نیز به عنــوان یک منبع 

استراتژیک از این قاعده جدا نبوده است.

یادداشت

پارس جنوبی

 مدیرعامل مجتمــع گاز پــارس جنوبی گفت: 
تولید حداکثری گاز در پارس جنوبی با استفاده 

از ظرفیت متخصصان داخلی محقق شده است.
 احمد باهوش اظهار داشت: به زودی با برگزاری 
آزمون، ۸۵۸ نیرو در چهار حوزه فنی، تعمیرات، 
بهره برداری، ایمنی و بهداشت و بازرسی فنی در 

مجتمع گاز پارس جنوبی جذب خواهند شد.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی از برگزاری 
این آزمون در ۱۰ شهریورماه سال جاری توسط 
دانشــگاه خلیج فارس بوشــهر خبر داد و افزود: 
با پیگیری هــای انجام شــده ســهمیه جذب 
۵۰ درصد نیــروی بومی در این اســتخدامی به 
صددرصد ارتقا داده شده و تمام نیروها از استان 

بوشهر جذب خواهند شد.
وی با اعــلام اینکه مــا تابع دســتورالعمل ها و 
موافقت هــای وزارت نفت هســتیم، بیان کرد: 
ســهمیه جذب برای چهار شهرســتان جنوبی 
دیر، کنگان، جم و عســلویه با ضریــب ۱.۴ در 
نظر گرفته شــده اســت که از طریق کارگروهی 
متشــکل از نماینــده اداره کار منطقــه ویژه، 
نماینده استاندار بوشــهر، نماینده وزارت نفت 
و نماینده شــرکت ملــی گاز نظــارت خواهد 

شــد.باهوش خاطرنشــان کرد: علاوه بر آزمون 
فعلــی در آینــده ای نــه چنــدان دور هم در 
حوزه های غیرفنی مانند پشــتیبانی، خدماتی 
و … آزمون جــذب نیرو برگزار خواهد شــد که 

تلاش می کنیم در سطح استان بوشهر باشد.
وی ادامه داد: در حال حاضــر بیش از ۵۰ درصد 
نیروهــای پیمانــکاری و ۳۰ درصــد نیروهای 
رســمی مجتمع گاز پارس جنوبی بومی هستند 
و در مجموع تقریباً بــالای ۵۰ درصد نیروهای 

مجتمع گاز پارس جنوبی بومی هستند.
مدیرعامــل مجتمــع گاز پــارس جنوبــی 
دربــاره موضــوع فلرینــگ، یادآور شــد: در 
دولت ســیزدهم اهتمام جــدی درباره بحث 
مشــعل ها اســت و پروژه های زیادی تعریف و 
قراردادهایی در خصوص فــروش گازهای فلر 
منعقد شده اســت و در دو دوره یک ساله و سه 
ساله تقریباً شــاهد به صفر رسیدن گازسوزی 
مشــعل ها خواهیم بــود و با احــداث صنایع 
پایین دســتی ایــن گازها به مدار برگشــته و 

استفاده بهینه می شود.
باهوش عنوان کرد: موافقــت نامه طرح افزایش 
بازیافت اتان در ۹ پالایشــگاه یا ۱۸ فاز با شرکت 

صنایع پتروشــیمی تدبیر زیرمجموعه ســتاد 
اجرایی حضــرت امــام )ره( منعقد شــده و در 
آینده ای نــه چندان دور منجر به قرار داد شــده 
و با حضور شــرکت خارجی چینی در منطقه به 
عنوان اسپانسر با ســرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون 

دلار شروع خواهد شد.
وی گفت: این طرح باعث افزایش تولید ســالانه 
یک میلیــون و ۴۰ هزار تن اتــان و جلوگیری از 
خام فروشــی منابع طبیعــی کشــور و بهبود 
محیط زیســت در گاز شهری سراســر کشور با 
جداسازی بخش ســنگینی از گاز طبیعی شده 
و تولید اتــان ۶۶ درصد به ۸۷ درصــد افزایش 
می یابد و همچنین تأمین خوراک زنجیره ارزش 
افزوده مجتمع های الفین صنایع پایین دســتی 
پتروشیمی در منطقه و ســودآوری سالانه بین 
۲۵۰ تــا ۳۰۰ میلیون دلار برای کشــور خواهد 

داشت.
علاوه بــر گازی که به نیروگاه ها داده می شــود، 
نیروگاه هــزار و ۵۰۰ مگاواتی بعثــت در چهار 
ماهه سال جاری بیش از دو میلیون و ۱۸۰ هزار 
مگاوات برق تولید کرده کــه ۶۱۰ هزار مگاوات 

آن به شبکه سراسری تزریق شده است.

تولید حداکثری گاز در پارس جنوبی با استفاده از ظرفیت متخصصان داخلی
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شرکت کشت و صنعت حکیم فارابی خوزستان در نظر دارد عملیات صفافی و بارگیری ۱۶۰ هزار تن شکر سفید خود را بشرح 
ذیل از طریق مناقصه به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید:

۱۶۰ هزار تن معادل ۳.2۰۰.۰۰۰ عدد کیسه ۵۰ کیلوییحجم کار صفافی

۱۶۰ هزار تن معادل ۳.2۰۰.۰۰۰ عدد کیسه ۵۰ کیلوییحجم کار بارگیری

توضیحات:  صفافی و بارگیری کیسه ها بصورت 2۴ ساعته می باشد

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

مدیریت بازرگانی شرکت کشت و صنعت حکیم فارابی خوزستان

شناسه آگهی:1544928

لذا از کلیه شرکتهایی که در این زمینه توانایی ، تجربه و تخصص 
کافی دارند دعوت میگردد جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 
چاپ آگهی به مدت یک هفته همه روزه ) به استثنای ایام 
تعطیل (در ساعات اداری به نشانی کیلومتر ۳۵ جاده اهواز - 
آبادان ، روبروی دکل بی سیم مدیریت بازرگانی - اداره امور 
قراردادها مراجعه نمایند ضمن اینکه متقاضیان محترم می 
توانند جهت اطلاع و آگاهی و هماهنگی های لازم با تلفن های 
۰۶۱۳۳۱۳۵۰۹۲ و ۰۶۱۳۳۱۳۵۰۹۴ تماس حاصل نمایند. 
ضمناً شرکت در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار و 

هزینه درج آگهی مناقصه به عهده برنده می باشد.
مدارک لازم جهت شرکت در مناقصه:

)۱( داشتن شخصیت حقوقی، شناسه ملی ، کد اقتصادی
)۲( ارائه اساسنامه شرکت

 )۳( داشتن تخصص و تجربه کافی و مرتبط با موضوع مناقصه
)۴( ارائه نمونه قراردادهای مرتبط

مبلغ  به  مناقصه  در  شرکت  تضمین  ارائه  )۵(توانایی 
۳,۸۴۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال.

)۶( ارائه رضایت مندی از شرکتهای قبلی
تعیین  گواهی  و  ایمنی  صلاحیت  تایید  گواهی  )7(داشتن 

صلاحیت پیمانکاران
مالی  گردش  با  بانکی  حساب  پرینت  داشتن   )8(

۶,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال.

با رشد 2.2 درصد تولید در گروه فولاد مبارکه،  
به جایگاه هشتمین  پله صعود  دو  با  ایران 

تولیدکننده فولاد جهان دست یافت.

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، 
ضمن تأیید این خبر گفت:  براساس آمار اعلام شده 
از سوی انجمن جهانی فولاد، تولید فولاد ایران در 
نیم سال نخست سال جاری میلادی )۱۰ دی ماه 
۱۴۰۱ تا ۹ تیر ۱۴۰۲( علی رغم رشد منفی تولید 

فولاد جهان، ۴,۸ درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه تولید فولاد ایران در بازه زمانی 
یادشده با رشد ۴,۸ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ۱۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تن افزایش 

یافته است، گفت: تولید گروه فولاد مبارکه )شرکت 
فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و فولاد سبا( در نیمه 
نخست سال جاری میلادی ۵ میلیون و ۱۸۰ هزار 
تن بوده که این میزان تولید سهم ۳۲,۲ درصدی 
گروه فولاد مبارکه از کل تولید فولاد کشور را نشان 
گفت:  مبارکه  فولاد  بهره برداری  معاون  می دهد. 
خوشبختانه در ماه های پایانی سال ۱۴۰۱ شاهد 
رکوردشکنی متعدد در گروه فولاد مبارکه بودیم؛ 
تاجایی که ۱۰ روز مانده به پایان سال، تولید گروه 
فولاد مبارکه از ۱۰ میلیون تن و در پایان اسفند 
نیز با عبور از ظرفیت اسمی شرکت به ۱۰ میلیون و 

۲۴۴ هزار تن رسید.
بنا بر اظهارات سلیمی، چابک سازی سازمان برای 

تولید بهینه و مستمر، افزایش بهره وری کارکنان، 
کسب رکوردهای تولید در گروه فولاد مبارکه طی 
روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ و دست یابی به 7 رکورد 
از  این روند  تداوم  تولید در فروردین ماه ۱۴۰۲ و 
مهم ترین عوامل افزایش تولید در گروه فولاد مبارکه 

بوده است.
گفتنی است ایران از سال ۲۰۱۸ میلادی تا ۲۰۲۲ 
میلادی دهمین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان به 
شمار می آمده است، اما در سال نیم سال نخست 
سال جاری میلادی در جایگاه هشتمین تولیدکننده 
بزرگ فولاد جهان قرار گرفته و برزیل و ترکیه به 
ترتیب رتبه های ۹ و ۱۰ و چین، هند، ژاپن، آمریکا، 
روسیه، کره جنوبی و آلمان همچنان رتبه های یک 
تا هفت تولید جهانی فولاد را به خود اختصاص 

داده اند.
بنا بر آمار انجمن جهانی فولاد در شش ماهه نخست 
سال ۲۰۲۳، ۹۴۳ میلیون و ۹۰۰ هزار تن فولاد در 
جهان تولید شد. حجم تولید جهانی در این مدت 
از سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱,۱ کمتر بوده است. تولید چین نیز در نیم سال اول 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد 
۱,۳ درصدی به ۵۳۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تن رسید.

تولید فولاد هند و روسیه نیز همچون چین و ایران 
در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 
مثبت داشت؛ اما دیگر کشورهایی که در فهرست 
۱۰ تولیدکننده بزرگ فولاد جهان قرار دارند، نیمه 
اول سال جاری میلادی را با کاهش تولید نسبت به 

نیمه اول پارسال این سال سپری کردند.

رشد 2.2 درصد تولید در فولاد مبارکه و صعود ایران
 به جایگاه هشتمین تولیدکننده فولاد جهان
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صلاحیت پیمانکاران
مالی  گردش  با  بانکی  حساب  پرینت  داشتن   )8(

۶,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال.

با رشد 2.2 درصد تولید در گروه فولاد مبارکه،  
به جایگاه هشتمین  پله صعود  دو  با  ایران 

تولیدکننده فولاد جهان دست یافت.

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، 
ضمن تأیید این خبر گفت:  براساس آمار اعلام شده 
از سوی انجمن جهانی فولاد، تولید فولاد ایران در 
نیم سال نخست سال جاری میلادی )۱۰ دی ماه 
۱۴۰۱ تا ۹ تیر ۱۴۰۲( علی رغم رشد منفی تولید 

فولاد جهان، ۴,۸ درصد رشد داشته است.
وی با بیان اینکه تولید فولاد ایران در بازه زمانی 
یادشده با رشد ۴,۸ درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ۱۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تن افزایش 

یافته است، گفت: تولید گروه فولاد مبارکه )شرکت 
فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و فولاد سبا( در نیمه 
نخست سال جاری میلادی ۵ میلیون و ۱۸۰ هزار 
تن بوده که این میزان تولید سهم ۳۲,۲ درصدی 
گروه فولاد مبارکه از کل تولید فولاد کشور را نشان 
گفت:  مبارکه  فولاد  بهره برداری  معاون  می دهد. 
خوشبختانه در ماه های پایانی سال ۱۴۰۱ شاهد 
رکوردشکنی متعدد در گروه فولاد مبارکه بودیم؛ 
تاجایی که ۱۰ روز مانده به پایان سال، تولید گروه 
فولاد مبارکه از ۱۰ میلیون تن و در پایان اسفند 
نیز با عبور از ظرفیت اسمی شرکت به ۱۰ میلیون و 

۲۴۴ هزار تن رسید.
بنا بر اظهارات سلیمی، چابک سازی سازمان برای 

تولید بهینه و مستمر، افزایش بهره وری کارکنان، 
کسب رکوردهای تولید در گروه فولاد مبارکه طی 
روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ و دست یابی به 7 رکورد 
از  این روند  تداوم  تولید در فروردین ماه ۱۴۰۲ و 
مهم ترین عوامل افزایش تولید در گروه فولاد مبارکه 

بوده است.
گفتنی است ایران از سال ۲۰۱۸ میلادی تا ۲۰۲۲ 
میلادی دهمین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان به 
شمار می آمده است، اما در سال نیم سال نخست 
سال جاری میلادی در جایگاه هشتمین تولیدکننده 
بزرگ فولاد جهان قرار گرفته و برزیل و ترکیه به 
ترتیب رتبه های ۹ و ۱۰ و چین، هند، ژاپن، آمریکا، 
روسیه، کره جنوبی و آلمان همچنان رتبه های یک 
تا هفت تولید جهانی فولاد را به خود اختصاص 

داده اند.
بنا بر آمار انجمن جهانی فولاد در شش ماهه نخست 
سال ۲۰۲۳، ۹۴۳ میلیون و ۹۰۰ هزار تن فولاد در 
جهان تولید شد. حجم تولید جهانی در این مدت 
از سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱,۱ کمتر بوده است. تولید چین نیز در نیم سال اول 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد 
۱,۳ درصدی به ۵۳۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تن رسید.

تولید فولاد هند و روسیه نیز همچون چین و ایران 
در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 
مثبت داشت؛ اما دیگر کشورهایی که در فهرست 
۱۰ تولیدکننده بزرگ فولاد جهان قرار دارند، نیمه 
اول سال جاری میلادی را با کاهش تولید نسبت به 

نیمه اول پارسال این سال سپری کردند.

رشد 2.2 درصد تولید در فولاد مبارکه و صعود ایران
 به جایگاه هشتمین تولیدکننده فولاد جهان
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وحیدی مطرح کرد
 برنامه وزارت کشور برای برخورد 

با ساختمان های ناایمن
وزیر کشــور گفت: صاحبــان ســاختمان های ناایمن اگــر در مدت 
زمان مشخص به دســتور ســتاد بحران تمکین نکردند به دادستانی 
معرفی خواهند شــد.روز یکشــنبه پانزدهم مرداد در زمانی که هنوز 
ســاختمان های ناایمن منطقــه ۱۹ با عملیات تخریــب ناموفق جان 
هموطنانمان را نگرفته بود؛ دومین جلســه ســتاد ملی پیشــگیری، 

هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران کشور برگزار شد.
متولی این جلسه وزارت کشور بود و اگر چه این جلسه پشت درب های 
بسته برگزار شد با این حال مهم ترین دســتور این جلسه برنامه ریزی 

های کلان برای تهران و سایر کلان شهرها در هنگام بروز زلزله بود.
یکی از مهم ترین مصوبات جلسه ستاد ملی بحران کشور، تعیین تکلیف 
ساختمان های ناایمن تهران و کلان شــهرها بود. یکی از عواملی که در 
هنگام بروز حوادثی همچــون زلزله آمار تلفات را به طــور ناگهانی بالا 
می برد؛ وجود ســاختمان های ناایمن هستند که بســیاری از آنان هم 

محل کسب یا سکونت هزاران نفر هستند.
در حاشــیه این جلسه از وزیر کشــور پرســیدیم که آیا اسامی تمامی 
ســاختمان های ناایمــن در تمام کلان شــهرها اعلان خواهد شــد یا 
خیراحمد وحیدی در پاســخ به این ســوال مهر با بیان اینکه فعلًا بنای 
اعلان عمومی اسامی ساختمان ها را نداریم گفت: بنای ما این است که 
در قدم اول به دستگاه های مربوطه که متولی هر یک از این ساختمان ها 
هستند اعلان شود.وی با تاکید بر اینکه پیگیری ساختمان های ناایمن 
به تهران محدود نخواهد شــد؛ گفت: موضوع ساختمان های ناایمن به 
همه کلان شــهرها مربوط اســت. پس از اینکه ارزیابی ما در خصوص 
ساختمان های ایمن به اتمام برسد در ابتدا به صاحبان این ساختمان ها 
اعلام خواهد شــد برای اینکه ظرف مدت زمانی مشخص اقدام به رفع 
مشکل ســاختمان کنند و اگر در مدت زمانی مشخص به دستور ستاد 

بحران تمکین نکردند به دادستانی معرفی خواهند شد.
وزیر کشــور البته در خصوص مدت زمانی که صاحبان ساختمان های 
ناایمن فرصت دارند حرفی نزد اما به نظر می رســد در جلسه آتی ستاد 
ملی پاسخ به بحران کشور، نتیجه ارزیابی تمامی ساختمان های ناایمن 
کلان شهرها و فرصتی که صاحبان این ساختمان ها برای اصلاح دارند 

به صورت عمومی اعلان شود.

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس اعلام کرد
عملکرد مثبت بورس کالا در مقابله با رانت و فساد

 سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اعلام اینکه طبق برنامه 
اقتصاد مقاومتی، اقتصاد باید به مردم واگذار شود، گفت: عملکرد بورس 
کالا در سال های گذشته در مقابل با رانت و فساد بسیار مثبت بوده، زیرا 

راه اصلی مقابله با فساد، ایجاد شفافیت در مبادلات است.

روح اله عباســپور درباره تبعات قیمت گذاری دستوری در اقتصاد ایران 
اعلام کرد: قیمت گذاری دســتوری پدیده ای ناخوشــایند در اقتصاد 
ایران اســت که با هدف ارزان شدن ســفره مردم و تخصیص مواد اولیه 
ارزان به تولیدکنندگان اجرایی می شود، اما در عمل این اهداف محقق 

نمی شود.
وی گفت: همیشــه در روند قیمت گذاری دســتوری امکان آنکه کل 
زنجیره تولید یک کالا را مورد پوشــش قرار داد، وجود ندارد و از این رو 
یک بخشی از زنجیره قیمت گذاری و بخش دیگر براساس واقعیت های 
بازار نرخ گذاری می شود و به این ترتیب شــاهد بهم خوردن نظم بازار و 

چند نرخی شدن کالاها و دلال بازی هستیم.
عباسپور تاکید کرد: اینکه یک بخشــی از زنجیره براساس قیمت های 
واقعی بازار تامین نیاز کننــد اما در بخش دیگر به تولیدکننده فشــار 
بیاوریم که محصول خود را با نرخی مشــخص و بــدون در نظر گرفتن 

هزینه های تولید بفروشد، دور از انصاف است و به تولید ضربه می زند.
نماینده مردم قزوین با اشاره به شعار سال گفت: رهبر معظم انقلاب در 
بحث حمایت از تولید تاکیدشــان این بود که همراه با رشد تولید، مهار 
تورم هم انجام شــود و برای تحقق این امر مهم باید تولیدکنندگان در 

کشور مورد حمایت واقعی قرار گیرند.
عباســپور با بیان اینکه دولت نباید خود را رقیب بخش خصوصی بداند، 
تاکید کرد: دولت به جای رقابت با بخش خصوصی باید نظارت بیشتری 

بر روند معاملات و سیاستگذاری ها داشته باشد.
وی ادامه داد: طبق برنامه اقتصاد مقاومتی، اقتصاد باید به مردم واگذار 
شــود و دولت به سیاســت گذاری، حمایت و نظارت بپــردازد، در این 

صورت می توان به رونق بخش تولید در کشور امیدوار باشیم.
ســخنگوی کمیســیون صنایع و معادن در پایان با تاکید بر نقش مهم 
بورس کالا در رصــد دقیق معاملات بــرای سیاســت گذاران، گفت: 
داده های بورس کالا برای سیاست گذاران بســیار مهم است و از طریق 

همین داده ها می توان نسبت به جبران کمبودها در بازار اقدام کرد.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور:
سه هزار و ۹۸۱ نفر اطلاعات هویتی خود را در 

سامانه پیش ثبت نام ثبت کردند
سخنگوی ســتاد انتخابات کشــور گفت: در دومین روز ثبت نام اولیه 
از متقاضیان نمایندگی دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی سه 
هزار و ۹۸۱ نفر اطلاعات هویتــی و مدارک خود را در ســامانه وزارت 
کشور ثبت کردند. محســن اســلامی در گفت و گویی اظهار کرد: در 
دومین روز ثبت نام اولیــه از متقاضیان نمایندگــی دوازدهمین دوره 
مجلس شــورای اســلامی تا ظهر روز سه شــنبه ۱۷ مرداد سه هزار و 
۹۸۱ نفر اطلاعات هویتی و مدارک خود را در سامانه وزارت کشور ثبت 
کردند.به گفته وی تعداد افرادی که تاکنــون مدارک خود را بارگذاری 

کرده اند به ۱۱ هزار و ۶۰۰ نفر رسیده است.
اســلامی در تفکیک ثبت نام کنندگان از روز گذشــته تــا امروز گفت: 
بیشــترین آمار ثبت نام مربوط به تهران با ۲۵ درصد بود؛ ۱۲ درصد از 

کسانی که ثبت نام خود را تکمیل کردند خانم و ۸۸ درصد آقا بودند.
وی با بیان اینکه بیشترین کســانی که در ســامانه وزارت کشور ثبت 
نام کرده اند، در رده ســنی ۳۵ تا ۴۰ ســال قرار دادند، تعــداد آنان را 
۲۴ درصد ثبت نام کنندگان دانست.اســلامی خاطرنشان کرد: بعد از 
این رده سنی، گروه ســنی ۴۰ تا ۴۵ ســال، ۲۱ درصد را به خودشان 

اختصاص می دهند.
وی با بیان اینکه ۱۲۵ نفــر از افرادی که ثبت نام کرده اند قبلا ســابقه 
نمایندگی داشته اند، افزود: ۷۰ درصد ثبت نام کنندگان دارای مدرک 
کارشناســی ارشــد هســتند و ۱۱۲ نفر نیز مشــمول ماده ۲۹ قانون 
انتخابات بودند که می بایســت در زمان مقرر از سمت خود استعفا می 

کردند.

تریبون

 مشــاور فرمانده کل قوا گفت: شکســت دشمنان در 
خدشــه دار کردن تمامیت ارضی ایران نشــان دهنده 
مثمرثمر بــودن تلاش های خبرنگارانی اســت که به 
خوبی پشــت پرده اهداف و نیت های دشــمنان را در 

جنگ ترکیبی پیچیده دشمن برملا کردند.
امیر ســرتیپ امیر حاتمی روز سه شــنبه در مراســم 
گرامیداشت روز خبرنگار در سازمان عقیدتی سیاسی 
ارتش ضمن قدردانی از تلاس هــای خبرنگاران اظهار 
داشــت: به همه شــهدای عرصه رســانه عرض سلام 
و ارادت داشــته و از آن ها مــی خواهیم تــا برای رفع 

مشکلات کشورمان دعا کنند.
مشاور فرمانده کل قوا در امور ارتش با بیان اینکه تقارن 
ماه محرم و روز خبرنگار تقارن مبارکی اســت، تصریح 
کرد: حادثه عاشورا ابعاد مختلفی دارد ولی یقیناً دو بعد 
برجســته دارد. اولین اتفاق، شهادت امام حسین )ع( و 
یارانشــان و هدف از این شــهادت و اتفاقات پس از آن 
اســت ولی جنبه هم وزن آن اطلاع رسانی و روایتگری 

عاشــورا است.ســرتیپ حاتمی با اشاره به 
جمله معروف »کربلا در کربــلا می ماند اگر 
زینب نبود«، ادامه داد: روایت گری عاشــورا 
به گونه ای انجام شــده که هم برای امروز ما 
و هم برای آینده درس آموز اســت. حضرت 
زینب)س( الگو و اسوه کسانی است که قصد 
دارند در زمینه خبررسانی به درستی فعالیت 

کنند.وی ضمن اشــاره به اتفاقات عاشــورا، بیان کرد: 
فجایع تلخی در عاشــورا رقم خــورده و حضرت زینب 
)س( مســئولیت کاروانی دارد که به دست شقی ترین 
افــراد به اســارت درآمده انــد. در این فضــا، حضرت 
زینب )س( یــک کار ماندگار و بزرگ اطلاع رســانی و 

روایتگری صحنه عاشورا را انجام داد.
مشــاور فرمانده کل قوا در امور ارتــش افزود: حضرت 
زینب )س( اگر ایــن کار را انجام نمــی داد، انحراف و 
فراموشــی در این خصوص صورت می گرفت. حضرت 
زینب )س( با روایت صحیح به موقع و شجاعانه توانست 

صحنه را به طــور کلی تغییر دهــد و همان 
افرادی که احســاس پیــروزی می کردند به 
نحوی احساس شکســت کردند که حاضر به 

پذیرش مسئولیت آن نبودند.
امیر ســرتیپ حاتمی با بیان اینکه حضرت 
زینب )س( الگو و اســوه همه پیام رسان ها، 
خبرنگاران و اهالی رســانه در طــول تاریخ 
اســت، تصریح کرد: ایشــان واقعاً نمونــه ای در حوزه 
پیام رسانی هســتند و قطعاً نمونه ای به عظمت ایشان 
برای نشــان دادن اهمیت پیام رســانی در طول تاریخ 
نداریم.مشــاور فرمانده کل قوا گفت: امروز پیام رسانی 
شکل دهنده بســیاری از هنجارهای اجتماعی است و 
اگر فضای فرهنگ عمومی را فضــای فرهنگی جامعه 
بدانیم، می تــوان گفت که روشــنگری ها امروز نقش 
دوگانه ای را ایفا می کند. یک جهت این نقش کســانی 
هستند که به شــکلی صحیح عمل می کنند و در طرف 
دیگر، خبرنگارانی هســتند کــه در خدمت زورگویان 

عالم قرار دارند.وی در ادامه ســخنان خود، ســلامت 
جامعه را وابسته به نحوه پیام رســانی دانست و افزود: 
رسانه ها با ایفای یک نقش دوگانه می توانند هم جامعه 
را به ســوی نابودی و قهقرا برده و یا به سوی رستگاری 
سوق دهند. رســانه ها همچنین می توانند جامعه را به 
سوی جنگ و یا صلح هدایت کنند.امیر سرتیپ حاتمی 
با بیان اینکه ما در حوادث مهم هیچ گاه جایی را شاهد 
نیستیم که رسانه یک پای مهم آن نباشد، خاطرنشان 
کرد: جنگ ها با رسانه شروع می شود، با رسانه استمرار 
پیدا می کند و با رســانه خاتمه پیــدا می کند. در همه 
جنگ هایی که خودمان درگیــر آن بوده ایم، این مورد 
را مشــاهده کرده ایم.وی ادامه داد: عمدتاً در مقابل ما 
دسته ای از رسانه ها هســتند که در طیف منفی نقش 
آفرینی رسانه ای قرار دارند. غربی ها با ادعای طرفداری 
از اخلاق حقوق بشــر و صلح رسانه های خود را هدایت 
می کنند. اما، ما به عنوان ایرانی ها با پوســت، گوشت و 

خون خود حس کرده ایم که اینگونه نبوده است.

دفاعی

خریدار   با وجود اینکه یک دهه از تعلل و 
بی تعهدی اســلام آباد در قبال قرارداد خط 
لوله انتقال گاز ایران به پاکســتان معروف 
به خط لوله آی-پی می گــذرد و ایران بنا بر 
حسن همجواری و همسایگی، تاکنون اقدام 
حقوقی برای دریافت خسارت قانونی بابت 
تعلل طرف پاکســتانی انجام نداده اســت، 
این کشــور اکنون با تکرار بهانه تحریم ها، 
مطالبه جدیــدی را از ایــران مطرح کرده 

است.
روزنامه انگلیســی زبان داون پاکستان در 
گزارشی نوشت اسلام آباد با اشاره به تحریم 
های ضدایرانــی آمریکا، از ایران خواســته 
مادامی کــه تحریم ها ادامــه دارد، از اقدام 
حقوقی درخصوص قرارداد خــط لوله گاز 

آی-پی خودداری کند.
مطالبه عجیب پاکســتان از ایران برای عدم 
پیگیری اقدامات حقوقــی درحالی مطرح 
می شود که ذخایر گاز بومی این کشور ۲۴۰ 
میلیون نفــری به ســرعت در حال کاهش 
است و هر سال هم به میزان تقاضای گاز در 
این کشور افزوده می شود. دولت پاکستان 
همچنین با انتقاد افکار عمومی داخلی این 
کشور به دلیل تعلل طولانی در احداث خط 

لوله گاز ایران نیز مواجه است.
در این گــزارش آمده اســت کــه یکی از 
نمایندگان مجلس پاکســتان به نام جمال 
الدین اخیرا از دولت درباره آخرین وضعیت 

خط لوله گاز آی.پی پاســخ خواســته بود 
که متعاقــب آن مصدق ملک وزیر مشــاور 
نفت پاکســتان در پاســخ کتبی به مجلس 
این کشــور مطالبــه عجیب این کشــور از 

جمهوری اسلامی ایران را بازگو کرد.
مصدق ملک گفــت که ما از طــرف ایرانی 
خواســته ایم کــه در زمان فعلی دســت از 
پیگیری مطالبات حقوقی خــود و یا تحت 
فشار قرار گذاشــتن پاکستان در بحث خط 

لوله بردارد.
وی مدعی شــد: راهکار پاکســتان به ایران 
زمانی اعتبار خواهد داشــت کــه ایران این 
موضوع را بــه داوری برســاند و دادگاه بی 
المللی در نتیجــه می تواند میــزان دقیق 
جریمه، در صورت وجــود، منوط به تعیین 

نتیجه داوری را تعیین نماید.
روزنامه داون نوشت: به بیان ساده، پاکستان 
باردیگر ناتوانی خــود را در پیگیری پروژه 
آی.پی تا زمانــی که تحریم هــای آمریکا 
علیه ایــران پابرجا اســت یا واشــنگتن به 
طور ضمنی چراغ ســبز به اسلام آباد نشان 

می دهد ابراز کرده است.
وزیر نفت پاکســتان مدعی شد: پروژه خط 
لوله گاز ایران پاکستان به دلیل تحریم های 
بین المللی علیه ایران متوقف شــده و نمی 
توان تاریخ و مهلتی بــرای تکمیل خط لوله 

گاز اعلام کرد.
وی اظهــار داشــت: پاکســتان علیرغــم 

پایبندی کامل به تعهــدات قراردادی خود 
 GSPA تحت قرارداد خرید و فــروش گاز
)که در سال ۲۰۰۹ و ۲۰۱۰ میان دو کشور 
امضا شد(، به دلیل تحریم های آمریکا علیه 

ایران نتوانسته ساخت خط لوله را آغاز کند.
مصدق ملــک در ادامه ادعــای خود گفت: 
دولت پاکستان از طریق مجاری دیپلماتیک 
با مقامات ایالات متحده در تماس اســت تا 
بتواند درباره طرح آیی معافیت تحریمی از 
واشنگتن بگیرد لذا تمام اقدامات لازم برای 
پیشبرد هرچه سریعتر خط لوله گاز در حال 

انجام است.
مقامات آگاه بــه روزنامــه داون گفتند که 
پاکستان در اوایل سال جاری از واشنگتن به 
غلبه بر کمبود انرژی درخواست کمک کرده 
بود، اما هنوز هیچ پاســخی دریافت نکرده 

است.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران در جریان ســفر 
رســمی خود به اســلام آباد هفته گذشته 
اعلام کرد: گفت وگوهــای مهمی با همتای 
پاکستانی خود درباره طرح خط لوله انتقال 
گاز ایران به پاکســتان انجام داشته و معتقد 
است که تکمیل این پروژه در راستای منافع 

دو ملت است.
در قــرارداد گازی ایران و پاکســتان، پایان 
ســال ۲۰۱۴ به عنوان ضــرب الاجل این 
قرارداد تعیین شده بود. ایران مدتها قبل از 

این ضرب الاجل، بــه تعهد خود عمل کرد و 
خط لوله انتقال گاز به پاکستان را تا نزدیک 
مرز این کشور احداث کرد. طرف پاکستانی 
اما با وجود گذشــت نزدیک بــه یک دهه از 
تاریخ مشخص شــده، به بهانه تحریم های 
آمریکا هنوز هیچ اقدامــی در جهت اجرای 

تعهداتش انجام نداده است.
طبق مفاد این قرارداد، پاکستان به پرداخت 
جریمه عــدم انجام تعهــدات خود موظف 
اســت. جمهوری اســلامی ایران تاکنون با 
توجه به حسن همسایگی، اقدامی حقوقی 
برای دریافــت جریمه از طرف پاکســتانی 

انجام نداده است.
مقامات سیاسی در پاکستان و کارشناسان 
حوزه اقتصادی و انرژی این کشــور همواره 
تاکید دارند: دولت باید با استفاده از ظرفیت 

بالقوه انــرژی جمهوری اســلامی ایران به 
ویــژه تکمیل طرح خط لولــه آی پی )خط 
لوله صلح( در مســیر غلبه بر بحران انرژی 

گام بردارد.
احــداث خط لولــه انتقــال گاز ایــران به 
پاکســتان یکی از پروژه های مهم دو کشور 
همســایه اســت. طرف ایرانی حتی قبل از 
زمان مقرر)پیش از ضرب الاجل دســامبر 
۲۰۱۴( به تعهدات خــود عمل کرد با صرف 
هزینه دو میلیارد دلار، خط لوله انتقال گاز 
را تا نزدیک مرز پاکســتان احــداث کرد اما 
طرف پاکستانی با وجود اینکه نزدیک به ۱۰ 
سال از ضرب الاجل قرارداد می گذرد، هیچ 
اقدامی برای اجــرای تعهداتش در قبال این 
قرارداد انجام نداده و هر بار تحریم ها آمریکا 

را برای بی تعهدی خود بهانه قرار می دهد.

خبرنگاران به خوبی اهداف دشمن در جنگ ترکیبی را برملا کردند

خریــدار  رئیس جمهــور خطــاب به 
خبرنگاران گفت: صمیمانه از زحمات بسیار 
شــما که در فراز و فرودها در مقابل جریان 
خبری و رسانه ای دشــمن که به دنبال آن 
است حق را باطل و باطل را حق جلوه بدهد، 

ایستاده اید، تشکر می کنم.
 آیت الله ســید ابراهیــم همزمــان با روز 
خبرنگار، در آیین اختتامیه بیست و یکمین 
جشــنواره ملی رســانه های ایران، ضمن 
گرامیداشــت روز خبرنگار و گرامیداشــت 
یاد خبرنگاران با تأکید بر اســتقبال دولت 
از نقدهای منصفانه، رســانه های روشنگر را 
زبان گویای دولت عنوان کرد و تصریح کرد: 
بنده از اولین روز شروع به کار این دولت همه 
پرونده های شکایات صورت گرفته از سوی 
دستگاه اجرایی را مختومه کرده و تا به امروز 
با وجود همــه هجمه هــا و تخریب ها علیه 
دولت از هیچ خبرنگار و رســانه ای شکایت 

نکرده ایم.
وی اظهار داشت: جایگاه راوی و خبرنگار در 
روایات و فرهنگ دینی ما بســیار با اهمیت 
اســت و ســوگند قرآن به قلم، ســوگند به 
قلم هایی اســت که از آنها حقایق و معارف 
الهی و تــلاش برای نجــات و احقاق حقوق 

انسان تراوش می کند.
رئیس جمهور با اشاره به ابزارهای جدیدی 
که در لحظه اخبار را منتقل می کنند، افزود: 
همه این ابزارها برای جمــع آوری و انتقال 
اخبار هســتند، امــا تولید خبــر همچنان 
توسط نیروی انسانی انجام می شود که ثقه 
و مورد اطمینان و اعتماد بودن او بسیار مهم 

و موثر است.
آیت الله رئیســی خبرنــگاران را نیروهای 
جبهــه مقابله بــا جریان ســازی خبری، 
فرهنگی و رســانه ای دشــمن برای عوض 
کردن جایگاه حق و باطل و غبارآلود کردن 
فضا توصیــف و تصریح کــرد: امروز جنگ 
رسانه ای و شناختی دشــمن نیازمند دفاع 
رسانه ای و شــناختی اســت و باید به دقت 
بررسی شود که دشمن کدام نقطه و مساله را 

هدف قرار داده است.
رئیس جمهور با اشــاره به ســخنان رهبر 
معظم انقلاب در ۱۴ خرداد و تاکید ایشــان 
بر اهمیت تلاش بــرای تقویت ایمان و امید 
در جامعه اظهار داشت: دشمن همه توان و 
تلاش خود را به کار گرفته تا با اطلاع رسانی 

و تصویرســازی جهت دار ایمــان مردم را 
تضعیف و امید آنان را به یاس تبدیل کند.

آیت الله رئیســی جایــگاه اهالی رســانه را 
امیدآفرینی در مقابل یاس آفرینی دشمنان 
دانســت و خاطرنشــان کرد: امروز راهبرد 
جمهوری اســلامی ایران تقویــت ایمان و 
امید جامعه اســت و دولت و خبرنگاران در 
این عرصه ماموریت مشترکی دارند؛ دولت 
در عرصه اقدام و عمل و خبرنگاران در عرصه 
تبیین و تنویر افکار عمومی به دنبال تقویت 
ایمان و امید جامعه به ویژه در میان نســل 

جوان هستند.
رئیس جمهور با اشاره به پیشنهاد خود برای 
راه اندازی اردوهای راویان پیشرفت، گفت: 
امروز پیشــرفت های زیادی در کشور داریم 
که ندیدن آنها سخت است. درست است که 
مشــکلاتی هم داریم اما باید پیشرفت ها را 
نیز روایت و در بیان مشکلات با ارائه راهکار 
و پیگیــری اجرای ایــن راهکارهــا و رفع 

مشکلات کار را دنبال کرد.
آیت الله رئیســی اضافه کرد: کسانی که در 
اتاق های اندیشــه ورزی برای برون رفت از 
مشکلات کشــور تلاش می کنند، باید برای 
مشــکلاتی که دشــمن ایجاد می کند یا در 
سال های مختلف در اثر ندانم کاری ها ایجاد 
شــده، راهکارهای عملی ارائه دهند. بیان 

مســائل با ارائه راهکار اســت که مفید واقع 
می شود.

وی گفت: تاکید و بیان بر پیشرفت ها صرفا 
سخن بنده نیســت، بلکه بیش از ۱۰ رئیس 
دولتی است که در دو ســال گذشته با آنها 
ملاقات کرده ام از حجم بالای پیشرفت های 
جمهوری اسلامی ایران با وجود تهدیدها و 

تحریم های گسترده ابراز شگفتی کرده اند.
رئیس جمهور تاکید کــرد: اهالی قلم و بیان 
پیشرفت ها و داشته های خودمان را ببینند؛ 
اینگونه نباشد که در نگاه به وضعیت کشور 
بــر مبنای منافــع و رویکردهــای حزبی و 
گروهی عمل کنیم. امــروز همه باید فارغ از 
هر اندیشــه و تفکر و جناحی منافع ملی را 

نقطه اشتراک خودمان بدانیم.
آیــت الله رئیســی در ادامــه آزادی قلم و 
بیــان را از افتخــارات جمهوری اســلامی 
ایران عنوان کــرد و افزود: امــروز به برکت 
خون شــهدا و مجاهــدان در صحنــه، این 
آزادی های مشــروع تضمین شده و دولت و 
همه دســتگاه های حاکمیتی به آن پایبند 

هستند.
وی با تأکیــد بر لزوم حفظ شــأن و جایگاه 
آزادی قلــم و بیان از ســوی صاحبان قلم و 
تریبون تصریح کــرد: در مقاطعی از تاریخ 
انقلاب اســلامی افرادی نبــود آزادی بیان 

را فریاد زده اند که خود بیــش از همگان از 
مواهب این آزادی بهره جسته اند.

رئیس جمهــور رعایــت انصــاف در بیان 
و نوشــتار را از دیگر ملزومات حفظ شأن و 
جایــگاه آزادی قلم و بیان دانســت و گفت: 
اگر در کنار بیان نقاط منفــی، نقاط مثبت 
نیز ذکر شد، چنین نگاهی مشکلات را حل 

خواهد کرد.
آیت الله رئیســی با اشاره به دســتاوردها و 
پیشرفت های چشــمگیر کشور طی ۲ سال 
گذشته به ویژه در رشد تولید، تجارت، تولید 
نفت، صــادرات غیرنفتی، علــم و فناوری و 
ابزار تولید، تصریح کرد: امروز با وجود همه 
تهدیدها و تحریم ها در بخش های مختلف 
شاهد رشد هستیم و اقدامات صورت گرفته 
به ویژه از ســوی شــرکت های دانش بنیان 
و علم پایه موجب افتخار اســت و باید به آن 

بالید.
وی با تأکید بر اینکه همــه اقدامات صورت 
گرفته طی ۲ سال گذشــته از جمله تکمیل 
پروژه هــای نیمه تمام در ســبد جمهوری 
اســلامی ایران تعریف خواهد شد و ثمرات 
آن در زندگی مردم تأثیرگــذار خواهد بود، 
افزود: نگاه مبتنــی بر تأمیــن منافع ملی 

می تواند حلال مشکلات باشد.
رئیس جمهور در ادامه بــه موضوع برجام و 

مذاکرات رفع تحریم نیز اشاره کرد و با بیان 
اینکه ما هیچگاه نقض توافــق نکرده و میز 
گفتگو را ترک نکرده ایــم، تأکید کرد: امروز 
ما در مذاکرات رفع تحریم با وجود داشــتن 
دســت برتر و ســخن متقن به طرف مقابل 
اعتماد نخواهیم کرد، چون پیمان شــکنی 
آنها را به دفعات مشــاهده کرده ایم، لذا در 
عین پیشبرد مذاکرات با نگاه عزتمندانه، با 
نگاه به ظرفیت های داخلی در مسیر خنثی 
کردن تحریم ها و خودکفایی در کشاورزی، 
صنعت و دیگر بخش ها تلاش می کنیم. در 
بسیاری از حوزه ها در منطقه و جهان دست 
برتر را داریم و امروز جهان ایران را کشوری 

پیشرفته و فناور می شناسد.
آیت الله رئیســی با تکرار این نکته که امروز 
رســالت مشــترک دولتمردان و اصحاب 
رسانه ایجاد امید در افکار عمومی به ویژه در 
نسل جوان اســت، تأکید کرد: این شاخص 
بســیار مهمی اســت که هر کس با اقدام و 
عمل و بیان و قلم خود در دل مردم و جوانان 
ایجاد امید کنــد، در جهــت راهبرد نظام 
اســلامی حرکت کرده و هرکس به دنبال 
ناامید کردن مردم باشــد، بدانــد یا نداند، 
بخواهد یا نخواهد در مسیر راهبرد دشمن 

حرکت کرده است.
وی با تأکید بر اســتقبال دولت از نقدهای 
منصفانه، رسانه های روشنگر را زبان گویای 
دولت عنوان کرد و افــزود: بنده از اولین روز 
شــروع به کار این دولت همــه پرونده های 
شــکایات صورت گرفته از ســوی دستگاه 
اجرایی را مختومه کرده و تا به امروز با وجود 
همه هجمه ها و تخریب ها علیه دولت از هیچ 

خبرنگار و رسانه ای شکایت نکرده ایم.
رئیس جمهور در ادامه ضمن گرامیداشــت 
یاد همه شــهدای رســانه و درگذشتگان 
صاحب قلــم از جملــه مرحــوم دعایی بر 
ضرورت توجه بــه مطالبــات خبرنگاران 
و رســانه ها از جملــه توجــه بــه ظرفیت 
رســانه های اســتانی، عدالت جنســی در 
رســانه ها، دسترســی اصحاب رســانه به 
اینترنت پرســرعت به عنوان ابــزار جدی 
و مهــم فعالیت هــای رســانه ای، موضوع 
مســکن خبرنگاری با بهره گیری از ظرفیت 
تعاونی های مســکن، دیپلماسی رسانه ای، 
امنیت شــغلی و ســختی کار خبرنگاران 

تأکید کرد.
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معاون وزیر صمت:
و در دوره جدید بر توسعه صنایع پیشرفته  ایدر

متمرکز می شود
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع کشور )ایدرو( در دوره جدید بر توسعه صنایع پیشرفته متمرکز 

خواهد بود و آن را مهمترین مسوولیت خود می دانیم.
بابک احمدی در نشســت هم اندیشــی با خبرنگاران، اظهارداشت: در 
این زمینه ضمن تــلاش برای تامین منابع لازم برای ســرمایه گذاری، 
در مشــارکت با بخــش خصوصــی به دنبــال کاهش ریســک برای 
سرمایه گذاران هســتیم.رییس هیات عامل ایدرو به نوسازی صنایع به 
عنوان یکی دیگر از ماموریت این ســازمان اشــاره کرد و یادآور شد: در 
عرصه نوسازی، فعالیت های خوبی در گذشته انجام گرفته که برخی از 

آنها اجرایی و برخی دیگر متوقف شده است و با قوت دنبال خواهد شد.
احمدی، همچنین درباره احیای واحدهای راکد گفت: در این زمینه نیز 
زحمات زیادی در گذشته کشیده شده است و ماموریت جدی ما در این 
دوره نیز خواهد بود.معاون وزیر صمت، بر لزوم توسعه زیرساخت های 
تولیدی و صنعتی در مناطق محروم اشــاره کرد و ادامه داد: این مهم به 
ایجاد فضای بهتر زندگی در این مناطق منجر خواهد شــد، اما کارهای 
زیادی باید در این زمینه انجام شود.وی گفت: ایدرو به دنبال آن است تا 
بر مناطق و لکه های مرزی کشــور متمرکز شود تا ضمن ایجاد اشتغال، 
از مهاجرت جمعیت از این مناطق به دیگر نقاط جلوگیری کند و در این 

پیوند، به دنبال صنایع مزیت دار در هر منطقه خواهیم رفت.
احمدی خاطرنشان کرد: در مناطق مرزی و محروم مزیت هایی وجود 
دارد که اگــر صنایع درســتی را در آنجا با مشــارکت بخش خصوصی 
مستقر کنیم، ضمن کاهش ریسک ســرمایه گذاری، به توسعه هرچه 
بیشتر آن مناطق خواهد انجامید. البته این صنایع در زمان لازم واگذار 

خواهد شد تا پس از آن به سراغ سایر صنایع مزیت دار برویم.
وی تصریح کرد: به طور قطع ایدرو در مســیر پیشرفت صنعتی کشور، 
رعایت الزامات زیست محیطی و توسعه صنایع دوستدار محیط زیست 
را از شیوه هایی همچون توسعه اســتفاده از خودروهای برقی، کاهش 

شدت انرژی و غیره دنبال خواهد کرد.

 معافیت مالیاتی تولیدکنندگان 
لباس های باحجاب

مدیرکل دفتر صنایع پوشــاک و منســوجات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از معاف شــدن تولیدکنندگان لباس های با حجاب از پرداخت 
مالیات خبر داد. محســن گرجی در گفت و گوی تلویزیونی با موضوع 
بررسی نقاط قوت و ضعف لایحه عفاف و حجاب برای حمایت از صنعت 
پوشــاک و مد و لباس گفت: اگر تولیدکننــده ای لباس های بی حجاب 
تولید و فروشــنده آن را به فروش برســاند، با آنها برخــورد و جریمه 
می شوند.گرجی بیان کرد: چارچوب لباس هایی که در حوزه فرهنگی 
ما قرار دارند تعیین شده و شــاخص هایی برای آنها مشخص شده است. 
در بحث تولید و نظارت بر مشــخصات لباس ها وزارت صمت مســئول 
اســت.وی افزود: نظارت عرفی و قیمتی بر فروشــندگان با گشت های 
مشترکی از وزارت صمت اصناف و تعزیرات است. تولیدکننده پوشاک 

فرهنگی به کل از پرداخت مالیات معاف است.

گرجی با بیان اینکه باید ذائقه ســازی رعایت حجاب در همه لایه های 
جامعه رسوخ کند افزود: تمام دســتگاه ها وظایفی دارند که باید به آن 
وظایف عمل کنند. یکی از این ارگان ها، صدا و ســیما است و بهتر است 
به جای اینکه از سایر دســتگاه ها مطالبه گری کند، یکبار هم خودش 
مهمان این برنامه شــود و توضیح دهد برای ترویج حجاب چه اقداماتی 

انجام داده است.

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران:
 شرکت مخابرات ۶۵ هزار میلیارد تومان

 پس از خصوصی سازی به دولت پرداخته است
 مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با بیان اینکه علی رغم تمام زیان های 
وارده به مخابرات، در مســیر توســعه به نفع بازار پیشــران ارتباطات 
و فناوری اطلاعات کشــور عمل می کنیم، تصریح کرد: متاسفانه حق 
مخابرات که حق بازار ارتباطات و مردم برای پیشــرفت حوزه فناوری 
اســت، بیش از یک دهه متوقف و سرکوب شده اســت.مجید سلطانی 
با تاکید براینکه این شرکت جز شــرکت هایی است که بیشترین سهم 
درآمدی را برای دولت داشــته اســت گفت: شــرکت مخابرات پس از 
خصوصی ســازی علاوه بر پرداخت حق و حقوق کارکنــان، ۶۵ هزار 
میلیــارد تومان در قالب حق الســهم و درآمدهای دولــت به مجموعه 
دولت پرداخته که این مبلــغ به همراه حقوق کارکنــان بیش از ۱۲۰ 
هزار میلیارد تومان بوده اســت.وی گفت: در قبــال این همه پرداختی 
مخابرات، با ســرکوب عمــدی تعرفه ای مخابرات توســط دولت های 
پیشــین روند توســعه مخابرات به طور کامل در حال توقف بود، مثلا 
مخابراتی که در سال ۱۳۹۰ مبلغ دو هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان فقط از 
تلفن ثابت درآمد داشت در سال ۱۴۰۰ درآمد تلفن ثابت علی رغم تورم 

چندین صددرصدی به هزار و۴۰۰ میلیارد تومان کاهش یافت.
وی باشاره به اینکه شرکت مخابرات ایران مانند درخت تنومندی است 
که بیشــترین بارارتباطی کشــور را به دوش دارد گفت: این شرکت با 
توجه به تمامی عوامل بازدارنده توانست شبکه ارتباطی کشور را پایدار 
نگه دارد، با کمک و یاری همه بتوانیم شــرکت مخابرات را که زیر بنای 

شبکه ارتباطی کشور است را تقویت کنیم تا به توسعه مطلوب برسیم.
مدیرعامل شــرکت مخابرات ایران گفت: حداقل هزینه نگهداری خط 
تلفن ثابت که در آذرماه ســال ۱۴۰۰ در کمیســیون تنظیم مقررات 
مصوب شــد به صورت میانگین ۱۴ هزار و ۸۰۰ تومان بود، اما این رقم 
تا شــهریورماه ۱۴۰۱محقق نشــد. نهایتا میانگین عدد ابلاغی برای 
دریافت از مشــترک هر خط ۹ هزارتومان شــد، همچنین در روستاها 

افزایشی نداشتیم با اینکه هزینه ها در این مناطق بیشتر از شهرهاست.
وی افزود: طی این ۱۰ ســال تعرفه های بخش مخابرات ثابت افزایشی 
نداشــت و همچنین در ســال ۹۴ و ۹۵ موضوع ابلاغ همکدســازی را 
داشتیم که باعث کاهش درآمد شرکت شــد. چیزی که باعث اختلاف 
دو عدد شــد، حاصل نگهداشــتن افزایش تعرفه های مخابرات توسط 

رگولاتوری و بحث ابلاغ هم کدسازی از طریق کاهش درآمد بود.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: از زمانی که مصوبه ۴۶۶ مبنی 
بر دریافت حداقل کارکرد تلفن ثابت ابلاغ شــد، به علت تاخیر در ابلاغ 
ناقص ، شــرکت مخابرات بازهم پشت سر هم متضرر شــد و این زیان 
به مبلغ ۵ هزار میلیارد تومان رســید و دو زیان دیگــر هم تا زمان ابلاغ 
و اجرای نهایی تا شــهریور ۱۴۰۱، به علت فاصله ۱۵ ماهه تصویب در 
خرداد ۱۴۰۰ تا شــهریور ۱۴۰۱ و مســکوت ماندن و تعلل های پیاپی 
در ستاد تنظیم بازار و شورای رقابت به مبلغ های ۴هزار و ۷۰۰میلیارد 

تومان و ۳هزار و ۷۰۰ میلیاردتومان زیان وارد شد.

بازار

وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه هیچ طرحی برای افزایش 
قیمت بنزیــن در دولت مطرح نیســت، در واکنش به 
ادعای نوبخت، رئیس ســازمان برنامه و بودجه دولت 
روحانی، گفت: نیــازی به مناظره نیســت و افراد باید 

پاسخگو باشند که چرا بدهی ایجاد کردند.
ســید احســان خانــدوزی در نشســت صمیمی با 
خبرنگاران به مناســبت روز خبرنگار درباره شایعات 
افزایش قیمت نان و بنزین اظهار داشــت: هیچ طرحی 

برای افزایش قیمت بنزین مطرح نیست.
وی افزود: دربــاره افزایش قیمت نان نیز وزیر کشــور 
توضیحاتــی دارد که چــون در اســتان های مختلف 

متفاوت است به زودی اعلام می کند.
وزیر اقتصاد دربــاره پول های بلوکه شــده در چین، 

گفت: تنها منابع ما در کشــور چین فقط به 
عنوان اجرای پروژه های فاینانسی است که 
چین در کشــور ما دارد؛ البته باید گفت این 
مســیر ورودی و خروجی دارد و روزانه این 
حساب متغیر است و الان اطلاعات دقیقی 

ندارم.
خاندوزی درباره لایحــه مقابله با وصول کالا 

بیان کرد: متن لایحه به این دلیل که برخی دستگاه ها 
همچون ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و وزارت کشــور 
نکاتی داشــتند که در زمینه گمــرک و اموال تملیکی 
اختلاف نظر بود، لایحه را در کمیســیون مربوطه نگه 
داشــتند که این اختلاف نظر دستگاه ها برطرف شود و 

به دولت ارسال شود.

وی ادامه داد: ایــن لایحه دو بخش مهم دارد 
که نیازمنــد اصلاح قانون امــوال تملیکی و 

گمرکی است تا پس از اصلاح ارائه می شود.
وزیر اقتصاد درباره عدم پرداخت تسهیلات 
مسکن از سوی بانک ها، گفت: بانک مرکزی 
به عنوان نهاد تنظیم گر تلاش کرده ســهم 
هفت درصدی بخش مسکن از کل تسهیلات 
به بیش از ۱۴ درصد برســد )دو برابر( افزایش داشــته 

است.
خاندوزی گفــت: در قانون جهش تولید مســکن عدد 
۲۰ درصد برای پرداخت تسهیلات بانک مسکن آمده 
اســت، اما باز هم به لحاظ قانونی بانک ها باید امســال 

بیش از سال گذشته تسهیلات مسکن اتفاق بیفتد.

وی اظهار داشت: بانک مرکزی و وزیر راه و شهرسازی 
تمام تلاش خود را به کار بســتند تــا بانک هایی که در 
زمینه اعطای تسهیلات مسکن عقب افتادگی داشتند 

را جبران کنند
وزیــر اقتصاد دربــاره فــروش اوراق مالــی در دولت 
ســیزدهم و ادعای محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان 
برنامه و بودجــه دولت قبل، درباره فــروش ۳۱۳ هزار 
میلیارد تومان اوراق در دولت ســیزدهم و درخواست 
مناظره، پاسخ داد: نیازی به مناظره نیست و افراد باید 

پاسخگو باشند که چرا بدهی ایجاد کردند.
خاندوزی تاکید کرد: بیش از نیمی از کل اوراق ۱۴۰۱ 
تنها برای بازپرداخت بدهی دولت قبل پرداخت شــده 

است.

وزیر

ســمیرا ربیع  مدیــر عامــل اتحادیه 
تعاونی هــای عمرانی و انبوه ســازی تهران 
جزئیات طرح ســاخت واحدهای کوچک 
متراژ برای جوانان و زوج های جوان را اعلام 
و برآورد خرید این واحدهــای مبله را یک 

میلیارد تومان ذکر کرد.
خشــایار باقرپور، با تشــریح جزئیات طرح 
ســاخت مســکن جوانان و زوج های جوان 
اظهار کرد: طرح مســکن اقتصــادی ما که 
طراحی آن توســط اتحادیه صورت گرفته 
ابعاد مختلفی دارد و در کمیســیون عمران 
مجلس نیز مطرح شــده است. خوشبختانه 
طرح با اســتقبال خوبی از ناحیه ریاســت 
جمهوری مواجه و به وزارت راه و شهرسازی 
ارجاع شــده و وزیر راه و شهرســازی با نگاه 
مثبت آمادگی مشــارکت در اجرای طرح را 
به اتحادیه اعلام کردند.وی افزود: این طرح 
بیشتر مربوط به تامین مســکن جوانان و و 
زوج های جوان است زیرا یکی از اصلی ترین 
معضلات پیش روی جوانان بــرای ازدواج 
بحث تامین مســکن اســت. قیمت مسکن 
متاثر از شرایط کلان اقتصاد کشور بالا رفته 
و قدرت خرید کاهش یافته است، از طرفی 
هزینه های اجاره بها هم به شکل سرسام آور 
افزایش داشته و همه دســت به دست همه 
داده تــا جوانان برای ازدواج خــود و تامین 

سرپناه دچار مشکل شوند.

اجرای آزمایشی طرح مسکن ما در دو 
استان تهران و البرز

مدیر عامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی و 
انبوه ســازی تهران از اجرای طرح اقتصادی 
مسکن ما به شکل آزمایشــی در دو استان 
تهران و البــرز خبر داد و گفــت: طرح ایده 
خوبی برای زوج های جوان است و زوج هایی 
که معمولا طی روز ســرکار هســتند و بعد 
از ســاعات کار به یک ســرپناه نیاز دارند، 
می توانند از طریق این طــرح صاحب خانه 

شوند.
باقرپور در توضیح متــراژ واحدها گفت: در 
این طرح از الگوی آسیای شرقی بهره  بردیم 
و واحدهای کوچک متــراژ ۲۵ تا ۳۵ متری 

با تکنولوژی های نوین ســاخته می شوند. 
واحدها با رویکــرد اقتصادی ســازی نه به 
معنای ارزان ســازی به قیمت از بین بردن 
کیفیت بلکه به منزلــه حفظ کیفیت همراه 
با بهره گیری از تکنولوژی های نوین ساخت 
احداث می شــوند و قیمت تمام شــده را به 

حداقل رساندیم.
وی با بیان اینکه جوانــان با زیر یک میلیارد 
تومان می توانند مالک این واحدها شــوند، 
افزود: مدل واحدها تمام تجهیز و مبله شده 
است و پارکینگ هم دارد. به طوری که یک 
زوج جوان برای شروع زندگی در واحدهای 
مســکونی تنها با یک چمدان وارد می شود 
زیرا واحد مجهز و مبله است و فلسفه چنین 
واحدهایی این اســت که زوج جوان بتوانند 
با وام ازدواج و هزینــه جهیزیه صاحب یک 
خانه شــوند و دغدغه پول پیش و اجاره بها 

نداشته باشند.
به گفتــه مدیرعامل اتحادیــه  تعاونی های 
عمرانی و انبوه ســازی تهــران این واحدها 
اجاره به شرط تملیک نیست و افراد مالکیت 
صددرصدی دارند و بر اساس شاخصه های 

امــروز در تولید انبــوه این کار بــا زیر یک 
میلیارد تومان شدنی است.

رکن مقدم بر فرزندآوری، ایجاد 
تسهیل در ازدواج است

باقرپور درباره انتقاداتی که نسبت به ساخت 
واحدهای کوچک متــراژ وجود دارد، گفت: 
طبعا این طرح مخالفان و موافقانی داشــت 
و خیلی ها اشــکال می گرفتند که اگر واحد 
کوچــک متــراژ برنامه ریزی شــود انگیزه 
فرزندآوری را از بیــن می برد، در صورتی که 
معتقدیم رکن مقدم بــر فرزندآوری، ایجاد 
تســهیل در ازدواج اســت و اگر بتوانیم این 
فاز را تامیــن کنیم، کار بــزرگ و ارزنده ای 
صورت گرفته اســت. خوشــبختانه با نگاه 
مثبت مســئولان و دولتمردان امیدواریم 
که این طرح در دو اســتان تهران و البرز به 
اجرا درآید.وی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی 
شده که زوج های جوان با وام ازدواج و هزینه 
جهیزیه بتوانند صاحب خانه شــوند و این 
واحدهای مبله شــده کامل را بــا زیر یک 
میلیارد تومان خریداری کنند. وقتی زوجی 

زندگی خود را با منزلی که مالکش اســت، 
شروع کند در گام بعد می تواند آن را تبدیل 
به احســن کند ولی اگر در شــروع زندگی 
دغدغه اش تامین اجاره بهــا و اضافه کردن 
پول پیش باشد، دیگر تمرکزی برایش باقی 
نمی ماند که بخواهد به فکر ارتقای کیفیت 

زندگی اش باشد.
مدیرعامــل اتحادیه تعاونی هــای عمرانی 
و انبوه ســازی تهران گفت: ممکن اســت 
این دغدغه پیش آید کــه اگر یک واحد ۲۵ 
متری را به زوج جوان اختصاص بدهیم فردا 
در بحث حضــور مهمــان و پذیرایی دچار 
مشکل شــوند ولی ما یک طراحی مدرن را 
برای این واحدها درنظــر گرفته ایم. اگر به 
یک زوج جوان ۱۵۰ متر آپارتمان هم بدهید 
آن فضای پذیرایی را فقط زمانی که مهمان 
دارند، اســتفاده می کنند ولی مــا آن را در 
مجتمع استفاده کردیم و یکسری امکانات 

به فضای مشاعات تعمیم داده شده است.
به گفته باقرپور در ایــن طرح مدل  طراحی 
و چیدمان مشــاعات به گونه ای اســت که 
حداکثر بهره وری را داشته باشد و فضاهای 

ورزشــی،  ســالن های پذیرایــی تاینی و 
رســتورانی و خدمات تجاری، خشکشویی 
و ســوپرمارکت که جزو ملزومات محلات 
مســکونی هستند در این شــهرک ها دیده 
شده اســت و تمام واحدها دارای نور کافی، 
ذخیره ســازی انرژی، جلوگیری از اتلاف و 
هدررفت انرژی و حفظ سبک زندگی کامل 
و مدرن در یک فضای اقتصادی بهینه است.

وی با بیان اینکه در ســاخت این واحدها از 
مدل های سنتی اســتفاده نمی شود، افزود: 
در این واحدها تکنولوژی ســاخت را ارتقاء 
بخشــیده ایم و امیدواریــم هرچــه زودتر 
اجرای آزمایشــی طرح در دو استان البرز و 
تهران آغاز شود و به ســایر استان ها تعمیم 

یابد.

استفاده از وام ازدواج و جهیزیه 
در ساخت واحدها

باقر پور در پاســخ به این پرسش که آیا این 
واحدها به شکل ســوئیت خواهند بود یا نه؟ 
گفت: واحدها ســوئیت نیســتند و در آنها 
فضای نشــیمن، اتاق خــواب، پکیج کامل 
سرویس بهداشتی به طور جداگانه در قالب 

کوچک متراژ طراحی شده است.
مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی و 
انبوه سازی تهران درباره پرداخت تسهیلات 
و وام مســکن به این واحدها نیــز گفت: در 
طرح نهضت ملی مســکن بانک ها در ارائه 
وام و تســهیلات خیلی همکاری نکردند و 
پروژه ها به دلیل عدم حمایت بانک ها آنطور 
که باید به جریان نیفتــاد لذا یک ریال روی 
تسهیلات بانکی برنامه ریزی نکرده ایم مگر 
اینکه زوج ها بخواهنــد از وام ازدواج خود یا 

جهیزیه استفاده کنند.
وی در پایــان تصریح کرد: اگــر این طرح را 
دنباله دار ببینیــم می توانیــم واحدهایی 
را بــرای فرزنــد اول و دوم و متناســب با 
سیاســت های جمعیتی نظام تولید کنیم 
ولی در حال حاضر نقطه شــروع را تسهیل 
در ازدواج جوانان گذاشــته ایم و امیدواریم 
با آغاز هرچه ســریع تر آن زوج ها و جوانان 

صاحبخانه شوند.

وزیر اقتصاد:دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین ندارد

وزیر جهاد کشاورزی:

بخش قابل توجهی از مطالبات گندم کاران تا پایان مرداد پرداخت می شود
فاطمه امیر احمدی   وزیر جهاد کشاورزی 
در نخستین نشســت خبری خود با اهالی 
رســانه گفت: ۴۶ درصد از مطالبات گندم 
کاران پرداخت شده و قرار است بخش قابل 
توجهی دیگــر تا پایان مــرداد نیز پرداخت 

شود.
دیروز ۱۷ مرداد نخســتین نشست خبری 
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی 
با اهالی رســانه برگزار شد. نیکبخت در این 
نشســت با تاکید بر نقش رســانه ها، گفت: 
در انجــام فعالیت ها اعتقاد به رســانه دارم 
و از ظرفیــت رســانه ها اســتفاده می کنم. 
تمام تــلاش من این اســت که بــدون کار 
کارشناســی امری انجام نشــود. از این رو 
از کمک هــر کس، در هر کجا بــا آغوش باز 
اســتقبال می کنیم زیــرا ادعا نــدارم در 
این مســؤولیت همه چیز را مــی  دانم بلکه 
برای اجــرای بهتــر برنامه ها بایــد از تمام 

ظرفیت های موجود بهره برد.
وی ادامه داد: عهد بستم و در سابقه اجرایی 
خود اثبات کــرده ام بر خــلاف نظر مردم 
صحبــت نمی کنــم، واقعیت ها را شــفاف 
می گویم حتی اگر در جایــی خطایی کرده 

باشم و بابت آن عذرخواهی خواهم کرد.

نقش پررنگ تشکل ها و بهره برداران
وزیر جهاد کشــاورزی در ادامه ســخنان 
خود با بیان اینکه سیاست گذاری با وزارت 
جهاد کشاورزی است اما کار اصلی از سوی 
بهره بــرداران و فعالان بخش کشــاورزی 
انجام می شــود، گفت: وزارت وزارت جهاد 
کشــاورزی باید به گونه ای ریل گذاری کند 
که تولیدکننده بدون دغدغه فعالیت داشته 

باشد.وی اضافه کرد: با توجه به تجربه های 
اجرایی که داشته ام با گوشت و پوست خود 
لمس کرده ام اگر به تولیدکننده توجه شود 

انجام امور بهتر و سالم تر پیش می رود.

تاکید وزیر از امنیت تا سلامت غذایی
نیکبخت در ادامه نشست با اشاره به موضوع 
امنیت غذایی یادآور شــد: امــروز یکی از 
انتظارات مســؤولان و مردم تأمین امنیت 
غذایی و تأمین غذای ســالم اســت که در 
دوره جدید وزارت جهاد کشــاورزی به این 
موضوع توجه ویژه شده است. در این راستا 
باید موانع از ســر راه تولیدکننده برداشته 
شــود تا بهره بردار کار تولیــد را با منفعت 

پیش ببرد.
وی اظهــار کــرد: مهمترین وظیفــه ما در 
وزارت جهــاد کشــاورزی تأمیــن امنیت 
غذایی است و در این راســتا به سمت تولید 
محصولات اســتراتژیک و اساسی در حال 
حرکت هستیم. در این راســتا برای حفظ 
منابع تولید به ویــژه آب تلاش می کنیم و از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان استفاده 
خواهیم کــرد. در این زمینــه ظرفیت های 
بسیار زیادی در کشــور از نخبگان گرفته تا 
دانشگاه وجود دارد که باید از این فرصت ها 

به بهترین نحوه بهره برداری کرد.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه بر اساس 
برنامه توســعه هفتم، تکلیف است مصرف 
آب در کشــاورزی ۱۸ درصــد کاهش پیدا 
کند، گفت: تحقق این برنامه ها نیاز به منابع 
مالی دارد که برنامه هــا تدوین و اعتبار لازم 

هم اعلام شده است.
وی تصریــح کرد: در حــال حاضر جمعیت 

ایران ۸۵ میلیون نفر اســت که با احتساب 
مهمانان سایر کشــورها این عدد به حدود 
۹۰ میلیــون نفر می رســد، تأمیــن غذای 
۹۰ میلیون نفر کاری دشــواری است و در 
حالی که باید در استفاده از منابع خدادادی 
صرفه جویی کرد ضــرورت دارد عملکرد در 

سطح زیر کشت افزایش پیدا کند.
وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر تأمین غذا از 
داخل گفت: در شرایط فعلی اگر لازم باشد، 
کالاهای اساسی از جمله گوشت قرمز وارد 
می کنیم، اما حمایت از تولید داخل و تأمین 
آن از داخــل راحت تــر از واردات بوده و در 
این راه از توانمندی تشکل ها بهره خواهیم 

گرفت.

مطالبات گندم کاران
وزیر جهاد کشــاورزی در پاسخ به پرسش 
خبرنگار مهر درباره قیمت خرید تضمینی 
گندم و پرداخت مطالبات معوق شده گندم 
کاران گفت: قیمت گذاری در شورای قیمت 
گذاری کالاهای اساســی بــه زودی انجام 

می شود.
وی افزود: خرید تضمینی گندم تاکنون از ۹ 
میلیون و ۱۳۰ هزار تن عبور کرده در حوزه 
مطالبات گنــدم کاران نیز ۴۶ درصد از پول 
گندم کاران پرداخت شده و قرار است باقی 
مطالبات تا پایان مرداد به دســتور ریاست 

جمهوری رقم قابل توجهی پرداخت شود.
وی ادامه داد: تلاش داریم در ســال زراعی 
۱۴۰۲-۱۴۰۳ با بهبــود عملکرد در واحد 
ســطح و با افزایش تولیــد در دیم زارها به 
خودکفایــی در محصولات اســتراتژیک از 

جمله گندم دست پیدا کنیم.

حمایت از صنایع تبدیلی و تکمیلی
نیکبخت در ادامه ســخنان خود با اشــاره 
به صنایــع تبدیلــی تصریح کــرد: یکی از 
برنامه های وزارت جهاد کشــاورزی، تمرکز 
بر روی صنایع تبدیلی و تکمیلی اســت که 
در حال حاضر ۷ هزار طرح با پیشرفت بالای 
۲۰ درصد وجود دارد که به دلیل مشکلات 
ســرمایه گذاری امکان تکمیل آن ها وجود 

نداشته است.
وزیــر جهاد کشــاورزی بــا بیــان اینکه 
صنایعــی تبدیلــی و تکمیلــی یکــی از 
حلقه های مهــم در بخش تولید اســت، 
گفــت: اگر این حلقــه به درســتی وظیفه 
خــودش را انجــام دهد، کمــک بزرگی به 

بخش تولید شده است.
وی اظهار کــرد: با حمایــت از تولید داخل 

می توانیم بی نیاز از واردات شویم.

فرصت های آبزی پروری
نیکبخت با اشــاره به ظرفیت بخش شیلات 
ادامه داد: یکــی از حوزه هــای مهم و مورد 
توجــه وزارتخانه حوزه شــیلات اســت. 
فرصت های بی بدیلی در اشتغال و تولید در 

این بخش وجود دارد. 
شیلات در گذشته دچار آســیب شده اما با 
ســرعت کار را به پیش می بریم و در آینده 
بسیار نزدیک خبرهای خوبی در این حوزه 

خواهیم شنید.
وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: قراردادهایی 
را بــا تولیدکننــدگان منعقــد و از آنهــا 
حمایت هایی خواهیم کرد تا تولیدکنندگان 
صنعتی و سنتی فعال تر شوند. در این راستا 
و برای اجرای این برنامه ها با رئیس جمهور 
و معــاون اول صحبت شــده و آنهــا نیز بر 

اجرای برنامه ها تأیید دارند.
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رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران عنوان کرد
وم تعریف صلاحیت تخریب   لز

در ساختمان سازی
رییس ســازمان نظام مهندسی ســاختمان اســتان تهران با اشاره به 
حادثه تخریب و ریزش چند ســاختمان های تازه ساز در محله خلازیر 
واقع در منطقــه ۱۹ تهران، گفــت: تایید صلاحیــت تخریب از جمله 
درخواســت های امروز اســت تا این گونه موارد با حضور مهندســان 
انجام شــود.»علی کریمی آنچه« ، با اشــاره به حادثــه تخریب چند 
ساختمان های تازه ســاز در منطقه ۱۹ تهران، افزود: آنچه اتفاق افتاد 
بخشی از ســاخت شــهر در منطقه جنوبی تهران و در منطقه خلازیر 
بوده که بدون اخذ پروانه از شــهرداری و طراحی، نظارت و اجرا توسط 
مهندســان دارای صلاحیــت صورت گرفته اســت، بدیــن معنی که 
ساختمان ســازی خارج از ضوابط شهری انجام شــده است.وی اضافه 
کرد: در واقع برخی بدون دریافت اخذ پروانه اقدام به ساخت و ساز کرده 

و این ساختمان تحت نظارت سازمان نظام مهندسی نبوده است.
کریمی آنچه تصریح کرد: در حادثه خلازیر شــاهد بروز ۲ اتفاق بودیم، 
اول اینکه ســاخت و ســاز بدون اخــذ پروانه، نظــارت، طراحی نظام 
مهندسی و اشــخاص دارای صلاحیت صورت گرفته است و دوم اینکه 
تخریب غیراصولی را در این حادثه شــاهد هســتیم، یعنــی اینکه در 
تخریب این ساختمان زمانی که شــهرداری حکم برای اجرا را دریافت 

می کند از روش های غیراصولی و غیرفنی استفاده شد.
رییس سازمان نظام مهندســی ســاختمان تهران با بیان اینکه بارها 
شــاهد تکرار چنین اتفاقاتی به دلیــل حذف دانش فنی مهندســان 
ساختمان بودیم، اظهار داشــت: سال ها پیش در شــهر تهران ریزش 
چند ســاختمان را داشــتیم که این اتفاقات با حضور مهندسان دارای 
صلاحیت امروز کاهش قابــل ملاحظه ای کرده اســت، چراکه حضور 

مهندسان موجب افزایش کیفیت و ارتقای ساخت و ساز خواهد شد.
وی با اشاره به لزوم تعریف صلاحیت تخریب در ساختمان سازی، بیان 
داشت: نه تنها در طراحی، اجرا و ساخت، بلکه امروز نیازمند این هستیم 
که در تخریب نیز مهندسان ســاختمان دارای صلاحیت حضور داشته 
باشند که ما نیز به عنوان نظام مهندســی آمادگی خود را برای اجرایی 
شــدن این مهم اعلام می کنیم.کریمی آنچه با بیان اینکه صلاحیتی به 
نام صلاحیت تخریب وجود ندارد، تاکید کرد: درخواست ما این است که 
صلاحیت تخریب در ساخت و ساز توسط وزارت راه و شهرسازی تعریف 
شــود. عصر روز یکشــنبه در زمان اجرای تخریب یکــی از واحدهای 
غیرایمن در منطقه ۱۹ تهران تعداد پنج ساختمان همجوار نیز تخریب 

که منجر به کشته شدن  ۵ نفر از هموطنانمان شد.

رئیس کارگروه فرهنگی ستاد اربعین کرمانشاه خبر داد
وار  ح  امداد زائر در مسیر تردد ز راه اندازی طر

اربعین در کرمانشاه
 رئیس کارگروه فرهنگی ســتاد اربعین کرمانشــاه از راه اندازی طرح  

امداد زائر در مسیر تردد زوار اربعین در کرمانشاه خبر داد.
حجت الاسلام یوســف احمدی در نشست ســتاد اربعین شهرستان 
قصرشیرین که با حضور فرماندار و سایر رؤسای دستگاه های اجرایی در 
محل فرمانداری قصرشیرین برگزار شد، اظهار کرد: مرز خسروی پس 
از گذشت چندین سال، سال گذشــته بازگشایی شد و استان کرمانشاه 

افتخار میزبانی از زوار را در مرز خسروی پیدا کرد.

وی افزود: استان کرمانشــاه از دیرباز مســیر عتبات عالیات و کربلای 
معلی بوده و در همین راستا هشــتگ کرمانشاه دروازه کربلا راه اندازی 
شده است.رئیس کارگروه فرهنگی-آموزشــی ستاد اربعین کرمانشاه 
تصریح کرد: پیش بینی می شــود حداقل یک میلیون زائر امسال از مرز 
خسروی تردد کند و با توجه به توســعه زیرساخت ها قطعاً سال به سال 

شاهد افزایش تردد زوار خواهیم بود.
حجت الاسلام احمدی بیان کرد: امسال شهرداری ۲۲ تهران به عنوان 
شهرداری معین در قصرشیرین و مرز خسروی مستقر شده و فضاسازی 
را به انجام خواهند داد و همچنین بــا رایزنی و هماهنگی صورت گرفته 
نســبت به برپایی موکب فرهنگی و راه انــدازی تلویزیون های بزرگ 
شــهری اقدام خواهند کرد.وی ادامه داد: حسینیه مسجد خسروی نیز 
میزبان سخنران و مداحان کشــوری خواهند بود و هر شب یک برنامه 
ویژه را اجرا خواهیم کرد و چهار تلویزیون شــهری در مرز خسروی راه 
اندازی خواهد شد.رئیس کارگروه فرهنگی-آموزشی اربعین کرمانشاه 
عنوان کرد: مسیر کرمانشاه تا ماهیدشــت و نصرآباد تا پایانه خسروی 
و همچنین در شــهرهای مســیر اربعین نیز مزین به نــام پرچم عزای 
حضرت سید الشــهدا )ع( خواهند شد.حجت الاســلام احمدی گفت: 
ســامانه امداد زائر ۳۱۳۸ با کمک نیروهای مردمی و مخابرات اســتان 
کرمانشاه راه اندازی شده تا در ایام اربعین پاســخگوی نیاز زوار باشند 
و مکان های اســکان، پذیرایی، مراکز درمانــی و… را به مردم معرفی 
می کند.وی اضافه کرد: کارگــروه تبلیغ و نماز نیز راه اندازی شــده تا 
در مســیر زوار و مرز خسروی پاسخگوی مسائل شــرعی باشند و نماز 

جماعت نیز به صورت منظم و با شکوه تمام برگزار می شود.
رئیس کارگروه فرهنگی-آموزشی اربعین خاطر نشان کرد: طرح بیت 
الحسین )ع( نیز برای میزبانی مردم اســتان کرمانشاه در مسیر اربعین 
راه اندازی شده تا خانواده هایی که علاقمند به اسکان در استان هستند 

بتوانند در این مسیر مستقر شوند.

وم خریداری تجهیزات آواربرداری برای  لز
آتش نشانی تهران

مدیرعامل سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران 
بر لزوم خریداری تجهیزات آواربرداری برای آتش نشــانی شهر تهران 
تأکید کرد. قدرت الله محمدی در یکصد و شــصت و هشــتمین جلسه 
علنی شورای اسلامی شــهر تهران در تشــریح جزئیات حادثه ریزش 
ساختمان در محدوده خلازیر که منجر به شــهادت دو تن از نیروهای 
انتظامی و همچنین دو نفر از نیروهای شــهرداری تهران شــد، گفت: 
عملیات با حضور ۱۸۶ نفر از نیروها و ۱۵ ایستگاه با همه امکانات پس از 
۲۵ ساعت در ساعت ۱۳ ظهر روز گذشته به اتمام رسید. البته همزمان 
با این حادثه شــاهد رخ دادن حادثه انفجار در محدوده جوانمرد قصاب 
نیز بوده ایم.مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران افزود: در آن حادثه نیز ۱۳ نفر نجات پیدا کردند و متأســفانه یک 
نفر در بیمارستان فوت کرد.وی تأکید کرد: امکانات ما در تهران بیشتر 
به سمت اطفاء حریق سوق پیدا کرده و در خصوص موضوع آواربرداری 
نیازمند کمک هســتیم؛ البته باید متولی این حوزه نیز معرفی شــود و 
از ســوی دیگر تجهیزات آواربرداری برای آتش نشــانی شــهر تهران 
خریداری شــود. در آبادان نیز به این تجهیزات نیاز داشــتیم که نبود و 

حدود پنج روز درگیر بودیم که یک بیل مکانیکی از گمرک آزاد شود.

دیوار

مدیر مرکز درمان ناباروری ابن ســینا وابسته به جهاد 
دانشگاهی، به تشــریح مهم ترین چالش های درمان 
ناباروری در کشــور پرداخت.علی صادقــی تبار مدیر 
مرکز درمان ناباروری ابن ســینا، در نشست خبری که 
همزمان با روز خبرنگار در ســالن اجتماعات این مرکز 
برگزار شــد، گفت: واقعیت های حوزه ناباروری بسیار 
زیاد است و لازم اســت که رسانه ها در این زمینه اطلاع 
رســانی کنند.وی افزود: بیش از ۲۰ زوج های کشــور 
نابارور هســتند و البته ناباروری در دنیــا رو به افزایش 
اســت.صادقی تبار ادامه داد: ســن ازدواج نیز افزایش 
یافته و میانگین ســن فرزندآوری در دنیا به ۳۰ ســال 
رســیده اســت.وی افزود: ما باید نابــاروری را جدی 
بگیریم، البته با توصیه و ســخنرانی نمی توان به سمت 
افزایش جمعیت رفــت. باید زیرســاخت ها را فراهم 

کنیم تا زوجین بــرای فرزنــدآوری انگیزه 
داشته باشــند.وی افزود: متأســفانه سهم 
درمان ناباروری از بودجــه جوانی جمعیت 
در سال گذشــته از ۱۲ هزار میلیارد تومان، 
۷۰۰ میلیارد بوده و این عدد خیلی کم است. 
البته ناگفته نماند که ۱۲ هــزار میلیارد هم 
کامل جذب نشــد.صادقی تبار ادامه داد: ما 

آماده ایم بودجه درمان ناباروری را مســتقیماً به دست 
زوجین نابارور برســانیم و این پیشــنهاد را به جاهای 
مختلف برده ایم.وی افزود: به جای اینکه پول از طریق 
بیمه ها به درمان ناباروری اختصاص یابد، به حســاب 
مرکز درمــان ناباروری واریز شــود.صادقی تبار گفت: 
بر اســاس پیشــنهاد ما، به هر زوج ۱۰ میلیون تا ۳ بار 
در ســال اختصاص پیدا کند و این پول را قبل از درمان 

بدهند.وی افزود: با چنین روشــی، می توان 
زوجین نابارور را ترغیب کرد به سمت درمان 
ناباروری بروند.صادقی تبار گفت: در شرایط 
کنونی، از ۳.۵ میلیون زوج نابارور در کشور، 
فقط شــاهد مراجعه ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار زوج 
نابارور برای درمان هستیم.وی افزود: فاصله 
معنادار بین آمار زوجین نابارور و کسانی که 
برای درمان ناباروری اقدام می کنند، نشان می دهد که 
روش و شــیوه به کار گرفته شده برای درمان ناباروری، 
درســت نیســت.صادقی تبار گفت: مــا می توانیم به 
خوبی از بودجه جوانی جمعیت برای افزایش جمعیت 
استفاده کنیم.وی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی 
بر اینکه پیشنهاد شــما برای هزینه کرد بودجه درمان 
ناباروری دقیقاً به کجا ارائه داده اید، افزود: پیشنهاد ما 

به کمیسیون بهداشت و درمان بود.
صادقی تبار ادامه داد: تا زمانی که پول درمان ناباروری 
به سختی دســت زوجین نابارور برســد، نمی توان به 

موفقیت چنین طرح هایی امیدوار بود.
وی افزود: از بودجه ۷۰۰ میلیــاردی درمان ناباروری 
در ســال ۱۴۰۰ که به بیمه ها اختصــاص یافت، فقط 
۱۴۰ میلیارد آن هزینه شد و ۵۶۰ میلیارد آن به خزانه 
بازگشــت.صادقی تبار گفت: درمان ناباروری، درمان 
گران قیمتی اســت، به طوری کــه در آمریکا ۱۰ هزار 
دلار قیمت ســیکل درمان ناباروری اســت و در ایران، 
زیــر ۱۰۰۰ دلار اســت.وی افزود: متأســفانه بودجه 
درمان ناباروری به درســتی هزینه نمی شود، در حالی 
که خیلی راحت می توان همین بودجه را برای زوجین 

نابارور هزینه کرد.

وری نابار

خریدار  ســازمان حفاظت محیط زیست 
اعلام کــرد در چهــار ماه ابتدایی امســال 
نسبت به مدت مشــابه سال گذشته وسعت 
آتش ســوزی در مناطق تحت مدیریت این 
سازمان ۴۹ درصد کاهش داشته و اعتباری 
حدود ۲۸۰ میلیارد تومــان نیز برای به روز 
کردن تجهیزات اطفــای حریق اختصاص 

یافته است.
 امســال گرمــا بیــداد می کند، ســازمان 
هواشناسی تابستان بســیار گرمی را پیش 
بینی کرده بود که تعطیلی دو روزه کشــور 
به علت گرمای هوا این پیش بینی را محقق 
کرد، تهران دمای بالای ۴۰ درجه و جنوب 
کشــور دمای بــالای ۵۰ درجــه را تجربه 
کردند، گرمای هوا در کنار مشــکلاتی که 
برای انسان ها به وجود می آورد چالش هایی 
را هم برای طبیعــت و حیات وحش موجود 
در آن رقــم می زند که خشکســالی و آتش 

سوزی از جمله آنها است.
سال هایی که در فصل بهار بارندگی خوبی 
رخ دهد، گیاهان رشد خوبی خواهند داشت 
و دشت ها و جنگل ها از پوشش گیاهی غنی 
می شــوند، البته این وضعیت شرایط را در 
تابســتان برای وقوع آتش سوزی فراهم می 
کند، به ویژه اگر تابســتانی گــرم و همراه با 
کاهش بارندگی هم در پیش باشد که در این 
شرایط همان گیاهان فصل بهار حکم هیزم 
به آتش ریختن را پیدا مــی کنند، حال اگر 
در این میان عده ای هم نکات ایمنی حضور 
در طبیعت را رعایت نکنند و پســماندهای 
خود به ویژه لوازم شیشــه ای را در طبیعت 
رها کنند، هم مزید بر علت خواهد شد چون 
انعکاس نور بر اثر تابش خورشید بر این تکه 
شیشه ها موجب بروز آتش سوزی می شود 
که در برخی موارد می تواند فاجعه بار باشد؛ 
حال بگذریم از عده کمی که عمدا دســت 
به آتش ســوزی می زنند کــه این جماعت 

حسابشان از دیگران جداست.
زمانی که مرتع یا جنگلــی گرفتار آتش می 
شود آســیب های آن این نیســت که فقط 
درختان و یا بوته ها می سوزند، این درختان 
و بوته ها خانــه تعداد زیــادی از انواع گونه 
هاست که با ســوختن آنها بی خانمان می 
شوند، حال یک قدم جلوتر می رویم؛ تصور 
کنید بچه های آنها در لانه هایشــان منتظر 
مادرشان هستند و توان حرکت و پرواز هم 
ندارند، بنابراین در این شــرایط محکوم به 
سوختن می شــوند، این خسارتی است که 
نســل انواع گونه ها را در معرض خطر قرار 
می دهد. البته نباید خســارت از بین رفتن 
درختان که به منزله ریه های تنفسی برای 

شهرها هستند را هم نادیده گرفت.
با گرمایــش کره زمیــن، جهــان در حال 
ســوختن اســت، حال در این شــرایط آیا 
تماشاگر ســوختن جهان هســتیم یا برای 
رسیدن به آینده ای متفاوت کاری را که لازم 
است انجام می دهیم، در چند دهه گذشته 
می بینیم که مناطق وســیع و گسترده ای 
در برابر خشکسالی شدید و آتش سوزی ها 
تسلیم و گاها به بیابان هایی لم یزرع تبدیل 
شدند و حیات وحش آنها که زمانی با شادی 
در گوشه و کنار آن جست و خیز می کردند؛ 
به خاطره ها پیوســتند، اگر به حال طبیعت 
فکری نکنیم و با همین دســت فرمان پیش 
برویــم قطعا در آینــده ای نه چنــدان دور 
داشتن منطقه ای ســبز جزو افسوس های 

بشر خواهد شد.
از ۱۲ مرداد ماه شــاهد ســوختن بخشی از 
جنگل های مریــوان در ســه نقطه مرزی 
)ده ره وه ران، ئاســنه وه( و جــاده مریوان- 
ســقز )گوماره له نگ( بودیم که بعد از ســه 
روز تلاش زمینی و هوایی مهار شد، برآورد 
اولیه نشــان می دهد که حدود ۴۵۰ هکتار 
از ایــن جنگل هــا در آتش ســوخت، این 
ظاهر ماجراســت، محدوده ای که در آتش 
خاکســتر شــد خانه دهها گونه جانوری و 
گیاهی بود که قطعا بخش زیــادی از آنها از 
بین رفتند، بنابراین اینکه وقتی آتشــی به 
جان منطقه ای می افتد یعنی بر ســر آنچه 
که در آن محدوده اســت مصیبت وارد می 
شود، قطعا این دومینوی آتش سوزی ادامه 
دار خواهد بود اما باید برای قطع شــدن این 

چرخــه فکری بکنیــم، یکی از ایــن راه ها 
آموزش اســت.به اعتقاد کارشناســان می 
توان با آموزش و بــالا بردن فرهنگ عمومی 
تا حد زیادی از بروز آتش سوزی در مناطق 
جلوگیری کرد، بررســی ها نشان می دهد 
بیــش از ۸۰ درصد آتش ســوزی ها عامل 
انســانی و غیر عمدی دارد یعنــی فرد در 
طبیعت حاضر می شــود و در هنگام ترک 
محل زبالــه های خود را که حاوی شیشــه 
هم اســت در آنجا باقی می گذارد و در فصل 
تابستان که خورشید عمود و با قدرت زیادی 
بر شیشه می تابد موجب وقوع آتش سوزی 
می شــود، البته آمارهای سازمان حفاظت 
محیط زیســت نشــان می دهد که میزان 
آتش ســوزی در مناطــق چهارگانه تحت 
مدیریت این ســازمان در چهار ماه ابتدایی 
امسال نســبت به مدت مشابه سال گذشته 

۴۹ درصد کاهش داشته است.
فرمانــده یــگان حفاظت محیط زیســت 
دراین باره به خبرنگار محیط زیســت ایرنا 
گفت: فروردین مــاه امســال ۳۷ هکتار و 
ســال گذشــته ۱۴۸ هکتار آتش ســوزی 
در مناطق چهارگانــه رخ داده که این آمار 
کاهش ۷۵ درصــدی را در این ماه نشــان 
می دهد، همچنین اردیبهشــت پارســال 
۱۰ هکتار و امســال ۹ هکتار یعنی کاهش 
۱۰ درصدی، خرداد پارســال ۱۳۰ هکتار و 
امسال ۴۲ هکتار یعنی کاهش ۶۸ درصدی 
آتش سوزی را شــاهد بودیم، همچنین در 
تیرماه پارسال ۶۳ هکتار و امسال ۹۱ هکتار 
یعنی افزایش ۴۴ درصدی آتش ســوزی را 

در مناطق تحت مدیریت سازمان حفاظت 
محیط زیست داشتیم.

ســرهنگ جمشــید محبت خانی افزود: 
در مجمــوع ســال گذشــته ۳۵۱ هکتار و 
امســال ۱۷۲ هکتار آتش سوزی در مناطق 
چهارگانه رخ داده است که امسال نسبت به 
پارسال در مدت مشــابه ، ۴۹ درصد کاهش 

وسعت آتش سوزی داشتیم.
وی درباره فراوانی آتش سوزی ها در استان 
ها اظهار داشــت: در این مدت کرمانشاه در 
منطقه حفاظت شــده بیستون با ۶۲ هکتار 
آتش ســوزی رتبــه اول را دارد بعــد از آن 
آذربایجان شــرقی در منطقه حفاظت شده 
خدا آفرین با ۳۲ هکتار رتبه دوم، خوزستان 
در منطقه حفاظت شــده کرخه و شیمبار با 

۱۲ هکتار رتبه سوم را دارند.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست ادامه 
داد: با توجــه به تجربه آتش ســوزی هایی 
که در سال های گذشته داشتیم، فروردین 
ماه امســال بخشــنامه ای صادر کردیم که 
محیط بانان با نیروهای برون سازمانی برای 
حضور در مناطق هماهنگ شوند، رزمایش 
های خوبی با جنگلبانی، هلال احمر ، آتش 
نشــانی و نیروی انتظامی به ویژه یگان ویژه 
استان ها برگزار شــد که تمام این اقدامات 
باعث می شود تا در مهار آتش سوزی موفق 

تر باشیم.
وی تاکید کرد: البته تعداد بروز آتش سوزی 
نسبت به ســال های گذشته کمتر نشده اما 
چون آمادگی ها خوب بــود و تجهیزاتی که 
برای اطفــای حریق لازم اســت به صورت 

تقویت شده و به روز در اختیار محیط بانان 
قرار گرفت، باعث شــد که امسال در هکتار 
آتش ســوزی کاهش ۴۹ درصدی داشــته 

باشیم.
ســرهنگ محبت خانی با اشــاره به اینکه 
آگاهی بخشــی خوبی صورت گرفته است 
اما همچنان نیاز به آگاهی بخشی بیشتری 
داریم، گفت: بیش از ۸۰ درصد آتش سوزی 
ها عامل انســانی دارد و غیر عمدی اســت، 
یعنی فردی کــه در طبیعت حضور می یابد 
و باعث آتش سوزی می شود، در واقع قصد 
آتش سوزی یا سوء اســتفاده ندارد اما چون 
آموزش های کافی نحوه حضور در طبیعت 
را ندیده بنابراین یک ســری اقداماتی انجام 
می دهد کــه در نهایت موجــب بروز آتش 
سوزی می شــود، مثلا رها کردن شیشه در 
طبیعت خود علتی برای بروز آتش ســوزی 
است چون با تابش مستقیم خورشید آنهم 
در فصل گرم سال، شیشــه داغ و در نهایت 
موجب بروز آتــش می شــود بنابراین اگر 
بتوانیم آگاهــی عمومــی را افزایش دهیم 
در کاهش بروز آتش ســوزی هــا موفق تر 

خواهیم بود.
 امســال بیش از ۲۸۰ میلیارد تومان برای 
این بخش در نظر گرفته شــده که هم برای 
تجهیزات محیط بانان، اســتحقاقی سالانه 
آنها و هم برای تجهیــزات مربوط به اطفای 

حریق هزینه می شود.
وی تصریح کرد: در روند کاهش آتش سوزی 
ها نباید تــلاش محیط بانــان و هماهنگی 
دســتگاه های بین بخشــی مانند پلیس، 
آتش نشــانی، هلال احمر و منابع طبیعی 
را فراموش کــرد، البته در کنــار تمام اینها 
نباید فداکاری نیروهای مردمی و همیاران 
طبیعت را هــم از یاد ببریم کــه بدون هیچ 
چشم داشــتی وارد عرصه خطر می شوند، 
حتی چند فداکار خدمت هم در بحث آتش 

سوزی داشتیم.
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست درباره 
به روز شدن تجهیزات محیط بانان گفت: به 
روز شدن تجهیزات محیط بانان در دستور 
کار است از این رو اتفاق خوبی که در سازمان 
محیط زیســت افتاده این است که سه سال 
اســت برای طــرح تجهیز یــگان حفاظت 
محیط زیســت اعتبار مصوب و مســتقل 
دریافت می کنیم که قبلا وجود نداشــت، 
امســال بیش از ۲۸۰ میلیــارد تومان برای 
این بخش در نظر گرفته شــده که هم برای 
تجهیزات محیط بانان، اســتحقاقی سالانه 
آنها و هم برای تجهیــزات مربوط به اطفای 

حریق هزینه می شود.

خریدار  درحالی ۵۹ هزار نفر وارد مرحله 
ارزیابی برای جذب ۲۸ هزار آموزگار شده اند 
که به رغــم کمبود آموزگار در کشــور، اگر 
شایســتگی این افراد احراز نشــود ممکن 
است جذب نشوند و بســیاری از نقطه شغل 

محل ها خالی بماند.
آموزش و پرورش امسال طبق نتایج ارزیابی 
تکمیلی آزمون آموزگاری ۲۸ هزار آموزگار 
ابتدایی و استثنایی جذب می کند اما امسال 
نحوه جذب نیرو با سال های گذشته تفاوت 

دارد.
سال های گذشــته داوطلبان پذیرفته شده 
در نتایج ابتدایی این آزمــون با طی کردن 
فرآیند مصاحبه و در صــورت قبولی جذب 
این وزارتخانه می شــدند اما امســال چهار 
ابزار مصاحبه، ارائه شــفاهی، ایفای نقش و 
مطالعه موردی و بحث گروهی برای ارزیابی 

داوطلبان در نظر گرفته شده است.
از ســوی دیگر درحالی طی ســالهای قبل 
بین ۱ تا ۱.۲ برابر ظرفیت بــرای مصاحبه 
فراخوان می شــدند که امســال فراخوان 
افراد به حدود ۳ برابر ظرفیت رسیده است. 

درواقع امسال برای جذب ۲۸ هزار آموزگار 
ابتدایی، حــدود ۵۹ هزار نفــر وارد ارزیابی 

تکمیلی شده اند.
از ســوی دیگر در این میان بیش از ۱۱ هزار 
نقطه شــغل محل خالی اســت و می توان 
گفت بــرای حــدود ۱۷ هزار شــغل محل 

رقابت جدی وجود دارد.
با تمــام این تفاســیر درحالــی آموزش و 
پرورش سال ها است با کمبود نیرو خاصه در 
مقطع ابتدایی مواجه است که داوطلبان اگر 
حدنصاب های لازم را بدست نیاورند ممکن 
است پذیرفته نشوند و بســیاری از ۱۷ هزار 

نقطه شغل محل ها هم خالی بماند.
در همین راستا سجاد صدیقی مشاور وزیر و 
مدیر پروژه های استخدامی وزارت آموزش 
و پرورش، معتقد اســت که در حال حاضر 
وزارت آموزش و پرورش پیک بازنشستگی 
را رد کرده اســت و از این رو نباید به صرف 
خالــی ماندن شــغل محل ها افــراد بدون 
شایســتگی لازم را برای ۳۰ ســال خدمت 

جذب آموزش و پرورش کرد.
وی به ایســنا می گوید: در حال حاضر پیک 

بازنشستگی را رد کرده ایم.
 ممکن است این کمبود یکی دو سال اتفاق 
افتد اما وقتی شرایط بازنشستگی به تعدیل 
برسد، با شــرایط دیگری مواجه می شویم. 
فردی که جذب آموزش و پرورش شده است 
می خواهد ۳۰ ســال در آموزش و پرورش 
بماند. بعضا خیلی از افرادی که برای خیلی 
از مشاغل شایســته نیســتند، جذب این 

مشاغل شده اند. 
ما نمی خواهیــم این اتفاق رقــم بخورد 
و به جــای آن می  خوهیم این شــرایط را 

مدیریت کنیم.
مشاور وزیر و مدیر پروژه های استخدامی 
وزارت آموزش و پرورش، در پاسخ به این 
ســوال که با این تفاســیر چطور می توان 
کمبــود نیــروی آمــوزش و پــرورش را 
مدیریت کــرد؟، توضیح داد: بــرای این 
موضوع تدابیری داریم، از جمله همکاری 
بــا بازنشســته ها، یا اســتفاده از ســرباز 
معلم ها در فضای اداری است و از معلمانی 
که اکنــون در محیــط اداری مشــغول 
هســتند در محیــط آمــوزش مدرســه 

استفاده کنیم. 
حتی در خصوص نیروهــای خرید خدمات 
نیز ایــن موضوع صدق می کنــد. نیروهای 
خرید خدمات را می توانیــم نه برای کلاس 
بلکه بــرای گروه اداری آمــوزش و پرورش 
جذب کنیم و معلمان خودمان که در فضای 
اداری هســتند را در بخش آمــوزش قرار 

دهیم.
صدیقی بــا بیان اینکه ۱۱ هــزار و ۶۰۰ نفر 
از ۵۹ هزار نفری که بــرای ارزیابی تکمیلی 
آزمون آموزگاری دعوت شــده اند ســابقه 

تدریس دارنــد، دربــاره تعییــن تکلیف 
نیروهای خرید خدماتی  نیز توضیح داد: این  
نیروها هم در همین فرآیند هســتند و باید 
پس از آزمون کتبی مــورد ارزیابی تکمیلی 
قرار گیرنــد و در صورت احراز شایســتگی 

جذب شوند.
 اختیار این  امر از دســت آموزش و پرورش 
خارج اســت و تصمیم گیر و سیاست گذار 
جذب این نیروها ما نیستیم. وزارت آموزش 
و پــرورش  در چارچــوب خــود می تواند 

سیاست گذاری کند. 
در موضوع جذب و استخدام اختیار با وزارت 
آموزش و پرورش نیســت بلکــه اختیار با 
مجلس و سازمان اداری و استخدامی است. 
این افراد هم بایــد در آزمون تکمیلی حاضر 
شوند تا بتوانند اگر شایسته بودند برگزیده 

شوند. 
جنــس تصمیــم گیــری  بــرای خریــد 
خدماتی ها که از جنس تصمیــم در حوزه 
جذب و استخدام اســت از حوزه وزارتخانه 
خارج اســت و ربطی به وزارتخانه آموزش و 

پرورش ندارد.

وری درست هزینه نمی شود بودجه درمان نابار
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با مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس
 پالایش و مسدودسازی پلتفرم ها صاحب

 مرجع می شود
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم تأکید کرد در تنظیم 
سند جامع فضای مجازی باید اســناد بالا دستی از جمله تکلیف رسانه 

ملی در صوت و تصویر فراگیر مورد توجه قرار گیرد.
 به نقل از روابط عمومــی معاونت حقوقی و امور مجلس صداوســیما، 
محســن زنگنه ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم با 
اشاره به جلسه ۱۶ مرداد این کمیســیون اظهار کرد: بر اساس مصوبه 
کمیســیون، مرکز ملــی فضای مجازی مکلف شــده اســت که برای 
نظم بخشی به فضای مجازی خصوصاً پلتفرم ها و سکوها، سند جامعی 

را تنظیم و آن را در شورای عالی فضای مجازی تصویب کند.
وی افزود: بر این اساس همه دســتگاه ها و بخش های حاکمیت نسبت 
به این ســند ملزم خواهند بود ولی در مواردی که قوانین بالادســتی یا 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری را داریم، این موضوعات لحاظ 
می شوند.ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه با 
بیان اینکه، از جمله این مــوارد می توان به وظایــف و اختیارات صدا و 
سیما و ساترا اشــاره کرد، گفت: در واقع ســند جامع مذکور بر اساس 
سیاست های ابلاغی و اسناد بالادستی تنظیم خواهد شد.وی ادامه داد: 
تاکید شده بعد از تصویب سند جامع، تنها مرجعی که می تواند نسبت به 
پالایش و مسدودسازی پلتفرم ها اقدام کند بر مبنای همین سند است 

و این مسئله، برای فعالان فضای مجازی ایجاد امنیت خاطر می کند.
کمیسیون تلفیق بررسی برنامه هفتم توسعه روز گذشته با هدف ایجاد 
امنیت برای فعالان اقتصاد دیجیتال مرکز ملی فضای مجازی را مکلف 
به تدوین ســند جامعی برای راهبری، پیشــگیری و مقابله با حوادث 

فضای مجازی کرد.

 حسام منظور با فریز مکبث فریز
 در راه ایران شهر

 نمایش »فریز مکبث فریز« نوشته ی شهرام احمدزاده و با دراماتورژی، 
طراحی و کارگردانی آرش دادگر از دوشنبه ۲۳ مردادماه در سالن استاد 

سمندریان اجراهای خود را آغاز می کند.
به گزارش تماشاخانه ی ایران شهر، نمایش فریز مکبث فریز که اقتباسی 
از نمایشنامه »مکبث« اثر ویلیام شکسپیر است؛ با بازی حسام منظور، 
صدف اسپهبدی، فرید قبادی، یعقوب صباحی، عبدالرضا نصاری، امیر 
رجبی، ندا حبیبی، الهه زحمتی، ســعید راســتی، رامین یحیی زاده، 
شــهاب خازع حق، بردیا رحمتی، یونس افســری، حورا پاکیزه، هانیه 
مهری از دوشنبه ۲۳ مرداد ماه ســاعت ۱۹ در سالن استاد سمندریان 

این تماشاخانه به صحنه می رود.

ســایر عوامل این نمایش عبارتند از: شــرکت مارلیک تصویر مجری 
طرح، آرش دادگر طــراح صحنه، علی زندیه طراح نــور، تارا )مرضیه( 
برزی طراح لباس، شایان صفوی آهنگساز و مهندس صدا، امیر رجبی 
طراح پوســتر و بروشــور، علی اکباتانی دســتیار تهیه کننده، نگین 
لاجوردی دستیار اول کارگردان و برنامه ریز، کسری عبداللهی دستیار 
دوم کارگردان، پارســا گلدار مســئول فنی اجرا، امیــر قالیچی روابط 
عمومی، اردلان آشــناگر عکاس، صدرا صباحی و نشاط باقری تبلیغات 

بین الملل، سعید رنجبر تدارکات و پشتیبانی.
علاقه مندان به خرید اینترنتــی بلیت های این نمایــش می توانند به 

سایت تماشاخانه ی ایران شهر یا سامانه ی تیوال مراجعه کنند.

با هنرمندی محمدعلی صلاحی
ونا انتشار یک آلبوم به جا مانده از کر

»خویشــتن شــخصی« عنوان یکی از تازه ترین آثار منتشرشــده در 
فرآیند ارائه محصولات موســیقایی که در قالب یــک مجموعه رایگان 

پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
 آلبوم »خویشــتن شــخصی« عنوان یکــی از تازه تریــن آلبوم های 
منتشرشــده در فرآینــد عرضه محصولات موســیقایی اســت که با 
هنرمندی محمد علــی صلاحی در قالبــی اثری رایــگان پیش روی 
شــنوندگان قرار گرفت.در معرفی این اثر موســیقایی آمده اســت: با 
شــروع همه گیری کرونا، حس مرگی زودرس قالب فکری آهنگساز را 
به سمت نوشتن قطعاتی کوتاه ســوق می دهد، تا هرچه سریع تر تمام 
ایده ها و تکنیک های آهنگســازی و نوازندگی خویش را ثبت کند؛ قبل 
از اینکه به سمت مرگ کشــیده شود.این شــد که این هفده مینیاتور 
از شــروع بهار ۱۳۹۹ تا تابســتان ۱۴۰۱، فضای ذهنی آهنگساز را در 
دوران همه گیری، در چهار اپیزود، به نمایش گذاشته است. ضمن اینکه 
اپیزودهای اول، دوم و ســوم قبل از ابتلای آهنگســاز به کرونا و اپیزود 

چهارم بعد از مواجهه وی با این ویروس بوده است.
محمدعلی صلاحی از جمله هنرمندان عرصه موســیقی است که طی 
ســال های اخیر در پروژه های مختلفی به عنوان نوازنــده پیانو حضور 
داشته است. این هنرمند، پیش از این تک آهنگ های »تجلی یک رویا« 
و »چهره ای در پنجره« را با هم نوازی علی جعفری پویان منتشــر کرده 

بود.
آلبوم »آنامک« از جمله آثار این هنرمند اســت که شــهریور ماه سال 
۱۴۰۰ در قالب یک اثر تک نوازی پیانو پیش روی مخاطبان قرار گرفت.

 فیلمی با نقش آفرینی متفاوت رضا عطاران 
در تدارک اکران

کارگردان فیلم »روشــن« اعلام کرد که برنامه ریزی های نهایی برای 
اکران پاییزی این فیلم در حال انجام اســت تا یکی از نقش آفرینی های 
متفاوت رضا عطاران به ســینما آید. فیلم »روشــن« بــه کارگردانی 
سیدروح الله حجازی سال ۱۳۹۹ در ســی ونهمین دوره جشنواره فیلم 
فجر رونمایی شد واگرچه سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد 
را برای رضا عطاران به همراه داشــت اما بعد از جشــنواره وارد فهرست 

فیلم های »مشکل دار« شد و نتوانست تا مدت ها مجوز اکران بگیرد.
این فیلم که چند ماه است پروانه نمایش گرفته، تاکنون به دلایل متعدد 
مهیای اکران نبود ولی ســرانجام قرار اســت از فصــل پاییز روی پرده 
ســینماها رود.روح الله حجازی با اعلام این خبر به ایســنا گفت:  پخش 
»روشن« برعهده شرکت فیلمیران اســت و برنامه ریزی ها برای اکران 
همزمان داخلی و خارجی فیلم انجام می شــود تا پس از پایان تابستان 
فیلم در ایران و برخی کشورهای اروپایی و امریکایی به نمایش گذاشته 
شود.  »روشــن« با بازی رضا عطاران در حالی آماده اکران می شود که 
فیلم »ویلای ســاحلی« کیانوش عیــاری نیز با حضور ایــن بازیگر در 
تدارک اکران پاییزی است و گیشه سینماها پس از چند ماه که در قبضه 

فیلم های کمدی بوده، شاید در قرق رضا عطاران درآید.

قاب

علیرضا معروفی نویســنده و کارگردان »جریان« این 
نمایش را اثری اجتماعی سیاسی دانست که رویکردی 

انسان محور دارد.
علیرضــا معروفــی نویســنده و کارگــردان نمایش 
»جریان« کــه این روزها در ســالن اصلــی مجموعه 
تئاترشــهر روی صحنه اســت درباره این اثر نمایشی 
گفت: هنگام نوشتن این نمایشــنامه از دریچه ای تازه 
به انسان نگاه کردم و دوست داشتم اثری خلق کنم که 
تمام اقشار جامعه بتوانند با آن همذات پنداری کنند و 

خودشان را جای شخصیت اصلی ببینند.
وی بــه برداشــتی آزاد از زندگــی شــهید مرتضی 
آوینی در نگارش این نمایشنامه اشــاره کرد و افزود: 
داســتان نمایش در اوایل دهه ۷۰ می گذرد و درباره 
روزنامه نگار و مستندســازی اســت که خلاف جهت 
یک جریان، مطالبی را منتشــر می کند و این موضوع 
برایش مشــکلات و محرومیت هایی را به دنبال دارد. 
پیش از نوشــتن این نمایشــنامه، در مــورد زندگی 

و شــهادت ســید مرتضی آوینــی مطالعه 
و تحقیق کــردم و »جریان« بــا نگاهی به 

زندگی او نوشته شد.
کارگــردان نمایــش »تلفات« ادامــه داد: 
»جریان« یک اثر کاملًا مســتقل است که با 
هزینه شخصی تولید شــد و به صحنه رفت. 
موضــوع نمایــش، دغدغه شــخصی من و 

گروهم است که با تمام مشــکلات موجود همراهی ام 
کردند و خوشــحالم که توانستم بخشــی از مشکلات 
قشــر فرهنگی کشــورم را روی صحنه نمایش نشان 

بدهم.
معروفی یادآور شــد: در تمام آثارم بــه موضوع هایی 
پرداخته ام کــه دغدغه شــخصی ام بوده اند، شــاید 
»جریان« خیلی با آثار دیگر قبلی من متفاوت باشــد 
ولی موضوع انسان دغدغه این روزهای من است و فکر 
می کنم هر کســی می تواند به نوعی خــودش را جای 

شخصیت اصلی این نمایش ببیند.

این کارگردان درباره اجرای نمایش بدون 
دکور در ســالن اصلی تئاتر شــهر توضیح 
داد: گاهی باید از کلیشــه ها خارج شــد. 
کار آسانی نیســت ولی من می خواستم از 
کلیشــه های معمول خارج شــوم و بدون 
اســتفاده از ابــزار و دکورهای باشــکوه، 
حرف هایــم را بزنم و تماشــاگر را با تخیل 

خودش مواجه کنم.
وی به اســتفاده دقیق و کاربردی از نور اشــاره کرد و 
گفت: با طراحی نور، هم رنگ آمیــزی و زیبایی بصری 
برای تماشــاگران ایجاد کردیم و هم فضاهایی را که در 
شکست زمان اتفاق می افتاد، تفکیک کردیم و به نوعی 

نور جای خالی دکور را پر کرد.
کارگردان »جریــان« در پایان انتخــاب بازیگران 
این اثر نمایشی را بر اســاس توانمندی شان دانست 
و یادآور شــد: همــکاری من با چهره هــای مطرح 
عرصه بازیگری تئاتر و سینما در این نمایش، صرفاً 

به دلیل معروفیتشان نیســت، بلکه بیش از هر چیز 
توانایی در بازیگری و ایفای نقششــان روی صحنه 
اهمیت داشــت که به بهترین شــکل از عهده اش 
برآمدند و فکر می کنم بهتریــن انتخاب ها را انجام 

دادم.
»جریان« نوشــته و کارگردانی علیرضا معروفی از ۲۹ 
تیر ماه در سالن اصلی مجموعه تئاتر شهر اجرای خود 

را آغاز کرده و تا ۲۰ مرداد ماه روی صحنه است.
در این اثر نمایشــی )به ترتیب اولویــت نقش( روزبه 
حصاری، وحید نفر، الهه شه پرســت، صالح لواســانی، 
مازیار مهــرگان، محمد نیازی، مهدی رحیمی ســده، 
فرزاد تجلی، محمدحســین ثمــری، ضحی رجایی فر 
)هنرمند خردسال( و با حضور خســرو احمدی ایفای 

نقش می کنند.
این اثر نمایشی هر شب ســاعت ۱۹ با مدت زمان ۵۰ 
دقیقه در ســالن اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه 

می رود.

جریان

خریدار  ستاره اســکندری، بازیگر تئاتر، 
ســینما و تلویزیون می گوید: اگــر بازیگر 
نمی شدم شاید شــغل خبرنگاری را انتخاب 
می کردم چون همیشــه روحیات این حرفه 
برایم جذاب اســت. این بازیگر و کارگردان 
این روز را به تمام خبرنــگاران تبریک گفت 
و اظهار امیدواری کرد تا این روز گشایشــی 
برای همه خبرنگاران باشد.ستاره اسکندری 
همزمان بــا روز خبرنــگار در گفت وگویی 
شرکت کرد و از دشــواری های خبرنگاری و 
جسارت های این حرفه ســخن گفت.او که 
ســال ها پیش تجربه بازی در نقش خبرنگار 
را در سریال »شــوق پرواز« )سریال شهید 
بابایــی( داشــت، می گوید که ایــن حرفه 

همیشه برایش جذاب بوده و هست.

خبرنگاران همواره با خطرات جدی 
مواجه اند

این بازیگر در پاســخ به اینکــه چه نگاهی 
به شــغل خبرنــگاری دارد و بعــد از اینکه 
خودش این حرفه را در یک ســریال تجربه 
کرد، چقدر دشواری های این شغل را درک 
کرد؟ ابتدا به رابطه میــان خبرنگاری و هنر 
اشاره می کند و می گوید: اساساً خبرنگاری 
با هنر رابطــه خیلی نزدیکــی دارد. آن چه 
توســط هنرمند اجرا می شود توسط رسانه 
می تواند مطرح شــود، نقد درست یا اشتباه 
بگیرد و تبلیغ درست یا غلط شود؛ بنابراین 
رســانه به عنوان آگاهی دهنــده مهم ترین 
عنصر و اساســی ترین رابطه ای اســت که 
می تواند دنیایی را به دنیــای دیگر معرفی 
کند. خبرنگاران هم به همین نســبت شغل 
خطیری دارند اما متاسفانه بسیاری از اوقات 
خبرنگار بابت خبررســانی و آگاهی بخشی 

ممکن اســت با خطرهایی جــدی مواجه 
شود. به نوعی نســبت داده شدن خبرنگار 
به مفاهیمــی دیگر قطعا این حرفــه را آزار 
می دهد. خبرنگار آگاه آن کســی است که 
موشــکافانه جامعه اش را نگاه می کند و به 

مردم منتقل می کند.

خبرنگار یعنی آنکه جامعه 
را روشن می کند

اســکندری درباره تجربه ایفــای نقش یک 
خبرنگار در سریال »شــوق پرواز« اینگونه 
اظهــار می کند: مجموعه »شــوق پرواز« به 
بیش از ۱۴ ســال پیش برمی گــردد که من 
نقش خبرنــگار را ایفا کــردم و خیلی درباره 

جزییات نقشــم حضور ذهن ندارم اما اساساً 
روحیه خبرنگاری همیشــه برایــم جالب و 
جذاب است. »جستجوگر« و »آگاه کننده« 
به نظرم بهترین تعریف برای این حرفه است. 
من اگر بازیگر نمی شــدم دومین شغلی که 
انتخاب می کردم خبرنــگاری بود. به خاطر 
احترامی که شــخصا برای این حرفه قائلم به 
عنوان حرفه ای که جامعه را روشن می کند، 
همیشــه در آرزوهایم بوده که این شــغل را 
تجربه کنم.او همچنیــن دیدگاهش درباره 
خبرنگاران و عکاســانی که تــلاش کردند 
رشادت ها و جانفشانی های رزمندگان ایرانی 
در دوران دفاع مقدس را روایت کنند، چنین 
توصیف می کند: من در »شوق پرواز« نقش 

خبرنــگاری را ایفــا کردم که می خواســت 
دربــاره اتفاقاتی که در جنــگ رخ داده بود، 
تحقیــق و پژوهش کنــد. در واقع نقش من 
به بعد از دوره شهادت شــهید عباس بابایی 
برمی گشت. جنگ با دوران دبستان من آغاز 
شد و با دبیرســتانم به پایان رسید؛ بنابراین 
آن فضاها را کاملًا بــه یاد دارم. فضایی بود که 
تلویزیون و رادیو مهمترین رسانه هایی بودند 
که اخبار مربوط به جنگ به را به مردم منتقل 

می کردند.

خبرنگاری به جسارت و شجاعت
 نیاز دارد

او ادامه می دهد: آن زمان خبرنگارانی بودند 

که برای ثبت و ضبط واقعیت ها جانشان را به 
خطر می انداختند. آن زمان در جبهه جنگ 
این اتفاق می افتاد و الان در سوء تفاهم های 
سیاسی؛ به همین خاطر است که می گویم 
خبرنگاری شغلی است که بسیار به جسارت 
و شــجاعت نیاز دارد. اکنون امیدوارم حرفه 
خبرنگاری که مثل بســیاری از حرفه های 
دیگر در کشــور ما از تخصص خودش خالی 
شده، دوباره بتواند دربرگیرنده افراد متعهد 
و متخصص شود و بتوانند آنچه که واقعیت 

است را بیان کنند.
اســکندری در عین حال تاکیــد می کند: 
امیدوارم مســوولان ما به آگاهی، بیشــتر 
اهمیت بدهند و نه سلایق سیاسی؛ بنابراین 
من در روز خبرنگار امیدوارم گشایشی شود 
بــرای خبرنگارانی که به هــر دلیل گرفتار 

شده اند.

فعلا مشاهده گر هستم
بازیگر ســریال های »مــرگ تدریجی یک 
رویا«، »نرگس«، »شــوق پرواز« و »فاکتور 
هشــت« در پایــان درباره حضــورش در 
پروژه های جدید اعلام می کند: آخرین کارم 
برای تلویزیون ســریال »ترور خاموش« و 
»گیله وا« بود اما در شــبکه نمایش خانگی 
به نســبت فعال تر بودم و سریال هایی مثل 
»خاتون« و »پدر گواردیولا« را داشــتم. در 
این مدت هم تهیه کنندگــی تئاتر کردم و 
فیلم کوتاه ســاختم. یک فیلــم بلند هم در 
بلوچستان ســاختم که اولین فیلم به زمان 
بلوچ در تاریخ ســینمای ایران بود. از طرف 
تلویزیون و شبکه نمایش خانگی هم در این 
مدت پیشنهاد داشــتم اما ترجیحم بیشتر 

این است که آدم مشاهده گری باشم.

جریان اثری مستقل است

وزهای جشنواره فیلم کودک چگونه است؟ حال این ر
خریدار   تا ۲ ماه دیگر، سی وپنجمین دوره 
جشــنواره فیلم کودک و نوجــوان، پس از 
یک سال غیبت، در اصفهان برگزار می شود. 
بررسی شــرایط موجود ســینمای کودک 
نشان دهنده آن است که حمایت های وعده 
داده شده ســالیان گذشــته، هنوز اجرایی 
نشده و اقبال چندانی از ســوی فعالان این 
حوزه برای قدیمی ترین جشنواره آن وجود 

ندارد.
دقیقا ۲ ماه دیگر تا برگزاری سی وپنجمین 
دوره جشنواره فیلم کودک و نوجوان زمان 
باقی مانده اســت؛ جشــنواره ای که سال 
گذشــته برگزار نشــد و حالا قرار است این 
رویداد با مشــخص شــدن دبیر جدید، از 

۱۶مهرماه آغاز شود.
جشــنواره کودک در تمام این ســال های 
منتهی به دوره ســی وپنجم، به محلی برای 
تقابل دیدگاه های موافقــان و مخالفان این 

رویداد تبدیل شده بود.
از جملــه انتقادهایی که به این جشــنواره 
مطرح اســت، می تــوان بــه عدم حمایت 
مســتمر و تاثیرگــذار در حوزه ســینمای 
کودک اشــاره کرد؛ همچنین بســیاری از 
منتقدان جشــنواره، معتقد هستند که این 
رویداد، به محفلی تبدیل شــده که طی آن، 
بودجه  نسبتا زیادی صرف می شود و عایدی 

خاصی نصیب سینمای کودک نمی شود.
البته که از آن سو، موافقان جشنواره بر این 
باور هستند که حمایت از سینمای کودک، 
بر عهده جشــنواره نیســت و بودجه ای که 
صــرف جشــنواره می شــود، نمی تواند به 
مقولاتی چون تولید یا اکــران آثار کودک 

اختصاص داده شود.
این گزاره هــا در حالی طی این ســال ها، از 
ســوی موافقان و مخالفان جشنواره کودک 
به محلی برای نزاع و تبــادل نظرات تبدیل 
شــده که یک معضل مهم، این جشــنواره 
کهن و ریشــه دار را تهدید می کنــد و آن، 

کمبود تولیدات ســالانه در حوزه سینمای 
کودک است.

جشنواره کودک در انتظار حمایت
در اینکــه حال ســینمای کــودک، خوب 
نیســت، جای هیــچ تردیدی نیســت اما 
سخن اصلی این اســت که جشنواره کودک 
طی ســالیان اخیر، در تکاپویــی فرامتن، 
مترصد حمایت هایی از ســینمای کودک 
بوده است. مانند حمایت مختصری که این 
جشنواره قرار بود از روند تولیداتی سینمای 
کودک به عمــل آورد یــا حمایت هایی که 
برگزارکنندگان این جشــنواره قرار بود در 
زمینه اختصاص ســالن هایی بــرای اکران 

همواره آثار سینمای کودک در نظر بگیرند.

اکنون به وضــوح می توان عنــوان کرد که 
متاســفانه این حمایت ها چندان عملیاتی 
نشــده و همان مختصر اقداماتی که در این 
زمینه ها صورت گرفته نیز نتوانســته ســاز 
ناکوک سینمای کودک این سال ها که پس 
از کرونا، دوران بغرنج تری را سپری می کند، 

به حالت مطلوبی درآورد.
جشنواره ســی وپنجم کودک در شرایطی 
قرار است ۲ ماه دیگر آغاز شود که تولیدات 
چندانی در این حوزه وجــود ندارد و همین 
کمبود تولیدات سبب می شود تا جشنواره 
کهن کودک، به یک دورهمــی با تولیداتی 
اندک تقلیــل یابد کــه همیــن رویکرد، 
وجاهــت و ســاحت حرفــه ای را از ایــن 
جشــنواره زدوده و بر تعــداد منتقدان آن 

می افزاید.

لطفا به قول هایتان عمل کنید
بنابراین در شرایط فعلی که دبیر جشنواره 
کودک تغییر کرده، باید چنــد نکته مهم را 
یادآوری کنیم: نخست آن که باید بپذیریم 
ســاختار و ماهیت جشــنواره فیلم فجر با 

جشــنواره کودک، متفاوت است؛ جشنواره 
فجر، پذیرای تولیدات ســالیانه کشور است 
که گاهی این تولیدات، از ۱۰۰ فیلم متجاوز 
اســت و بنابراین، شــرایط رقابت حرفه ای 
در این رویداد وجود دارد اما در جشــنواره 
کودک، تنها از میان آثار حوزه کودک داوری 
به عمل می آید و بنابراین ســینمای کودک 
باید بــه میزانی از کمیت برســد تــا بتواند 

رویکردی رقابتی پیدا کند.
با توجه به اینکه درصد اندکــی از تولیدات 
ســالیانه ســینمای ایران، به گونه کودک 
و نوجــوان اختصــاص دارد، بنابراین باید 
شــرایطی را فراهم آورد تا تعداد بیشتری از 
آثار حوزه کودک به تولید برســد تا شرایط 
برای یک رقابت حداکثری ســالیانه فراهم 
گردد و این مهــم محقق نمی شــود مگر با 
حمایت های بیشــتری که بنیاد سینمایی 
فارابی، سازمان سینمایی و البته شهرداری 

اصفهان در این زمینه به عمل می آورند.
ایــن حمایت هــا هم تــا زمانی کــه اقدام 
عملی در این زمینه صــورت نگیرد، اتفاق 
بهینه ای را رقــم نمی زند چرا کــه در تمام 
این سال های اخیر، اخبار خوبی از حمایت 
فرآیند تولیداتی سینمای کودک رسانه ای 
می شــد که تقریبا در همان اندازه خبر باقی 
می ماند و شــکل عملیاتــی چندانی پیدا 
نمی کرد بنابراین ســازمان سینمایی، بنیاد 
ســینمایی فارابی، شــهرداری اصفهان و 
نهادهای دیگری چون حوزه هنری، کانون 
پرورش فکــری و... باید طبــق بودجه های 
خود در سال های ســخت اقتصادی، نسبت 
به حمایت از تولید آثاری در حوزه سینمای 
کودک اقدام کــرده تا نتایج خوبــی از این 
حمایت ها در جدول تولیدات سالیانه کشور 

مشاهده شود.

به داد اکران آثار کودک برسید
در وهلــه دوم، حمایت از اکــران آثار حوزه 

کودک اســت. هم اکنون اکران ســینمای 
کــودک به حــال خود رهــا شــده و هیچ 
برنامــه ای برای زمــان هدفمنــد اکران و 
زمینه هــای حمایتی آن وجود نــدارد. در 
چنین شرایطی، شاهد آن هستیم که در یک 
برهه، چند فیلم کودک و نوجوان، به صورت 
هم زمان به روی پرده می روند و در دوره ای 
دیگر، این گونه، هیچ نماینده ای در ناوگان 
اکران ندارد. تشکیل کارگروهی کوچک در 
بنیاد فارابی، ســاده ترین مسیری است که 
می تواند به هدفمند کردن اکران سینمای 

کودک کمک کند.
ضمن اینکه اجرایی نمودن پیشــنهادهایی 
چون اختصاص سالن هایی ولو کوچک برای 
نمایش فیلم های حوزه کودک و نوجوان به 
شکل مستمر در تمام طول سال نیز ازجمله 
اقداماتی است که می تواند چراغ این سینما 

را همواره در طول سال روشن نگه دارد.
در غیر این صورت، جشــنواره به محفلی 
تقلیــل پیــدا می کند کــه از میــان هر 
تعداد فیلمی که موجود باشــد، دست به 
انتخاب می زنــد و این رویکــرد، تنها به 
بیشــتر شــدن اعتراض ها و مهجور واقع 

شدن بیشتر سینمای کودک می انجامد؛ 
شرایطی که امروز شــاهد آن هستیم در 
نتیجه کاهلــی مدیران جشــنواره فیلم 
کودک در اجرایی نمودن قول های ادوار 
گذشته جشــنواره و عدم رســیدگی به 

وضعیت کنونی است.
بنابراین در روزگاری که سینماگران حوزه 
کودک و نوجوان، نسبت به شرایط موجود 
اعتراض هایی دارند و بســیاری از آنها با در 
دست داشــتن ســوژه ها و فیلمنامه های 
مختلــف، خانه نشــین هســتند، برگزار 
کردن صرفا جشــنی در ارتباط با سینمای 
کودک، تنهــا داغ دل آنها را تــازه کرده و 
اتفاق چندانی را در پویایــی این گونه رقم 

نمی زند. 
می توان جشــنواره کودک را تاحدودی، به 
دوران تلالو دهه هــای ۶۰ و ۷۰ بازگرداند و 
همزمان با زمانه و اقلیم ســینمایی کشور، 
نسبت به مهندسی شرایط به نفع سینمای 
کودک و نوجوان، اقدام نمــود. تنها در این 
صورت است که جشنواره کودک و نوجوان، 
به محلی واقعی برای اعتلای این ســینما، 

فعالان و مخاطبان آن تبدیل خواهد شد.



آرفی: پرسپولیس دو مهاجم خارجی می خواهد

ونالدو و بنزما در ایران موفق نمی شوند! ر
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میدان

دبیرکل کمیته ملی المپیک گفت: پیش بینی کســب 
سه مدال در تیراندازی داریم و مشکلات را رفع خواهیم 
کرد. مناف هاشــمی دبیر کل کمیته ملــی المپیک، 
اعضای هیئت اجرایی و محســن بیرانوند سرپرســت 
مرکز نظارت بر تیم های ملــی از اردوی تیم های ملی 

تراپ و اسکیت بازدید کردند.
علی افسری، دبیر کمیته اهداف پروازی اظهار داشت: 
بحث ســلاح و مهمات حرف اول را مــی زند چون این 
رشــته تجهیزات محور است  به روز رســانی و تعمیر 
تجهیزات با شــرایط موجود سخت اســت و امیدوارم 
اگر شرکت سلاح سازی در باکو باشد بخشی از آن حل 
شود.نریمان نیکخو، ســرمربی تیم تراپ نیز گفت: در 
آخرین اعزامی که داشــتیم و در قزاقستان دو خواهر 
برادر ما مــدال جهانــی تیراندازی را کســب کردند. 
چراغ اول روشن شــده و امیدوارم روند اهداف پروازی 

پر مدال باشــد. بیرانوند با ۱۵ سال سن نفر 
اول رنکینگ ماســت. در قهرمانی جهان در 
باکو شــرکت می کنیم و بعد از آن رنکینگ 

آسیایی ما مشخص می شود.
قربانــی هم در جریــان این نشســت اظهار 
داشــت: در این مدت که نیکخو آمده، سطح 
بچه ها بــالا آمده و مــدال برنــز میکس در 

قزاقستان به دست آمد. هر شــلیک ما ۲۰ هزار تومان 
است و تا شب دو سه میلیون هزینه شلیک هر تیرانداز 
می شــود. چند میدان ما از کار افتاده ولی اجازه ندادیم 
کار بماند. در ادامه هنریــک آواکیان نیز توضیحاتی در 
خصوص شــرایط امادگی تیم اســکیت ارائه کرد. این 
مجموعه به مدیر جهادی نیاز دارد که من دو بار به سید 
حمید ســجادی معرفی کردم. اگر مدیر جهادی باشد 
دو ماهه این مجموعه را گلســتان خواهد کرد. ما بارها 

این موضوع را گفتیم ولی توجهی نشد.
در ادامه مراسم ســید مناف هاشمی تصریح 
کرد: ۱۷ نفــر در تیراندازی داریــم و با نظر 
رییس تا امــروز می توانیم نفــرات را اضافه 
کنیم. پیش بینی ما برای تیراندازی ۳ مدال 
است. شــرایط تیراندازی را در لیست، خوب 
دیدیم. تا دوروز آـــینده کمکــی خواهیم 
داشــت و اگر کمک های ویژه ای تا یک مــاه آینده نیاز 

باشد، فراهم خواهیم کرد.
علی دوســتی، عضو تیم ملی اســکیت گفت: اردوها 
منظم برگزار می شود. چند مسابقه قبل از عید کنسل 
شــد اما دلایل خاص خود را داشــت. الان خداراشکر 
کارهــا پیش می رود. ســردار خبر داد کــه من هم در 
لیســت اعزام قرار دارم و خوشــحالم. تــلاش خود را 
می کنیم که رو سفید باشیم و پاســخ زحمات رییس 

فدراسیون و اعتماد مسوولین کمیته را بدهیم.
مناف هاشــمی و هیئت همراه در ادامــه از اردوی تیم 
ملی تــراپ بازدید کردند.در پایان نیز مناف هاشــمی 
ومسئولین فدراسیون در سالن ۸۰ خط با تیراندازان در 

رشته تفنگ و تپانچه گفتگو کردند.
نصر اصفهانی بــه نمایندگی از کادر فنــی تیم تپانچه 
عنوان کرد : ورزشکاران لیاقت و قابلیت گرفتن بهترین 
نتایج را دارنــد. توانمندی بالایی دارنــد. باید از لحاظ 
روانی آنها را اماده مسابقات کنیم. مشکلات فشنگ را 
قربانی تا جایی که شده فراهم کرده است.مریم طالبی 
سرمربی تیراندازی تاکید کرد: امیدواریم بتوانیم روند 
پیشرفت و عملکرد بهتر در هر مسابقه داشته باشیم تا 
برای کسب سهمیه المپیک نتایج قابل قبولی بگیریم. 
تیم تفنگ پتانسیل گرفتن چهار سهمیه دارد اما اینکه 

این حمایت و پشتیبانی چقدر بالقوه شود.

رییس فدراســیون فوتبال گفت: بخش جوانان موتور 
محرکه فوتبال و کارخانه بازیکن ســازی است و ایران 

یکی از بااستعدادترین کشورها در بخش جوانان است.
مهدی تاج رییس فدراسیون فوتبال در نشست روسای 
کمیته جوانان استان های کشور اظهار داشت: کمیته 
جوانان با توجه به گستردگی تیم های ملی در رده های 
پایه مسئولیت ســنگین و خطیری دارد که در نهایت 
نتیجــه عملکردش درخشــش تیم ها در مســابقات 

بین المللی اســت. تیم فوتبال نوجوانان که بازیکنانش 
از رده های پایه تا به این سن رســیدند توانستند جواز 
صعود به جام جهانی نوجوانان را کســب کنند که این 
امر با حمایت و پشــتیبانی شما روســای کمیته های 
جوانــان اســتان ها و در راس آن کمیتــه جوانــان 
فدراســیون فوتبال در کنار تلاش های شــبانه روزی 

کادر فنی و بازیکنان رخ داده است.
وی در ادامه گفت: طبــق اطلاعاتی که بــه من اعلام 

کردند کشور ایران یکی از با اســتعدادترین بخش در 
فوتبال جوانان در دنیا اســت که این امر بســیار عالی 
خواهد بود. همانطــور که میدانید فوتبال در کشــور 
با وجود پدیده های اجتماعی، قابل مقایســه نیســت. 
بســیاری از صفحات و برنامه های تلویزیونی بر اساس 
فوتبال اســت و از جایگاه ویژه ای بهره مــی برد. بعد از 
فوتبال، رشته فوتسال با یک فاصله بسیار زیاد از دیگر 
رشته های ورزشی جلو اســت و علاقمندان زیادی را 

دارد.تاج افــزود: نیروی جوان باعث تغییر می شــود و 
روند رو به رشد را شــاهد خواهیم بود. کمیته جوانان 
با پشتوانه ســازی در رده های پایه و اقداماتی که در امر 
توسعه فوتبال انجام میدهد باعث خواهد شد تا ورزش 
فوتبال کشــور با وجود اســتعدادهای بی نظیری که 
وجود دارد در مسیر رشد و گسترش قرار گیرد. بخشی 
که تاثیر پذیری بســیاری دارد بخش جوانان است به 

همین دلیل باید به این قشر اهمیت ویژه ای داد.

تیراندازی

فوتبال

ایمان گودرزی  پیشکســوت پرسپولیس 
معتقد است عربســتانی ها حدود ۱۵ سال 
زیرساخت شــان را درســت کردنــد بعد 

ستاره ها را آوردند.
پروژه آمــدن بازیکن بزرگ اروپــا به لیگ 
عربســتان وارد ســال دوم خود شده است. 
اشپیتیم آرفی مهاجم اســبق پرسپولیس 
معتقد است تیم های عربســتانی و قطری 
بعد از اینکه امکانات و برنامه ریزی خودشان 
را در چند سال اخیر بشــدت ارتقا دادند به 
دنبال جذب ســتاره ها افتاده اند و کارشان 
بعد از اقداماتــی که انجــام داده اند، کاملًا 
هدفمند و درست بوده است. آرفی در ادامه 
اعتقــاد دارد که تیم های ایرانــی هر چقدر 
هم تلاش کنند فعلًا ســتاره ها را نمی توانند 
جذب کننــد چون بســتر لازم برای جذب 
ســتاره ها با توجه به امکانات فعلی در ایران 

وجود ندارد.

  ارزیابــی شــما از اولیــن بازی 
پرسپولیس در لیگ مقابل آلومینیوم 

اراک چیست؟
می توان گفت در هر تورنمنتی اولین بازی 
مهم ترین دیــدار برای هر تیم به حســاب 
می آید. به نظر من شــرایط پرســپولیس 
بسیار خوب اســت و شــانس بالایی برای 
بردن و کسب ســه امتیاز در بازی اول دارد. 
چون هم به لحاظ بازیکنــان درون زمین و 
هم به لحــاظ مهره هایی کــه روی نیمکت 
حضور دارند دســت یحیی برای پیروزی باز 
است از این رو معتقدم پرسپولیس می تواند 
لیگ را با برد شــروع کند و با استارتی قوی 

لیگ را آغاز کند.

  پرســپولیس هنوز موفق به جذب 
مهاجم نشده.

پرسپولیس شــهاب زاهدی را گرفته که 
بازیکن بســیار خوبیه، در کنار او عبدی 
نیز حضور دارد که یحیی می تواند روی 
او حساب کند اما از آنجا که پای بازی در 
سه جام مطرح است، حتماً پرسپولیس 
نیاز به جذب یــک و حتــی دو مهاجم 

دارد.
 این فصل مسابقات لیگ قهرمانان آسیا نیز 
برگزار می شود که با توجه به حضور برترین 
های آســیا اهمیت بالایی برای پرسپولیس 
نیز وجود دارد و تیم بایــد با حداکثر قدرت 

حضور پیدا کند، از نظر مــن اگر تیم در این 
پست تقویت شــود دیگر هیچ نقطه ضعفی 

نخواهد داشت.

  بر خلاف دیگر تیم ها پرسپولیس در 
جذب بازیکن خارجی نیز ضعیف است.

واقعاً دوست دارم بدانم بودجه پرسپولیس 
چقدر اســت و به طور مثال بودجه سپاهان 
و تراکتورهم چقدر اســت. حتماً مسأله ای 
وجــود دارد که پرســپولیس و اســتقلال 
نمی تواننــد بازیکــن خارجــی بگیرند اما 
تیم های مدعــی دیگر می تواننــد بازیکن 

خارجی بگیرند.

  یحیی به دنبال دروازه بان خارجی 
نیز است، به نظر شما تیم به دروازه بان 

نیاز دارد؟
من نظرم این اســت که بضاعت پرسپولیس 
برای خــط دروازه بــا وجــود بیرانوند و دو 
دروازه بان دیگری که در تیم هســتند کافی 
اســت و نیاز اصلی پرسپولیس همان جذب 

مهاجم خارجی است.

  مدعیــان اصلی قهرمانــی را چه 
تیم هایی می دانید؟

پرســپولیس و تراکتور و ســپاهان مدعی 
هستند. استقلال مشکلاتی دارد و باید دید 

جواد نکونام می تواند تیم را از این شــرایط 
خارج کنــد یا خیر، اگر موفق بــه انجام این 
کار شود اســتقلال نیز قطعا یکی از مدعیان 
به حساب می آیند. از طرفی نباید فراموش 
کنیم که ممکن است تیم هایی نیز به عنوان 
پدیده خود را در حــد و اندازه های قهرمانی 

جلوه دهند.

ولخرجــی  بــه  توجــه  بــا    
سرسام آورعربستانی ها آیا می توان به 
موفقیت پرسپولیس و سایر نمایندگان 
ایرانی در لیگ قهرمانان آسیا امیدوار 

بود؟
من در جایی دیــدم که یکی از مســئولان 
گفته با پــول نمی توان فوتبــال را خرید اما 
به نظرم عربستانی ها دنبال فوتبال خریدن 

نیستند. 
آنها چندین ســال اســت که روی ساختار 
و امکانات شــان کار کرده انــد و بعد از ۱۰-

۱۵ ســال ســرمایه گذاری حــالا به جذب 
ســتاره های بزرگ رو آورده اند کــه حتماً 
هم از ایــن راه نتیجــه می گیرند امــا ما با 
وجود اســتعدادهای زیادی که داریم قادر 
به نتیجه گیری درســطح آســیا نبودیم و 
در واقع اگر یک درصد هــم نتیجه بگیریم 
تنها بــه خاطر انگیــزه بازیکنــان و نبوغ و 
اســتعداد آنها خواهــد بود نه چیــز دیگر. 
از نظر مــن اگر رونالدو و بنزمــا هم به ایران 
بیایند قادر نیســتند در تیم هــای ما موفق 
شوند چون ســایرامکانات را به شکل خوبی 
بــرای آنها فراهم نســاختیم که ســتاره ها 
بتوانند در زمین تمرین خــوب کار کنند و 

توانایی های شان را به نمایش بگذارند.

هاشمی: مشکلات تیراندازی را رفع خواهیم کرد

تاج: ایران یکی از بااستعدادترین کشورها در بخش جوانان است

 قبلا هم گفتند پرسپولیس را می خرد اما خبری نشد

ویش ندارم شهریاری: خبری از جلسه الکس با در
خریــدار  رئیــس صنــدوق حمایت از 
پیشکســوتان کمک مالی ایــن صندوق به 

پرسپولیس را تکذیب کرد.
حســین شــهریاری، مدیرعامل صندوق 
حمایت از قهرمانان و پیشکســوتان ورزش 
و رئیس هیات مدیره باشــگاه پرسپولیس، 
در نشســت خبــری درباره شــکل گیری 
صندوق گفت: کارهای مربوط به اساسنامه 
صندوق را پیگیری کرده  و به وزارت ورزش 
فرستاده ایم. وزارت هم به دولت ارسال کرده 
است و طبق آخرین خبر اساسنامه  تصویب 
شده و قرار است ابلاغ شــود. چند شرکت با 
هدف درآمدزایی تشکیل شده تا از سود آن 
برای حمایــت از قهرمانان و پیشکســوتان 
پرداخت شــود. البتــه هنوز به آن ســود 

نرسیده است.
او در ادامــه افزود: یکســری حرف ها زدند 
که صنــدوق ۱۵۰ میلیارد به پرســپولیس 
داده اســت، در حالی که کل اعتبار پارسال 
این صندوق ۳۵ میلیارد بود و امســال هم با 
دوندگی اعتبار را به ۷۵ میلیارد رسانده ایم. 
با این درآمــد نمی شــود کار خیلی مهمی 
کرد. اینکه یک مراســم بگیریــم و تقدیر 
کنیم خیلی اتفاق بزرگی نیســت. بنابراین 
هدف اصلــی صندوق این اســت که درآمد 

مستمری داشته باشد که حمایت کنیم.

شــهریاری در مورد ایجاد بیمه ورزشی در 
این صندوق بیان کــرد: میــان ۸، ۹ بیمه 
معتبر مناقصه ای انجام دادیم که شــرکتی 
برنده شد و قرار شــد به ازای هر ورزشکاری 
که ثبت نام کند ۲۸ هزار تومان به ما بدهد، 
یعنی هر ورزشــکار برای ثبت نام ۶۰ هزار 
تومان واریز می کند و بیمه ۲۸ هزار تومانش 
را برای بیمه گــری برمــی دارد و ۲۸ هزار 
تومان را هم به حســاب صنــدوق می ریزد. 
موازی ما فدراسیون پزشــکی است که این 

کار را انجام می دهد.
او با بیان اینکه تعرفه های ما با فدراســیون 
پزشــکی متفاوت اســت، ادامه داد: از این 
محــل می توانیم بالــغ بــر ۳۰۰ میلیون 
درآمد داشته باشــیم و پولی که به دست 
می آید هم صــرف کمک بــه قهرمانان و 
پیشکســوتان می شــود اما در فدراسیون 
پزشــکی ورزشــی صرف فدراســیون و 

هیات ها خواهد شد. 
در شــروع کار به ما گفتند ما هستیم و شما 
دیگر این کار را انجام ندهیــد اما گفتیم ما 
هم جدا پیش می رویم و می خواهیم از محل 
این درآمــد ورزشــکاران را حمایت کنیم. 
اولین عکس العمل فدراســیون پزشــکی 
این بود که در روز رونمایــی بیمه صندوق، 
اعلام کرد به یازده رده از بیمه شــدگان ۵۰ 

درصد تخفیف می دهــد. مفهومش این بود 
که برایشان درآمدی داشت و نمی خواستند 
این درآمد به صندوق بیاید. اگر من این بیمه 
را راه نمی انداختم که فدراسیون  پزشکی و 

ورزشی تخفیف نمی داد.
شهریاری در پاسخ به این سوال که آمار ثبت 
نام نسبت به پیش بینی و هدفش چقدر بوده 
اســت، بیان کرد: آمار ثبت نام فدراســیون 
پزشــکی حدود ســالی چهار میلیون نفر 
اســت. یعنی هر کس وارد مجموعه ورزشی 
می شــود و نیاز به بیمه دارد، بیمه می شود 
و لزوما ورزشــکاران حرفه ای نیستند. کار 
ما آنلایــن اســت و کارت نمی دهیم. الان 
نمی دانیم آمار چند است اما باید در سال ۳، 

۴ میلیون شود.
او در پاســخ به این ســوال کــه حضورش 
همزمــان در صنــدوق و هیات مدیــره 
پرســپولیس منع قانونی ندارد، بیان کرد:  
آنجا غیر موظف هســتم امــا اینجا موظف 

هستم. بنابراین منع قانونی ندارد.
شــهریاری در واکنش به اینکه منبعی که 
خبر از کمک ۱۵۰ میلیــاردی صندوق به 
پرســپولیس را مطرح کرده خبر از داشتن 
سند داده است، بیان کرد: پس چرا سندش 
را منتشــر نکردند؟ مــا منتظــر جزئیات 
هســتیم. وزارت ورزش و مــا از آن منبــع 

شکایت کردیم و دادگاه داریم. ۱۵۰ میلیارد 
را از کجــا پیــدا کرده ایم به پرســپولیس 
بدهیم؟ اســتقلال و پرسپولیس به صندوق 
بدهکارنــد. گفتند مســابقه دوســتانه ای 
می گذاریــم و حاصلــش را بــه صنــدوق 

می دهیم. 
پنج، شش ســال پیش عددی حدود یکی 
دو میلیــارد تومان به این دو باشــگاه داده 
بودند که با قیمت روز بزرگ تر می شــود. 
قرار نیست صندوق به این دو باشگاه کمک 

کند.
او در پاسخ به این ســوال که آیا پرسپولیس 
برنامه ای برای جذب مهاجم خارجی دارد، 
گفت: برنامه ها را بر اســاس نظر ســرمربی 
انجام می دهیــم. اگر پیشــنهادی بدهد، 
بر اســاس منابع باشــگاه تصمیــم گرفته 
می شود. لیست را به باشگاه داده و از آنجایی 

که در باشــگاه غیر موظف هستم نمی دانم. 
مگر اینکه اســم بازیکنی را به هیات مدیره 

بیاورند، آن وقت می دانم.
شــهریاری در واکنش به اینکــه فردی به 
نام الکس ادعا کــرده می خواهد باشــگاه 
پرســپولیس را بخرد و قرار است با درویش 
جلسه داشته باشــد، بیان کرد: ما پول را بر 
اســاس ضوابط قبول می کنیــم. ابتدا پول 
باید به حساب پرسپولیس بیاید و بعد خرج 
شود. اینکه خارج از ضوابط پول بدهد قبول 
نمی کنیم. آقای الکس پارســال هم نامه ای 
داده بود و من رونوشت نامه را دیدم. گفتند 
می خواهم پرســپولیس را بخرم اما اتفاقی 
نیفتــاد. الان هم خبــر ندارم. بــا درویش 
مذاکره کرده اســت. اگر بحثی باشــد و به 
تایید هیات مدیره نیاز باشد، آن موقع مطلع 

می شوم.

دوئل غیرمستقیم نقل و انتقالات
گل محمدی پاسخ سرمربی سپاهان را می دهد

صحبت های ســرمربی پرتغالی به حضور هوادار متمول در خریدهای 
تابســتانی پرســپولیس می تواند با پاســخ همتای او در سرخپوشان 

پایتخت روبرو شود.
 بازار نقل و انتقالات تابستانی لیگ بیست و سوم با هیاهوی خاص خود 
همراه بود. باشــگاه های مدعی قهرمانی با صحبت های خود نسبت به 

جابجایی بازیکنان سایر تیم ها واکنش نشان دادند.
محمدرضا زنــوزی مالک باشــگاه تراکتور در حالی بــه ریخت و پاش 
گسترده سپاهان اصفهان اشاره کرد که خودش خریدهای زیاد و گران 
قیمتی را در تابستان داشــت. همین امر نیز با واکنش باشگاه سپاهان و 
شــکایت از مالک تراکتور به دلیل صحبت درباره امور ســایر باشگاه ها 

همراه بود.
طعنه و کنایه درباره خریدهای تابســتانی تیم های پــر طرفدار با کلید 
واژه های دیگری همچون هوادار متمول، عرضه بورسی سیمان و آهن، 
سند باغ و زمین و مزرعه و.... بین مدیران باشگاه ها ادامه داشت تا اینکه 
ژوزه مورایس سرمربی سپاهان نســبت به این مسائل نیز واکنش نشان 

داد.
ســرمربی پرتغالی ســپاهان در تازه ترین اظهار نظر خود درباره خرید 
بازیکن و بودجه محدود باشــگاه ها برای جــذب گزینه های داخلی و 
خارجی گفت: با ماریو بالوتلی صحبت کردم تا به ســپاهان بیاید اما ما 
توانایی پرداخــت مطالبات او را نداریم. محدودیــت بودجه وجود دارد 
و حتی قانون ســقف بودجه وضع شده اســت. اگر قانون سقف بودجه 
وجود دارد پس نباید مبلغی از خارج باشــگاه به تیم تزریق شــود برای 
مثال نمی شود تیمی همچون سپاهان چند هوادار متمول داشته باشد 
تا بهترین بازیکنان را بــه این تیم بیاورند؛ چراکه قرار اســت این لیگ 

عادلانه باشد.
صحبت هایی که اشاره مســتقیم به کمک هوادار متمول پرسپولیس 
در جذب بازیکنان مورد نظر این تیم داشــته اســت. ســکوت باشگاه 
پرســپولیس در قبــال صحبت های مورایــس در حالــی رخ داده که 
زردپوشان اصفهانی با جذب رضا اسدی، عیسی آل کثیر، کاوه رضایی، 
احســان پهلوان، رضا شکاری و هادی محمدی حســابی در بازار نقل و 

انتقالات خبرساز شده بودند.
حالا یحیی گل محمدی ســرمربی پرســپولیس تصمیم دارد درباره 
طعنه های مورایس و ســایر مدعیان قهرمانی نســبت به تأثیر پولی که 
هوادار متمول خرج می کند واکنش نشان داده و صحبت هایی را مطرح 
کند که نشــان دهنده اطــلاع او از ارقام زیر میزی بــرای چند بازیکن 

مطرح فوتبال کشور است.
سرمربی سرخپوشان پایتخت امروز سه شــنبه نشست خبری قبل از 

بازی با آلومینیوم اراک خواهد داشت.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و آلومینیوم اراک ســاعت ۱۹:۳۰ 

چهارشنبه در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

نبی:
و نخواهد شد وبه ر  کیپ ورد با تیم ملی ر

مدیر تیم ملی فوتبال درباره دو بازی دوستانه تیم ملی در فیفادی پیش 
رو به نکاتی اشاره کرد.

مهدی محمدنبــی در ابتدا گفت: قرارداد نخســتین دیدار دوســتانه 
تیم ملی که قرار است در تاریخ ۱۶ شــهریورماه ۱۴۰۲ مقابل تیم ملی 
بلغارستان برگزار شــود، به تایید هر دو فدراسیون، کنفدراسیون های 

مربوطه و فیفا رسیده است.
مدیر تیم ملی افزود: درباره دومین دیدار دوســتانه تیــم ملی که قرار 
اســت ۲۱ شــهریور ۱۴۰۲ برگزار شــود، با توجه به اینکــه تیم ملی 
کیپ ورد ۱۹ شــهریورماه با تیم ملی توگو بازی رسمی دارد و بر اساس 
اظهارات نماینده فدراسیون مذکور موفق به تغییر زمان بازی نشده اند، 
بر همین اســاس تیم ملی کیــپ ورد امکان حضور در تهــران را جهت 

برگزاری بازی دوستانه نخواهد داشت.
او افزود: در تلاش هستیم تا پس از کســب نظر فنی سرمربی تیم ملی 
نسبت به جایگزینی حریف دومین بازی دوســتانه اقدامات لازم انجام 

شود.

بازیکن عراقی مس خواستار فسخ قراردادش شد
بازیکــن عراقی مس چهــار روز پس از عقد قــرارداد با تیمــی ایرانی 

خواستار فسخ قراردادش شده است.
 به نقل از اســپورت عراق، علی کاظم یکی از بازیکنان عراقی اســت که 
تصمیم گرفت در تابستان ســال جاری راهی لیگ ایران شود. کاظم با 
مس رفسنجان به توافق نهایی دســت پیدا کرد و قرارداد بست اما این 
بازیکن تنها چهار روز بعد از عقد قرارداد با تیم ایرانی خواســتار فســخ 

قراردادش با این تیم شد.
او به باشگاه ایرانی اعلام کرده اســت نمی تواند در خارج از عراق زندگی 

کند و به همین خاطر درخواست فسخ قراردادش را داده است.
او روز جمعه در تهران با باشگاه مس رفسنجان قرارداد امضا کرده بود و 

باید دید که باشگاه مس چه تصمیمی در این زمینه خواهد گرفت.

سهرابی ملی پوش کشتی فرنگی در جهانی 
بلگراد شد

 رقابت انتخابی درون اردویی وزن ۷۲ کیلوگرم تیم ملی کشتی فرنگی 
برای حضور در پیکارهای جهانی ۲۰۲۳ بلگراد برگزار شد.

 رقابت انتخابی درون اردویی وزن ۷۲ کیلوگرم تیم ملی کشتی فرنگی 
در خانه کشتی شــهید ابراهیم هادی برگزار شد. این رقابت بین دانیال 
سهرابی و سجاد ایمن طلب در حال برگزاری شد که سهرابی در مبارزه 

نخست با نتیجه ۵ بر یک حریف خود را مغلوب کرد.
در کشتی دوم ایمن طلب با نتیجه یک بر یک سهرابی را شکست داد تا 

کار به کشتی سوم بکشد.
در مبارزه ســوم و پایانی دانیال ســهرابی بــا نتیجه ۳ بر یک از ســد 

ایمن طلب گذشت و بعنوان فرد برتر رقابت های انتخابی شناخته شد.
به این ترتیب و براســاس چرخه انتخابی تیم ملی پویــا دادمرز در ۵۵ 
کیلوگرم، مهدی محســن نژاد در ۶۰ کیلوگرم، ایمان محمدی در ۶۳ 
کیلوگرم، محمدرضا گرایــی در ۶۷ کیلوگرم، دانیال ســهرابی در ۷۲ 
کیلوگرم، محمدعلی گرایی در ۷۷ کیلوگــرم، علیرضا مهمدی در ۸۲ 
کیلوگرم، ناصر علیزاده در ۸۷ کیلوگرم، محمدهادی ســاروی در ۹۷ 
کیلوگرم و امین میرزازاده در ۱۳۰ کیلو ترکیــب تیم ملی فرنگی را در 

مسابقات جهانی تشکیل می دهند.
رقابت های کشــتی آزاد و فرنگی قهرمانی جهان به عنوان نخســتین 
مرحله کسب سهمیه بازی های المپیک پاریس روزهای ۲۴ شهریور تا 

اول مهر در بلگراد پایتخت صربستان برگزار می شود.



بوشــهر –رضــا حیــدری  آیین 
گرامیداشــت روز خبرنگار در سالن آمفی 
تئاتــر مجتمــع فرهنگی هنــری ۹ دی با 
حضورتقی دژاکام روزنامه نــگار و محقق و 
مدرس کارگاه یادداشت نویســی و ســواد 

رسانه ای در جبهه انقلاب برگزارشد.  
عبدالرحیــم افروغ در آیین گرامی داشــت 
روز خبرنگارضمــن تبریــک روز خبرنگار 

بیان کــرد: حــوزه مخاطب و نوع نــگاه به 
مخاطب یک مســئله جدی است ما آنچه را 
که در این برهه و این مقطــع بعد از نهضت 
امام می بینیم یک تحول انفســی جدی در 
تبدیل انســان های مصرف کننده محض و 
کسانی که فقط تایید می کنند به انسان های 

کنشگر فعال موثر و صاحب نظر است.
وی افــزود: بعُد اصلی ما در رســانه و خبر این 

است که سخنی که گفته می شود باعث ایجاد 
مسئله و ایجاد کنشگری در مخاطب شود.

افــروغ ادامه داد: معنی خبرنگار و رســالت 
خبرنگار این نیســت که شــخصی امکان 
دسترســی به صفحه ای را داشــته باشــد 
و مطلبی را نوشته و منتشــر کند بلکه باید 
طبــق آداب و اصــول باشــد و چهارچوب 
ایــن اصول حتمــاً الزام جدی همه اســت 
که بتوانیــم اعتنا کنیم و حرمــت و جایگاه 

خبرنگار را محفوظ بداریم.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان 
بوشهر خاطرنشــان کرد: مهم ترین رسالت 
خبرنگاران و اصحاب این حوزه شفاف سازی 

و ایجاد امیدآفرینی در جامعه است .
برگزاری جشنواره رسانه های 

استان های مرزی
مدیرعامــل خانه مطبوعات و رســانه های 
کشــوردر این آئیــن گفت: رســالت خانه 
مطبوعات حمایت از فعالیت های رسانه ای 

و رفع مسائل رسانه
است و این نهاد مشــکلات در این راستا را با 

جدیت دنبال می کند

مازیار هوشمند اظهار کرد: با توجه به حرفه 
خبرنگاری، این حوزه دارای مشــکلاتی از 
جمله بیمه خبرنگاران است و در این راستا 

پیگیری های فراوانی داشته ایم.
وی افزود: خانــه مطبوعات و رســانه های 
اســتان ۲ جشــنواره را برنامه ریزی کرده 
که یکــی از آنهــا جشــنواره مطبوعات و 
رسانه های استان بوشهر و دیگری جشنواره 
مطبوعات و رســانه های استان های مرزی 
جنوب بــا عنوان خلیج فارس اســت که در 
آینده ای نزدیک شاهد انتشار فراخوان این 

دو رویداد خواهیم بود.
هوشــمند حمایت از مطبوعات و رسانه را 
امری ضروری دانست و بیان کرد: با حمایت 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان 
تورهای رســانه ای در اســتان بوشهر ویژه 

اصحاب رسانه فعال خواهد شد.
فعالیت ۱۳۸ رسانه در استان بوشهر

معــاون فرهنگــی و رســانه ای اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان بوشهر 
افــزود: در اســتان بوشــهر ۱۳۸ رســانه 
شامل ۴۰ رســانه چاپی، ۸۴ رسانه برخط 

و ۱۴ رســانه غیر برخط فعــال و ۲۰ مجوز 
نمایندگی رسانه دراستان صادرشده است.

وی تعداد کل نمایندگی های رســانه ها در 
استان بوشهر را ۱۰۶ مورد عنوان کرد وبیان 
نمود : سال گذشــته ۲۰ مجوز ایجاد رسانه 

در استان بوشهر صادر شده است.
حیدری معاون فرهنگی و رســانه ای اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان بوشهر 
یادآورشد :در سال گذشــته در مجموع ۱۳ 
میلیارد تومان آگهی به رسانه ها اختصاص 
وچهار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال به 

خبرنگاران استان بوشهر اعطاشده است.
براساس این گزارش بیان مسائل و مشکلات 
حوزه مطبوعــات و رســانه از زبــان الهام 
بهروزی و علــی هوشــمند از خبرنگاران و 
فعالان حــوزه مطبوعات و رســانه، اجرای 
سرود حماســی، پخش تیزر روز خبرنگار و 
بیانات مقام معظم رهبــری در ارتباط با روز 
خبرنگار از دیگر برنامه هــای آیین گرامی 

داشت روز خبرنگار در استان بوشهر بود.
درپایان مراسم از پوســتر نهمین جشنواره 

رسانه ابوذر رونمایی شد.

ســاری-امیری فر سرپرســت معاونت حمل و 
نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
مازندران از آمادگــی ناوگان حمــل و نقل عمومی 
اســتان برای جابه جایی زائران اربعین حسینی خبر 
داد و گفت: برنامه ریزی لازم برای ســفر ایمن زائران 

انجام شده است.
 مصطفی قدمــی اظهار کرد: هماهنگــی و مقدمات 
لازم برای جابه جایی زائران و مشــتاقان سفر معنوی 
اربعین با همکاری دســتگاه های مســئول و به ویژه 

فعالان بخش حمل و نقل استان انجام شده است.
وی با اشــاره به اینکه جلســات کمیته حمل و نقل 
ســتاد اربعین اســتان به صــورت منظــم برگزار و 
هماهنگی های مناسبی بین دســتگاه های مرتبط 
عضو این کمیته برقرار شــده اســت، افزود: بررسی 
و ارســال ظرفیت و لیســت ناوگان تحت پوشــش 
شــرکت ها و موسســات اتوبوســرانی بــه تفکیک 
اتوبوس های عادی و vip، چگونگی نظارت بر ضوابط 
و مقررات حمل و نقل از لحاظ رعایت نرخ جابه جایی، 
دستورالعمل های مربوط به توشه همراه و غیر همراه 
مسافر، نظافت ناوگان و کنترل تجهیزات فنی و موارد 
مرتبط با ایمنی ناوگان توسط مدیران فنی شرکت ها 

از جمله مواردی اســت کــه در این جلســات مورد 
بررسی قرار گرفته است.

سرپرســت معاونت حمل و نقل اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مازندران با تاکید براینکه 
از تمام ظرفیت نــاوگان بخش حمل و نقل مســافر 
اســتان برای ارائه خدمات هرچه مطلوب تر به زائران 
اربعین اســتفاده می شــود، گفت: جابه جایی ایمن 

زائران اولویت اول این اداره کل است.
قدمی توضیح داد: همچنین بنا شــده است که برای 
افزایش تــوان ناوگان حمــل و نقل اســتان جهت 
جابه جایــی زائران از ظرفیت ســایر دســتگاه های 

اجرایی نیز استفاده شود.

ارومیه-رحیــم جباردخت رئیــس مرکز 
مدیریت راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای آذربایجان غربی از افزایش تعداد دوربین 

های نظارت تصویری در سطح استان خبر داد.
 علی امامی با اعــلام این خبر گفــت: با افزوده 
شــدن تعــداد ۳ دوربین بــا اعتبــاری بالغ بر 
۲۵ میلیــارد ریــال در محورهای پیرانشــهر - 
تمرچیــن، تکاب - بیجار و ســلماس - تســوج 
تعــداد دوربین هــای نظارت تصویری ســطح 
اســتان تا پایان خرداد ماه به عــدد ۴۳ خواهد 
رســید که با افزوده شــدن این تعداد، سهم ۵ 
درصــدی اســتان از دوربیــن هــای نظارت 

تصویری کشور تثبیت خواهد شد.
امامی افــزود: با توجه به تغییر پیــک حمل و نقل 
و مســافر در برخی نقاط اســتان و اطــلاع از آمار 
دقیــق ترددها، تعداد ۳ دســتگاه تردد شــمار با 
محوریت جــاده های منتهــی به پایانــه مرزی 
تمرچین به عنوان گذرگاه تردد زائرین حســینی 
در محور های حیدر آباد - نقده، نقده -پیرانشهر و 
پیرانشهر - تمرچین و ۵ دستگاه در سایر محورها 
با اعتباری بالغ بر ۳ میلیارد ریــال جابجا یا نصب 

خواهند شــد که این پروژه ها نیــز مرحله پایانی 
خود را گذرانده اند.

وی خاطر نشــان کــرد: راه انــدازی مرکز پایش 
تصویری راهداری و حمل و نقل جاده ای در پایانه 
مرزی تمرچین به منظــور تحلیل و ارائه آمار تردد 
های خودروهای سبک و سنگین و ناوگان حمل و 
نقل عمومی در طول ســال و مخصوصاً ایام اربعین 
و همچنین نصب یک دســتگاه تابلو پیام متغیر به 
منظور ارائه پیــام های ترافیکی بــا اعتباری بالغ 
بر ۱۰ میلیــارد ریال بــه منظور ارائــه پیام های 
ترافیکی در محور ماکو به ســه راهــی ائواوغلی از 

دیگر اقدامات این اداره است.

مازندران آذربایجان غربی

آمادگی ناوگان حمل ونقل عمومی مازندران برای خدمت 
به زائران اربعین

دوربین های پایش تصویری در جاده های آذربایجان غربی 
افزایش می یابند

وزخبرنگار در بوشهر برگزار شد  آئین گرامیداشت ر
 معاون راهداری استان اعلام کرد؛

آسفالت ۲۰۵ کیلومتر
 از محورهای اربعین در کرمانشاه

کرمانشاه-حســنافخارزاده معاون راهداری، اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه گفت: در آســتانه فرا رسیدن 
اربعین حســینی)ع(، ۲۰۵ کیلومتر روکش آســفالت رگلاژی و رویه 

نهایی در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه اجرا شد.
 علی ســلیمی اظهار داشــت: اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان کرمانشاه از ابتدای سال جاری در راستای نگهداری رویه راه ها و 
ایجاد سرویس ایمن و روان به منظور تردد زوار عتبات عالیات و ترانزیت 
کالا از سطح کشور به پایانه های مرزی اســتان، ۲۰۵ کیلومتر روکش 
آسفالت رگلاژی و رویه نهایی را اجرا کرده است. وی میزان روکش رویه 
نهایی را شامل: راه های شــریانی به میزان ۱۴۸ کیلومتر، راه های فرعی 
۳۵ کیلومتــر و راه های روســتایی را ۲۲ کیلومتر اعلام کرد. ســلیمی 
تصریح کرد: همچنین ۲۲ کیلومتر روکش حفاظتی اســلاری ســیل، 
۳۵ کیلومتر لکه گیری آسفالت و ۶۱ هزار متر طول درزگیری پلیمری 
در ســطح راه های اســتان انجام و در مجموع ۲۳۱ هزار تن آســفالت 
گرم مصرف شده است.معاون راهداری اســتان کرمانشاه گفت: اکیپ 
های فعال سطح استان شــامل: کمربندی کنگاور به طول ۹ کیلومتر، 
ســه راهی کنگاور به تویســرکان به طول ۴.۶ کیلومتر و محور صحنه 
به بیســتون به طول ۲.۸ کیلومتر مشــغول فعالیت هســتند. سلیمی 
اذعان کرد: دیگــر اکیپ های پخش، لکه گیری و رگلاژی آســفالت در 
محورهای کرند به ســرمیل به طول ۷.۱ کیلومتر، محــور قوزیوند به 
ســمت بیســتون به طول ۲ کیلومتر، محور روانسر_کرمانشاه به طول 
۲۰ کیلومتر، محور ســه راهی هرسین به هرســین ۶ کیلومتر و محور 
سه راهی نهاوند به نهاوند به طول ۸ کیلومتر نیز در حال فعالیت و بعضا« 

در پایان انجام عملیات آسفالتی هستند.

 

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گلستان:
هتاکان به قرآن از نسل

ودیان هستند  نمر
گرگان-مهنازمحمدزمانی حجت الاسلام قربانی گفت: کسانی که به 
قرآن هتک حرمت کردند همان نمرودیانی هســتند که روزی پیامبر خدا 
را به آتش انداختند و امروز کتاب خدا را به آتش می کشند. حجت الاسلام 

محمدزمان قربانی  در همایش پیشــگامان حضور که به منظور تجلیل از 
خادمین مراسم ها و مناسبت های ملی و مذهبی برگزار شد، اظهارکرد: در 
آستانه محرم دشمنان برای اینکه این مراسمات را از شکوه و رونق بیندازند 
و حواس مردم را از محرم منحرف کنند، به قرآن کریم هتک حرمت کردند و 

این نشانه حقد و کینه آنان نسبت به اسلام و مسلمین است.
رئیس شــورای هماهنگی تبلیغات اســلامی گلســتان گفت: کسانی 
که به قرآن هتک حرمــت کردند همان نمرودیانی هســتند که روزی 
پیامبر خدا را به آتش انداختند و امروز کتاب خدا را به آتش می کشــند. 
اینان می خواهند نور خــدا را خاموش کنند اما اراده الهی براین اســت 
که این نور هیچگاه خاموش نشــود. وی افزود: مهم ترین وظیفه شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی تعظیم شــعائر الهی بوده و همه تلاش ما برای 
رســیدن به تقوای قلوب است هرچند دشمنان در رســیدن به این هدف 
مشکلات و موانع ایجاد می کنند. حجت الاسلام قربانی ادامه داد: شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی در سال ۱۳۵۹ به دستور امام خمینی )ره( 
و براساس یک نیاز واقعی ایجاد شد. این شورا دارای ویژگی هایی چون 
مردمی بودن، انقلابی بودن و استکبار ســتیزی است که وجه تمایز آن 
نیز محسوب می شــود. وی گفت: امروز جبهه کفر همه توان خود را به 
میدان آورده و در کنار هم قرار گرفته اند تــا جایی که همجنس گرایان 
در کنار شیطان پرســتان با هم راهپیمایی می کنند. اسباب بازی آن را 
می سازند، کتابش را چاپ می کنند، فیلم و انیمیشن می سازند تا شعائر 
شیطان را تعظیم کنند. رئیس شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی با 
بیان اینکه ما قائل به این نیســتیم که این حماسه های حضور را شورا یا 
هر نهاد دیگری خلق کرده و می کند، اظهارکرد: این حماسه ها در طول 
۴۴ سال اخیر توسط مردم خلق شده اســت و ما فقط بسترساز حضور 

مردم و تبدیل شدن ایمان آنان به عمل صالح هستیم

از سوی بانک توسعه تعاون انجام شد؛
 14 هزار و ۸۵۰ میلیارد ریال 

تعهدات ایفا شده و تسهیلات 
پرداختی در اردبیل

اردبیل-افسون جبارزاده مدیر شــعب بانک توسعه تعاون استان 
اردبیل گفت: تعهدات ایجاد شــده و تســهیلات پرداختــی این بانک 
در طول یکســال گذشــته، ۱۴هزار و ۸۵۰ میلیارد ریال  است.   عادل 
کریمی در دیدار با یاسر عبداللهی عابد معاون هماهنگی امور اقتصادی 
اســتاندار، با اعلام این خبــر، افزود:  بانک توســعه تعاون در اســتان 
اردبیل  از ۱۵ مرداد ســال گذشــته  تا به امروز ۸ هــزار و ۵۵۲ میلیارد 
ریال تســهیلات به جامعه هدف خود اعــم از تولیدکنندگان، مجریان 
طرح های اقتصادی و گردشــگری، مشــتریان بانک و معرفی شدگان 
نهادهای حمایتی پرداخت کرده است و این میزان تسهیلات پرداختی 
در مقایسه با مدت زمان مشابه سال قبل، ۱۰۴ درصد رشد داشته است. 
همچنین مدیر شــعب استان تصریح کرد: بانک توســعه تعاون در بازه 
زمانی مذکور به میــزان ۴۵۰۰ میلیــارد ریال  ضمانت نامــه بانکی و 
۱۷۵۰ میلیارد ریال  اســناد خزانه اســلامی  صادر نموده بطوریکه در 
سه ماهه اول ســال جاری در بخش صدور ضمانت نامه رتبه سوم را در 
بین مدیریت شعب استانها کسب نموده اســت. او با اشاره به پرداخت 
مبلغ ۱۲هزار میلیارد ریال تسهیلات ازدواج توسط بانک توسعه تعاون 
در سال جاری، بیان کرد: سهم اســتان اردبیل از این میزان تسهیلات 

پرداختی در سال جاری ۴۰۰ میلیارد ریال بوده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شیراز-چراغی  مدیرعامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی فارس 
گفت: طی چهار ماه گذشته ۹۴۰ میلیون لیتر بنزین در فارس مصرف شده 

که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۳ درصد رشد مصرف داشته ایم.
اســدالله طاهری در جمع خبرنگاران بیان کرد: طی چهار ماه گذشته ۹۴۰ 
میلیون لیتر بنزین در فارس مصرف شده که نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۳ درصد رشد مصرف داشته ایم.
او ادامه داد: همچنین در این بازه زمانی بیش از ۷۷۲ میلیون لیتر نفت گاز 
مصرف شده که ۱۰ درصد رشد نســبت به مدت مشابه سال گذشته داشته 

است.
به گفته مدیرعامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی فارس، شهرســتان 
فیروزآباد بیشترین مصرف بنزین با رشــد مصرف با ۳۷ درصدی و سپس 

شهرستان آباده نسبت به سایر شهرستان های استان داشته اند.
طاهری خاطرنشان کرد: تامین سوخت هواپیماها در چهار فرودگاه شیراز، 
لارســتان، لامرد و جهرم را بر عهده داریم که طی چهارماه گذشته، معادل 

دو میلیون لیتر فرآورده سوخت به هواپیماها داده شده است که کاهش ۱۵ 
درصدی نسبت به سال گذشته دارد.

او اضافه کرد: در بخش گاز مایع و گازهای سلیندری نیز با تکلیف توزیع به 
صورت الکترونیکی انجام می شود که طی چهار ماه گذشته ۳۷ هزار و ۲۰۰ 

تن توزیع شده است.

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی فارس خاطرنشان کرد: چهار 
نیروگاه بزرگ شامل ســیکل ترکیبی و حافظ در شــیراز، یک نیروگاه در 
جهرم و یکی در کازرون داریم که ســوخت دوم آنها به میزان ۲۱۱ میلیون 

لیتر تامین شده است.
طاهری از تســریع در روند صدور کارت های ســوخت خبر داد و گفت: در 
کمترین زمان ممکن کارت های صادر شــده به مقاصد مورد نظر ارســال 

می شود.
مدیرعامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی فارس به طراحی سامانه ای 
برای جا ماندن کارت های ســوخت در جایگاه ها هم اشاره و بیان کرد: این 
سامانه در بســتر اینترنت طراحی شــده و آخرین تاریخ سوخت گیری و 

محل کارت را نشان می دهد.
طاهری ادامه داد: مجلس تکلیفی به دولــت داده و آن را موظف کرده که تا 
پایان شهریورماه بیش از ۹۰ درصد سوخت گیری ها با کارت شخصی افراد 
باشد و در حال حاضر هم بسیاری از هم استانی ها تقاضای کارت آزاد دارند.

مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی فارس:

است داشته  افزایش  درصد   1۳ فارس  در  بنزین  مصرف  امسال 

فارس

اصفهان

اصفهان-مریم مومنی همانطور که ورود به هر فعالیت و کســب و کاری 
نیازمند آمــوزش و راهنمایــی متخصصین اســت، حوزه ســرمایه گذاری و 
فعالیت های مالی نیز نیازمند آموزش های ویژه توســط متخصصین مربوطه و 
هدف گذاری و هوشمندی برای جلوگیری از ضرر و زیان و همچنین واقع بینی 

در این عرصه است.
مجموعه هوشمند سرمایه عصر فرتاک با نام تجاری اودی فایننس، در راستای 
ارائه مشاوره و آموزش های همگانی و تخصصی در حوزه سرمایه گذاری و سواد 
مالی برای جامعه تشکیل شده است، جلوگیری از سوء استفاده سودجویانی که 
با توجه به نیازهای جامعه و ضعف سواد مالی مردم، رؤیای ثروت های بادآورده و 

یک شبه را در جامعه ترویج می دهند، از جمله اهداف این مجموعه است.
این مجموعه با حضور در نخســتین نمایشــگاه فرانچایز و توسعه کسب و کار 
اقدام به ارائه خدمات آموزشــی )حضوری و غیرحضــوری( خود به مخاطبین 
نمایشــگاه و همچنین برگزاری کارگاه های رایگان نموده و در تلاش اســت 
تا فرهنگ ســازی ویژه ای برای جامعه در این زمینه داشــته باشــد و از جمله 

مجموعه های پر مخاطب و موفق حاضر در این نمایشگاه محسوب می شود.
رضا اودی مدیرعامل شرکت هوشمند سرمایه عصر فرتاک با اشاره به ضرورت 
ارائه آموزش های عمومی و تخصصی در حــوزه بازارهای مالی به جامعه اظهار 
کرد: یکی از برنامه های ما برگزاری دوره های آموزشــی رایگان ویژه کارکنان 
و نیروهای نهادهــا، ادارات و مجموعه هــای دولتی و خصوصی با اســتفاده از 
متخصصین این حوزه اســت که می تواند به تاثیرات مثبتی بر اقتصاد کشــور 

نیز منجر شود.

وی در ادامه خاطرنشــان کرد: آگاهی یافتن نســبت به فرصت های ســرمایه 
گذاری و بازارهــای مختلف مالی از اهمیــت ویژه ای در مدیــران و کارکنان 
برخوردار اســت چرا که علاوه بر ایجاد درآمدمضاعف؛ با انتقال دانش کســب 
شده به ســایر همکاران و خانواده باعث رشــد و ترویج فرهنگ دانش مالی می 

گردد.
مدیرعامل شرکت هوشمند سرمایه عصر فرتاک گفت: پژوهش های مختلفی 
در حوزه های مالی و ســرمایه گذاری انجام داده ایم و متوجه شــده ایم علاوه بر 
بزرگسالان و شاغلین، کودکان و نوجوانان ما که نسلی باهوش و پرتوان هستند 
نیز، علاقمند به ایــن حوزه ها بوده و با تاکید بر اینکه امروزه ســرمایه گذاری و 
ورود به بازارهای مالی نیازمند هوشمندی، هدف گذاری و دانش در این عرصه 
اســت، آموزش های ویژه ای برای گروه ســنی نوجوانان توسط متخصصین 

مجموعه طراحی و تدوین کرده ایم.
وی افزود: در این راســتا ما دوره های آموزشــی ویژه نوجوانان باهدف آشنایی 
با بازارهای مالی داخلی و خارجی با مربیگــری متخصصین این حوزه تدارک 
دیده ایم کــه تحت عنوان کارگاه آشــنایی بــا بازارهای مالــی و مهارت های 
کارآفرینی و کســب و کار به نوجوانان، خدمات آموزشــی در راستای آموزش 

نسل آینده ساز کشور ارائه می شود.
وی با بیان اینکــه قطعاً کودکان و نوجوانان اکنون امکان درآمدزایی مســتقل 
ندارند، اظهار کرد: با این وجود نمی توان منکر نیازمندی نســل آینده کشور به 
آموزش در حوزه مالی  شد و ما در راستای رســالت  حرفه ای و انسانی خود این 

دوره ها را طراحی و برگزار کرده ایم.

متخصصین مجموعه اودی فایننس علاقمندی نســل کودک و نوجوان کشور 
به حوزه های مختلف مالی نظیــر متاورس، ان اف تی و رمــز ارزها را کم نظیر 
می دانند، این مجموعه معتقد است که باید مشاوره های هوشمند و هدفمند به 

نسل آینده کشور و جوانان علاقمند به فعالیت در حوزه مالی ارائه گردد.
این مجموعه نخستین و تنها مجموعه کشور اســت که مشاوره و آموزش های 
حضوری و غیرحضوری بازارهــای مالی داخلی و بین المللی خــود را با توجه 
به رده های سنی، شــغل و شــرایط مالی افراد به صورت تخصصی و هوشمند 
ارائه می دهد و معتقد اســت افزایش دانش مالی در کشور می تواند ضامن رشد 

اقتصادی، توسعه کشور و مقابله زیربنایی با کلاهبرداری بشود.
به منظور کسب اطلاعات بیشتر و آشــنایی با مجموعه اودی فایننس به وبگاه 

www.oodifinance.com مراجعه فرمایید.

سواد مالی، نیاز نسل آینده

چهار شنبه      18 مرداد 1402    شماره 1383



ویه ونشست با برداشت های بی ر  تشدید فر
 از آبخوان ها

محمدرضا حسن دوست بسیاری از تمدن های جهان با خطر کاهش 
بارش های جوی که تامین کننده اصلی منابع آب شــیرین محســوب 
می شوند مواجه بوده و لذا همه برنامه ریزی هایی که توسط آنها در طول 

تاریخ به وجود آمده با توجه به این مشکل پی ریزی شده است.
کشــور ایران نیز اگرچه دارای مناطق مرتفع و یا ساحلی با میزان بالای 
بارش های جوی است، اما با توجه به مســاحت وسیعی که دارد، درکل 
جزء مناطقی اســت که دارای رژیم آب و هوایی خشــک و نیمه خشک 
بوده و طبیعی اســت در چنین وضعیتــی برنامه ریزی هــای متعدد 
کارشناسی همگام و به موازات پیشرفت روش های مطالعاتی در مسائل 

آبی جزء پیش شرط های لازم برای توسعه پایدار است.
رشد چشــمگیر در زمینه های مختلف کشاورزی، صنعتی، اجتماعی و 
بهداشتی نیازمندی به ذخایر طبیعی گوناگون و تلاش برای استخراج 
آنها افزایش یافته اســت منابع آبی نیز به عنوان یک منبع استراتژیک 
از این قاعده جدا نبوده اســت، به گونه ای که در ســال های گذشته و با 
رشد تکنیک های حفاری، سرعت حفر و اســتخراج منابع آبی افزایش 
یافته و موجب بروز اثرهای ســوء در زمینه های مختلف را فراهم آورده 
است که از جمله می توان به پدیده فرونشســت ناشی از برداشت های 
بی رویه از منابع آبی زیرسطحی اشــاره کرد؛ به گونه ای که در سال های 
اخیر مناطق زیادی مبتلا به پدیده فرونشست شناسایی شده است که 
از آن جمله می توان به مناطقی در ســطح استان های کرمان، اصفهان، 

خراسان رضوی و تهران اشاره کرد.

استان تهران دشت ورامین نمونه فرونشست
شهرســتان ورامین نیز که در جنوب شرق اســتان تهران واقع شده در 
ابتدای دهه ۸۰ نخستین اثرات ســطحی مربوط به پدیده فرونشست 
را تجربه کرد که هرچند در حال حاضر با ســرعت کمی گسترش یافته 
اســت، اما مانند زنگ خطری عمل می کند که مســئولان مربوط را در 
رابطه با تبعات ناشــی از آن در آینده آگاه می کند چرا که پیشامدهای 
ناشی از مسائل طبیعی و زمین شناختی دارای روندی صعودی بوده که 
در مرحله اول با شیب کم و در صورت رســیدن به نقطه بحرانی با شیب 
حداکثر گســترش می یابد که در آن صورت هیچ گونه تمهید و راه حلی 

جوابگوی مخاطرات حاصل از آن نیست.

موقعیت جغرافیایی و وضعیت اقلیمی
دشــت ورامین در دامنه جنوبی سلســله جبال البــرز و در فاصله ۴۰ 
کیلومتری جنوب شرق شهر تهران واقع شده است. حوضه آبریز دشت 
ورامین از شرق به حوضه آبریز ایوانکی و گرمسار، از غرب به حوضه آبریز 
تهران، از جنوب به حوضه آبریز مبارکیه و دریاچه نمک و از شــمال به 
لواسانات و دماوند محدود می شــود. از دیدگاه آب و هوایی بدین دلیل 
که دشت ورامین در مجاورت کویر مرکزی ایران واقع شده آب و هوای 
منطقه در تابستان گرم و خشــک و درجه حرارت بیشترین آن حدود 

۴۴ - ۴۰ درجه سلسیوس است.
قالب ریزش های جــوی در زمســتان و اوائــل بهار صــورت گرفته، 
زمســتان های منطقه ســرد و درجه حرارت به زیر صفر می رســد که 
پایین ترین درجه حرارت تا ۲۰- درجه اندازه گیری شده است متوسط 

دمای دشت ورامین ۱۶ درجه سلسیوس است.

ارتباط پدیده فرونشست و وضعیت منابع آب زیرزمینی
همانند بسیاری از ذخایر طبیعی ارزشــمند، آب های زیرزمینی نیز به 
مقدار زیادی مــورد بهره برداری قرار می گیرند، در بســیاری از مناطق 
مصرف بی رویــه، ذخایــر آب زیرزمینی را تهدید می کنــد به گونه ای 
که مســائل مهم زیادی را در ارتباط با فروکش کــردن آب زیرزمینی 
به وجود می آورد.چنانچه میزان تغذیه آب هــای زیرزمینی به دلایلی 
نظیر خشکسالی کم باشد و یا میزان تخلیه آب زیرزمینی افزایش یابد، 
به هم خوردن تعادل در سطح ایســتابی ایجاد می شود که با افت زیادی 
همراه اســت و موجب بروز پدیده هایی می شود که از آن جمله می توان 

به فرونشست زمین اشاره کرد.
پدیده فرونشست ممکن اســت نتیجه فرآیندهایی باشد که به نحوی 
با آب های زیرزمینی ارتباط دارند.به علاوه فرونشــینی ممکن است در 
محیط هایی صورت گیرد کــه در نتیجه عمل پمپاژ، مقدار آب خروجی 
بیشــتر از میزان آب ورودی اســت. اثر فوق به ویــژه در مناطقی اتفاق 
می افتد که ضخامت رســوبات منفصل و سســت زیرین آن زیاد باشد، 
هنگامی که آب فروکش می کند فشار آب افت می یابد و وزن بار فوقانی 
به رسوبات منتقل شده، افزایش فشــار، ذرات رسوبی را به شدت به هم 

می فشارد و در نتیجه زمین فرومی نشیند.
مناطق زیادی وجود دارد که پمپاژ بی رویه آب زیرزمینی در رســوبات 

نسبتاً سست منجر به فرونشست زمین شده است.
این پدیده در نقاط مختلف به انواع گوناگــون ظهور می کند که به طور 
خاص به وضعیت لایه های رســوبی منطقه بســتگی دارد، در مناطقی 
که قرارگیری رســوبات در عمق، حالت همگن و یکنواخت داشته باشد 
این پدیده به صورت بســیار تدریجی صورت پذیرفته و زمان رسیدن به 
مرز تغییرات الاستیک و پلاستیک بالا اســت و همین امر مانع از ظهور 

زودرس تبعات ناشی از آن در سطح زمین می شود.
در مقابل در مناطقی که مقاطع عمودی رســوبات غیرهمگن و همراه 
با میان لایه هــای غیریکنواخت )از نظر دانه بنــدی ریزدانه تر یا جنس 
کم نفوذ تر( باشــند در صورت تخلیه عمقی منابع آبی، با تشــدید وزن 
رســوبات فوقانی که در بســیاری مناطق همراه با آبگیری بخش های 
بالایی، وزن بیشتری پیدا می کنند با رســیدن به نقطه بحرانی و ایجاد 
تغییرات آنی موجب ظهور پدیده های ســطحی در منطقه را به وجود 
می آورند که از آن جملــه می توان به زه گرفتگی مناطق پایین دســت 
که حاصل نفوذ نیافتن آب سفره های ســطحی ناشی از کاهش ضریب 
نفوذپذیری و ترانسیویته ســفره های زیرین است اشاره کرد و در موارد 
بحرانی تــر منجر بــه ایجاد شــکاف های عمیق و طولانــی در منطقه 
فرونشست و به دنبال آن تخریب تاسیسات عمقی )لوله جدار چاه ها( و 

سطحی )اماکن - راه ها( می شود.

شواهد بروز پدیده فرونشست در سطح دشت ورامین
نواحی شمالی دشــت ورامین، رســوبات آبرفتی دانه درشت و دارای 
قابلیت نفوذ بالا اســت، اما به علت فقدان لایه های رسی تنها یک سفره 
آزاد موجود اســت که به ســمت جنوب بر اثر افزایش لایه های رسی، 
ســفره های مختلف از یکدیگر تفکیک می شــوند به گونه ای که در حد 
جنوبی ناودیس شــمالی دشت ورامین ۴ ســفره موجود بوده است که 
در سال ۱۳۴۰ سه ســفره آن از عمق ۵۷ متر تحت فشار و در عمق ۸۷ 
متر چاه آرتزین )گونه ای چاه که ساخته انسان است که یک جریان آب 
دائمی را تأمین می کنــد( بوده اند، در آن زمان دبــی برخی از چاه های 

آرتزین در حدود ۱۲۰ لیتر در ثانیه ثبت شده است.
نواحی جنوبی دشــت نیــز تحت تاثیر تعــدد میان لایه های رســی، 
سفره های تحت فشار شناسایی شــده بودند، هر چند آبدهی آنها از ۱۰ 
لیتر بر ثانیه تجاوز نمی کرد و لی حکایت از فوق اشــباع بودن رسوبات 
آبدار منطقه داشــت.به مرور زمان به دلیل برداشت های بیش از اندازه 
از منابع، ورود دستگاه های حفاری موتوری و تخلیه سفره های عمیق و 
در عین حال برداشت های صورت گرفته از منابع تغذیه دشت و انحراف 
مســیر رودخانه ها، با کاهش فشار منفذی رســوبات، سفره های فوق 
اشباع به سفره های اشباع و در نهایت تحت اشباع تغییر ماهیت داده اند 
به گونه ای که برخی از سفره های موجود در منطقه به مرور زمان خشک 

و از حیطه بهره برداری خارج شده اند.

 ۴درصد مشترکان ۱۳ درصد برق
 را مصرف می کنند

هفته آینده موج جدیدی از گرما وارد کشور می شود و احتمال افزایش 
مصرف برق بالا می رود این در حالی اســت که روزهای گذشته مصرف 

برق به رکورد ۷۳هزار و ۴۵۰ مگاوات رسید.
امسال، مصرف برق سال ســخت و پر افت و خیزی را برای صنعت برق 
رقم زد؛ از یک ســو گرمای بی سابقه و فراگیر و از ســوی دیگر نا ترازی 
۱۲ هزار مگاواتی موجود در صنعت برق. با این وجود تاکنون خاموشی 
خانگی به دلیل کمبود برق در هیچ یک از استان ها گزارش نشده است. 
اما گزارش های هواشناســی برای صنعت برق کمی هشدار آمیز شده 
است چرا که در هفته آینده قرار است موج جدیدی از گرمای بی سابقه 
را تجربه کنیم و معلوم نیســت که مصرف برق رکــورد ۷۳ هزار و ۴۵۰ 

مگاوات که در روز یکشنبه تجربه کردیم را می شکند یا خیر!
به گفته ســخنگوی صنعت برق این میزان مصرف در مقایسه با رکورد 
اوج مصرف سال گذشته که ۶۹ هزار و ۵۰۰ مگاوات بود، ۴ هزار مگاوات 
بیشتر است که این میزان حکایت از رشد ۵.۷ درصدی اوج مصرف برق 

دارد.

محدودیتی برای صنایع ایجاد نشد
توســعه صنعت برق یکی از مقوله های توســعه هر کشــوری است که 
منجر به رشــد اقتصادی و ارتقا ســطح کیفیت زندگی مردم می شود. 
تجربه تلخ قطعی برق در سالهای گذشــته مردم را نگران زمانبندی ها 
و خاموشــی های دوباره کرده بود و صنایع بیم قطعی برق را در روزهای 
کاری داشــتند اما این اتفاق نیفتاد و با توافقی بین وزارت نیرو و وزارت 
صمت برای گذر از تابســتان بدون خاموشــی و پایداری شبکه برق در 
زمان پیک منعقد شــده اســت که براســاس این توافق شهرک های 
صنعتی می توانند روز جمعه را به فعالیت بپردازنــد و به ازای برقی که 
در ساعت های اعلامی برایشــان محدودیت ایجاد می شود روز جمعه و 
ایام تعطیل بدون محدودیت فعالیت کنند و جبــران تولید را بنمایند؛ 
در صورتیکه سالهای گذشــته ایام تعطیل برقی در اختیار شهرک های 
صنعتی قرار نمی گرفت و طــرح جایگزینی روزهــای تعطیل در نظر 

گرفته نشده بود.

سهم هریک از مشترکان برق چقدر است
آرش کردی مدیرعامل شرکت توانیر طی روزهای گذشته با بیان اینکه 
بیش از ۳۵ درصد مشــترکان کل کشور مشــمول پاداش صرفه جویی 
شدند و به طور متوســط حدود ۲۱ درصد مصرف خود را نسبت به دوره 
مشــابه ســال قبل کاهش داده اند، گفت: تا کنون مبلغ ۹۸۲ میلیارد 

تومان پاداش صرفه جویی برق به مشترکان پرداخت شده است.
اما باید دید ســهم هر یک از مشــترکان چقدر اســت؟ در رابطه با این 
موضوع عبد الامیر یا قوتی مدیرکل دفتر مشترکین و مدیریت مصرف 
شــرکت توانیر به خبرنگار مهر می گوید: ۸۰ درصد از مشترکان خانگی 
بر مبنای الگوی مصرف، مصرف برق دارند که ۶۰ درصد مصرف برق را 

به خود اختصاص داده اند.

وی ادامه داد: همچنین ۱۰ درصد از مشترکان تا یک و نیم برابر الگوی 
مصرف قرار دارند ســهم مصرف برق این تعداد از مشترکان ۱۵ درصد 
و ۶ درصد از مشترکان مصرف برقشــان به دو برابر الگو می رسد که ۱۲ 

درصد از مصرف برق را به خود اختصاص داده اند.
با تمامی آمار و ارقام ارائه شــده، به نظر می رســد که مدیریت مصرف 
بهترین راه حل برای گذار از ایام گرم ســال و کمک به پایداری شــبکه 
برق باشــد، چرا که به گفته یاقوتی تنها ۴ درصد از مشترکان برق بسیار 
بد مصرف هســتند در حالیکه ۱۳ درصد برق خانگی کشور توسط این 

مشترکان مصرف می شود.

هشدار؛ مشترکان بد مصرف منتظر قبوض غیر متعارف باشند
یاقوتی خاطر نشــان کرد: تعرفه مصرف برق برای مشترکان به صورت 
پلکان اســت و با توجه به تعرفه های اصلاح شــده، پلکان ها به گونه ای 
طراحی شده که ســبب ایجاد انگیزه برای کاهش، مصرف می شود، به 
عنوان مثال در مناطق عادی اگر مصرف ۲۵۰ کیلو وات ســاعت باشد 
مشــترکان باید ۲۳ هزار و ۷۵۰ تومــان در ماه پرداخــت کنند اما در 
صورتی که مصرف ۵ برابری داشــته باشــند و ۱۲۵۰ کیلووات ساعت 
مصرف کنند باید یک میلیــون و ۳۰۰ هزار تومان در ماه پرداخت کنند 
یعنی ۷۰ برابــر تعرفه معمولی کــه این افزایش قیمت بــه مرور زمان 

افزایش پیدا می کند.
وی ادامه داد: در ماه های گرم ســال به دلیل نصب تجهیزات هوشمند 
برای برخی از مصرف کنندگان در صورت نیاز نســبت به محدود کردن 

مصرف آنها اقدام می شود.
آنگونه که پیداســت توانیر عــزم آن را دارد که در صــورت نیاز و ادامه 
دار بودن مصرف بد توســط مشــترکان و پس از اخطار به این دسته از 
مشــترکان بد مصرف قطعی برق این دسته از مشــترکان که سهم ۱۳ 

درصدی مصرف برق را به خود اختصاص داده اند در پیش بگیرد.

همراهی مردم کمک به پایداری شبکه برق
در این روزهای گرم از ســال برخی از نکات ســاده می تواند به پایداری 
شــبکه برق کمک کند به عنوان مثال از ســاعت ۱۱ تا ۱۷ که ساعات 
اوج بار است مصرف خود را کاهش دهند و از وسایلی مانند؛ اتو، ماشین 
ظرفشویی، ماشین لباسشویی و اســتفاده از لوازم سرمایشی بر اساس 
دمای رفــاه می توانند هم در هزینه های خود صرفــه جویی کنند و هم 
به پایداری شــبکه برق کمک کنند. البته طرح پاداش کاهش مصرف 
برق خانگی از ابتدای خرداد تا پایان شــهریورماه قابل اغماض نیســت 
چرا که حتــی پرمصرف ها هــم می توانند با کاهش مصــرف برق خود 
پاداش دریافت کنند. به گفته مدیرعامل شــرکت مدیریت شبکه برق 
ایران این طرح متناســب با اقلیم مناطق مختلف کشور طراحی شده و 
اگر مشــترکان خانگی مصرف برق خود را به نحوی مدیریت نمایند که 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته کمتر شــود تا ۲,۰۰۰ تومان به ازای 

هر کیلووات ساعت پاداش خواهند گرفت.
در صورت رعایت تمامی مشترکان برق اعم از خانگی و صنعتی می توان 
به پایداری شــبکه بــرق در بخش هــای مختلف آن هم بــدون ایجاد 

محدودیت برای بخش های مختلف امیدوار بود.
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در جلسه هم اندیشی با نمایندگان صرافی ها مطرح شد

تعریف ابزارهای جدید سرمایه گذاری

خریدار  معاون ارزی بانک مرکزی با بیان اینکه 
هدف این بانک تسهیل، توسعه و نظام مند کردن 
امور تجاری کشور است، تأکید کرد: در این راستا 
توســعه فعالیت صرافی ها در شرایط فعلی کشور 
ضروری است و کسب و کار صرافی ها باید سودآور 

باشد.
 »محمــد آرام« در نشســت هم اندیشــی بــا 
نماینــدگان جامعــه صرافی هــای بانکــی و 
تضامنی کشــور تاکید کرد: توسعه مدل کسب 
و کار صرافی ها با اســتفاده از ظرفیت های مرکز 
مبادلــه ارز و طلا در دســتور کار بانک مرکزی 

قرار دارد.
معاون ارزی بانک مرکزی افزود: با راه اندازی مرکز 
مبادله بر اساس مصوبه شــورای پول و اعتبار در 
اسفند ماه ســال گذشــته معاملات ارزی حوزه 
اسکناس اعم از انواع اسکناس و نیز حوزه طلا اعم 
از شمش و فلزات گران بها به ویژه نقره و ابزارهای 
مالی جدید مبتنی بر آنها عملًا جزو فعالیت های 
جدید در این مرکز تعریف شــد که خوشبختانه 
با اقدامات خوبی که در این زمینه انجام شــده به 
زودی فعالیت های مرکز مبادله وارد فاز جدیدی 
می شــود که نیازمند نهایی شــدن مدل کسب 
و کار جدید برای صرافی ها و تحول و توســعه در 

اقدامات آنهاست.
این مقام مســئول بانــک مرکزی یادآور شــد: 
اعضای مرکز مبادله صرافی های بانکی و تضامنی 
خواهند بود و بانــک مرکزی مجوزهای لازم برای 
فعالیت صرافی ها در هــر یک از حوزه های تعریف 
شــده را با توجه به عملکرد آنها و نوع مجوزی که 
از حوزه نظارت بانک مرکزی اخذ کرده اند، صادر 

خواهد کرد.

مجوز فعالیت در حوزه سکه طلا، شمش و.. 
به فعالیت صرافی ها اضافه می شود

آرام گفت: فعالیت صرافی هــا تا پیش از این صرفاً 
بر فیزیک اســکناس متمرکز بود، امــا به زودی 
مجوز فعالیت در حوزه ســکه طلا، شمش طلا و 
ســایر فلزات گران بها از جمله نقــره به موضوع 
فعالیت صرافی ها اضافه خواهد شــد و صرافی ها 
می توانند در این زمینه نیز به کســب و کار جدید 
بپردازند. همچنین فعالیــت در حوزه حوالجات 
غیر بازرگانی در سرفصل های ۶۳ گانه، حوالجات 
خرد و حوالجات عمده نیــز از جمله فعالیت هایی 
است که صرافی ها می توانند در مرکز مبادله انجام 

دهند.
معاون ارزی بانک مرکزی ادامه داد: آماده سازی 
زیرساخت ها و تدوین مقررات و دستورالعمل های 
لازم در خصوص توســعه مرکز مبادله زمان بر بود 
و در حال حاضر این زیرســاخت ها و مقررات در 
حال نهایی شدن اســت و ظرف یکی دو ماه آینده 
اجرایی خواهد شــد و بازار ارز به عنوان یک بازار 

خود انتظام وارد فاز جدیدی می شود.
آرام با اشــاره به اینکه تا پیش از این امکان عرضه 
و معامله انواع اوراق بهادار ارزی در کشــور وجود 
نداشت، افزود: خوشــبختانه اولین دستورالعمل 
انتشار اوراق بهادار مبتنی بر ارز )صکوک مرابحه( 

برای پالایشــگاه گازی بیدبلند بــا عاملیت بانک 
ملت در بانک مرکزی مصــوب و موافقت اصولی 
برای این اوراق صادر شــد که پس از طی ســایر 

مجوزها در اولین فرصت عرضه خواهد شد.

بازنگری ها در مقررات و اساسنامه فعالیت 
شرکت های صرافی

این مقام مســئول بانک مرکــزی گفت: متعاقب 
این تغییرات انجام برخــی بازنگری ها در بعضی 
مقررات و اساســنامه فعالیت شرکت های صرافی 
ضروری بود که بررسی های لازم در این خصوص 
در بانک مرکزی انجام شــده و بــه زودی پس از 
تصویب در شــورای پول و اعتبار اجرایی خواهد 

شد.
معــاون ارزی بانک مرکزی به برخــی از اقدامات 
انجام شده در بازار مبادله ارز و طلا بر اساس تعامل 
و همفکری بــا فعالان بازار ارز بــه ویژه صرافی ها 
اشاره کرد و گفت: شناسایی سرفصل های ۶۳ گانه 
ارز خدماتی، عرضه بیشــتر حواله درهم، عرضه 
اسکناس ارز از طریق حساب های بانکی، بازنگری 
در آیین نامــه واردات طلا، عرضه ارز مســافری 
پس از گیت فــرودگاه، تســهیل در پرداخت ارز 
دانشجویی و نظارت بیشــتر بر ثبت سفارش ها بر 
اساس تصمیمات کمیته تامین و تخصیص ارز از 

جمله این موارد است.
وی با تاکید بر اینکه سیاســت بانک مرکزی کم 
کردن تعداد نرخ ها در بازار ارز و حرکت به ســمت 
ارز تک نرخی اســت، گفت: خوشبختانه در حال 
حاضر از تعدد نرخ ها کاسته شــده و همچنین با 
اجرایی شــدن ابزارهای مد نظر در آینده نزدیک 

این هدف محقق خواهد شد.
معاون ارزی بانک مرکزی ضمــن تاکید بر اینکه 
مدل کســب و کار صرافی ها باید ســودآور باشد، 
افزود: صرافی ها نقش سازنده و مهمی در بازار ارز 
و چرخه تجاری کشــور دارند و باید کمک کنیم 
تا فعالیت آنها به صورت ضابطه مند توســعه پیدا 

کند.
جدیــد  ابزارهــای  تعریــف  همچنیــن  وی 
ســرمایه گذاری و حفــظ ارزش ســرمایه مانند 
انواع اوراق صکوک، عرضه ســکه و شمش طلا و 
نقره توســط صرافی ها، اضافه شدن ۳ الی ۴ مورد 
ســرفصل جدید بــه ارزهای خدماتــی و عرضه 
ابزارهای جدید مبتنی بر ارز و طلا را از مهم ترین 
اقدامات بانک مرکزی در حوزه ســاماندهی بازار 
ارز دانســت که به زودی اجرایی خواهند شــد و 
شرکت های صرافی با استفاده از این ابزار در بستر 
مرکز مبادله می توانند نســبت به توســعه دامنه 

فعالیت های خود اقدام کنند.

رتبه بندی صرافی ها ملاک نوع فعالیت آنها 
خواهد بود

معاون نظارت بانک مرکزی نیز در این جلســه به 
تشــریح سیاســت های بانک مرکزی در راستای 
ضابطه منــد کردن فعالیت شــرکت های صرافی 
پرداخت و گفت: اصلاح دســتورالعمل تاسیس و 
فعالیت شــرکت های صرافی در دستور کار بانک 

مرکزی قرار دارد.
»ابوذر سروش« افزود: بر این اساس چهار فعالیت 
عمده شامل معاملات اســکناس، شمش و سکه، 
امکان معامــلات ابزارهای مالــی جدید در مرکز 
مبادله، انجام معامــلات حواله ارز و برخی دیگر از 

انواع فعالیت ها در دست بررسی است.
وی تاکید کــرد: مجوزهای لازم بــرای انجام هر 
یک از موارد فوق بر اســاس رتبه بنــدی و تعیین 
وضعیت هر صرافی توســط بانــک مرکزی صادر 

خواهد شد.
ســروش ادامــه داد: به طــور کلــی از این پس 
صرافی ها بر اساس رتبه اخذ شــده از طرف بانک 
مرکزی رتبه بندی خواهند شــد و بر این اســاس 
صرافی هایی که رتبه بهتری داشته باشند امکان 
رشد و توســعه بیشــتر فعالیت ها خود از جمله 

تاسیس شعبه و باجه را خواهند داشت.
معاون نظارت بانک مرکزی ادامه داد: رتبه بندی 
صرافی های بانکی و تضامنــی به صورت جداگانه 
انجام خواهد شــد چرا که سطح و نوع فعالیت آنها 

با هم متفاوت است.
وی همچنین به تشــریح اقدامات بانک مرکزی 
برای افزایش ســرمایه صرافی ها پرداخت و تاکید 
کرد: به طور کلی هدف بانک مرکزی تســهیل و 
تسریع در مســیر افزایش ســرمایه شرکت های 
صرافی خواهد بود که در این زمینه اخیراً موضوع 
در کمیسیون مقررات بانک مرکزی تصویب و به 

شبکه صرافی ها ابلاغ شده است.
سروش با اشاره به حواشــی اخیر در خصوص 
کانــون صرافــان تاکید کــرد: ارتبــاط بانک 
مرکزی بــا نهادهای صنفی از جمله شــورای 
بانک هــای  کانــون  بانک هــا،  هماهنگــی 
خصوصــی، انجمــن لیزینــگ و... ارتباطی 
ســازنده و مبتنی بر تعامل دوجانبه اســت اما 
نهاد صنفــی که نماینده جامعه صرافی اســت 
نباید اقداماتی بر خلاف سیاست ارزی رسمی 

کشور داشته باشد.
معاون نظــارت بانــک مرکزی عــدم تصویب 
اساسنامه کانون صرافان و عدم انجام انتخابات 
هیئت عالی نظارت بــر کانون علی رغم تذکرات 
متعــدد از ســوی بانــک مرکــزی را از جمله 
مهم تریــن تخلفــات صورت گرفته دانســت و 
تاکید کرد بانک مرکزی آمــاده هرگونه تعامل 
و گفتگــو و دریافــت پیشــنهادات از ســوی 
جامعه صرافان کشــور در جلسات و بحث های 

کارشناسی است.
در این جلسه که با حضور نمایندگان صرافی های 
سراسر کشــور از جمله مدیران عامل بیش از ۵۰ 
شــرکت صرافی بانکی و تضامنی سراســر کشور 
با هــدف همفکری ســازنده با سیاســت گذار و 
هم اندیشــی و تعاملات فنی و تخصصی بازار ارز 
برگزار شد، پیشــنهادات و موضوعات مطروحه از 
سوی شرکت های صرافی اعم از محاسبه کارمزد 
تبادلات، تعــدد نرخ ها، واردات طلا، بازگشــت 
ارزهای صادراتی، فرآیندهای ســامانه نیما، روند 
افزایش سرمایه صرافی ها و سایر موارد مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

برق

کارشــناس اقتصاد انرژی گفت: 
بسیاری از صنایع در تیرماه سال 
جاری و در اوج گرما برق بیشتری 
دریافــت کردند که ایــن میزان 
انرژی بیشــتر به جهــش تولید 

صنایع ختم خواهد شد.
 بر اســاس اطلاعات منتشر شده 
در ســامانه کدال از سوی صنایع 
تولیدکننده روی و فلزات جانبی 
این محصــول در بــورس اوراق 
بهادار تهران، صنعت روی زنجان 
در ۳ مــاه منتهی بــه ۳۱ خرداد 
ســال ۱۴۰۲ در مجموع ۲ هزار و 
۷۶۰ مگاوات ساعت برق دریافت 

کرده است.
بر این اســاس میزان 
برق  ماهانه  متوســط 
رسیده به صنعت روی 
در بهــار ســال جاری 
۹۲۰ مگاوات ســاعت 
بوده اســت. ایــن آمار 

نشــان می دهد در یک مــاه تیر 
۱۴۰۲ نیــز میزان انــرژی برق 
مصرف شــده در صنعت روی در 
یک ماه معــادل ۱۵۵۷ مگاوات 

ساعت بوده است.
نگاهی دقیق به آمار بیان شــده 
مشــخص می کنــد، صنعــت 

روی فعــال در بورس 
تیرمــاه  در  تهــران 
۶۹.۲۳ درصد بیشــتر 
از میانگیــن ماهانه در 
فصل بهار برق دریافت 

کرده است.
در ایــن راســتا، علی 
رادمهر، کارشناس اقتصاد انرژی 
به خبرنگار مهر گفت: بســیاری 
از صنایع در تیرماه سال جاری و 
در اوج گرما برق بیشتری دریافت 
کردنــد که ایــن میــزان انرژی 
بیشــتر به جهش تولیــد صنایع 

ختم خواهد شد.

صنعــت روی از پرکاربردترین 
فلزاتی است که در ایران کاربرد 
تولید ورق گالوانیــزه را برعهده 
دارد. ایران با داشتن ۱۱ میلیون 
تن روی، ۵ درصد از ذخایر روی 
دنیا را به خــود اختصاص داده 
اســت اما کمتر از یــک درصد 
روی دنیا در ایران اســتحصال 

می شود.
کارخانــه ســرب و روی انگوران 
واقع در زنجان، بزرگترین معدن 
روی در ایران اســت که در ۱۳۵ 
کیلومتــری زنجان واقع شــده 

است.

برق تحویلی به صنایع در تیر ماه بیشتر از میانگین ماهانه بود
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